
نکات مثبت و منفی محدود کردن سفارش در بازار 
پایه فرابورس

محدود کردن سفارشات در بازار پایه فرابورس از چند جهت قابل بررسی 
است و نکات منفی و مثبت متعدد دارد.

 دو هفته گذشــته اطلاعیه ای از فرابورس منتشر شد که حداقل سفارش 
برای خرید در بازار پایه فرابورس ۵ میلیون تومان اســت، در این باره علی 
فراقی، کارشناس بازار سرمایه گفت: پس از آخرین روز معاملاتی دو هفته 
قبل نامه ای از فرابورس منتشــر گردید که کدهــای معاملاتی کم ترین 
میزان مبلغ سفارشــی که می توانند بگذارند ۵ میلیون تومان اســت و در 
نگاه اول شــاید این موضوع عادی برســد ولی اگر به حداقــل مبلغ قبلی 
نگاهی بیندازیــم ناگهان با یــک افزایش ۱۰ برابری مواجه می شــویم، 
موردی که در دفعات قبل به میزان مبلغ بســیار کم تری تغییرات در این 

موضوع را شاهد بودیم.
فراقی افزود: در قدم اول به موارد مثبت ایــن تصمیم می پردازیم و در 
پله ی بعدی به موارد منفی آن البته قبــل از آن این موضوع را می توان 
در نظر داشــت با توجه به اینکه ســازمان بورس چنیــن تصمیمی را 
لحاظ نکرده انتظار می رود این رویه مانند یــک آزمایش انجام گرفته 
باشــد تا کیفیت نتیجه در عمــل در حوزه کوچک تر و پــس از میزان 
واکنش ها به این پروســه در صورت قابل قبول بودن یا به صورت کامل 
برای کلیت بازار یا در صــورت به وجود آمدن نتایــج ناموفق به حالت 
قبلی باز گردانده شــود که اگر چنین فکری پشت این تصمیمات باشد 
می شــود به نحوه برنامه ریزی برای بــازار امیدوار بــود و در غیر این 

صورت خیر.

فرابورس رئیس سازمان سرمایه گذاری اعلام کرد

جزئیات سرمایه گذاری خارجی در ایران
خریدار  رئیس کل سازمان سرمایه گذاری 
و کمک های اقتصادی و فنــی ایران ضمن 
تشــریح جزئیات ســرمایه گذاری خارجی 
داخل کشــور گفت: روســیه بزرگ ترین و 

اولین سرمایه گذار خارجی است.
 علی فکری در نشســت خبری با اشــاره به 
عملکرد سازمان ســرمایه گذاری اقتصادی 
در طول بیش از یک ســال گذشــته عنوان 
کرد: یکی از مهمترین اقدامات دولت در این 
مدت زمان اصلاح نظام آماری بوده اســت و 
پس از این تنها آمار سرمایه های جذب شده 
که منجر بــه اجرای پروژه شــده وارد نظام 
آماری می شــود و قرار نیســت تنها جذب 

سرمایه روی کاغذ را اعلام کنیم.
وی با بیان اینکه از ایــن پس واقعیت جذب 
سرمایه ها اعلام می شــود، گفت: بنابراین 
سرمایه گذاری در ایران و اعلام آمادگی برای 
سرمایه گذاری در ایران دیگر در نظام آماری 
گنجانده  نمی شود. در واقع در اصلاح نظام 
آماری تنها ســرمایه گذاری های معتبر به 
این معنا که از اخذ مجوز آن بیش از شــش 
ماه نگذشته باشد و بخشی از سرمایه را وارد 
پــروژه کرده اند، اعلام خواهد شــد و هدف 
این اســت اصلاح نظام آماری این است که 
ســیگنال اشــتباه به دولت، مردم و فعالان 
اقتصــادی ندهیم.معاون وزیــر اقتصاد در 
ادامه درمــورد میزان ســرمایه گذاری در 
کشــور دتوضیح داد: میزان سرمایه گذاری 
۱۰.٢ میلیــارد دلار بوده کــه از این میزان 
۵.٩۵ میلیارد دلار ســرمایه گذاری مصوب 
بوده و فاصله آن یعنی چهــار میلیارد دلار 
وارد کشور نشــد و آنچه در نظام آماری درج 

می شود همان ۵.٩۵ میلیارد دلار است.
وی با تاکید بر اینکه سرمایه گذاری خارجی 
زمانــی ســرمایه گذار خارجی محســوب 
می شود که طرف بخشــی از سرمایه را وارد 
کشــور کرده باشــد، گفت: برای مثال یک 
شرکت انگلیسی برای سرمایه گذاری اقدام 
کرد اما فقط روی کاغذ بــود؛ بنابراین نباید 

گفت انگلیــس در ایران ســرمایه گذاری 
کرده اســت.معاون وزیر اقتصــاد درمورد 
کمیســیون های مشــترک اقتصــادی با 
کشــورها توضیــح داد: از ابتــدای دولت 
ســیزدهم تا کنون با چند کشــور از جمله 
مجارســتان دو جلسه کمیســیون برگزار 
شده است. همچنین با کشورهای اسلواکی 
و بولیوی نیز این جلسه برگزار شده است و با 

عراق نیز به زودی برگزار خواهد شد.
فکری ادامــه داد: درحال رایزنــی با چند 
کشور هستیم که در سال آینده کمیسیون 
اقتصادی برگــزار کنیم که چیــن از جمله 
آن اســت. همچنین رایزنی هایی با آلمان، 
ایتالیا و بوسنی انجام شده اما هنوز به نتیجه 

نرسیده است.
فکری در ادامــه درمورد کشــورهایی که 
در ایــران ســرمایه گذاری کرده اند توضیح 
داد: در طول یک ســال گذشــته روسیه با 
٢.۷میلیارد دلار بزرگ ترین ســرمایه گذار 

در ایــران بــوده کــه در دو طــرح نفتــی 
سرمایه گذاری کرده است.

وی افزود: دومیــن ســرمایه گذار امارات، 
ســومین ســرمایه گذار ترکیه، چهارمین 
ســرمایه گذار چین و پنجمین سرمایه گذار 
نیز افغانســتان هســتند. ظرفســت چین 
بالاتر است و شخصا راضی نیستم، چینی ها 
در مراکز لجســتیک کــه در مرزها وجود 
دارد بــرای انجام ترانزیــت و در پروژه های 
معدنــی ســرمایه گذاری کرده انــد. مبلغ 
ســرمایه گذاری چینی ها در حد پروژه های 
کوچــک و متوســط اســت و عمدتــا در 
پروژه هایــی که بــه چین صــادرات انجام 
می شود سرمایه گذاری کرده اند. چینی ها از 
بتدای دولت سیزدهم تا کنون در ٢۵ طرح 
به میزان ۱۸۵ میلیون دلار سرمایه گذاری 
کرده انــد که ٢۱ طــرح صنعــت، دو طرح 
معــدن، یک طــرح خدماتــی و یک طرح 

کشاورزی بوده است.

معــاون وزیــر اقتصاد بــه این ســوال که 
در شــرایط تحریــم نقل وانتقــال مالــی 
ســرمایه گذاران چگونــه انجام می شــود، 
پاسخ داد: ســرمایه یا به صورت نقدی یا از 
طریق صرافی وارد کشــور می شــود. البته 
ســرمایه گذار ابتدا طرح را بررسی و انتخاب 
می کند، بعد تجهیزات مورد نیاز را بررســی 
کرده و اگر امــکان تامیــن از داخل وجود 
داشــته باشــد از داخل تامیــن می کنند. 
همچنیــن دانش فنی یا همــان تکنولوژی 

وارد کشور می شود.
میــزان  درمــورد  ادامــه  در  فکــری 
سرمایه گذاری در سال هایی که برجام امضا 
شد، توضیح داد: در سال ۱۳٩۵، ۱۵۳ طرح 
مصوب شــده بود که حجم کل این طرح ها 
۱۰.۴ میلیارد دلار بود. این درحالی اســت 
که تعداد طرح های مصوب طی یک ســال 
گذشــته ۴۴ طرح و حجــم کل آن ٢.۱۰ 
میلیارد دلار بوده اســت. تعــداد طرح های 

مصوب معتبر در ســال ۱۳٩۵، ۷۸ طرح و 
حجم آن یک میلیــارد و ۷۳۰ میلیون دلار 

بوده است.
وی ادامه داد: در ســال ۱۳٩۶، تعداد طرح 
مصوب ۱٩۸ مورد و حجم آن ۱۰.۸ میلیارد 
دلار بوده اســت. در آن سال ٩۵ طرح معتبر 

با حجم ٢.۶ میلیارد دلار انجام شده است.
معاون وزیر اقتصاد درمورد مشوق هایی که 
برای سرمایه گذاران خارجی در نظر گرفته 
شده است، گفت: اصل سرمایه و خروج سود 
عملیاتی ســرمایه گذار تضمین می شــود. 
همچنین به ســرمایه گذاران مجوز اقامت 

سه تا پنج ساله داده می شود.
فکــری ادامه داد: بــه هر ســرمایه گذاری 
کــه در ایران ســرمایه گذاری کنــد مجوز 
ورود ســه خودروی خارجــی گذرموقت 
داده می شــود. درواقــع بــه ازای هر ۳۰۰ 
هــزار دلار ســرمایه گذاری مجــوز ورود 
یک خودرو داده می شــود و بــه ازای ٩۰۰ 
هزار دلار ســرمایه گذاری یا بیشــتر مجوز 
ورود سه خودرو داده می شــود. همچنین 
درمــورد  صادراتــی  ممنوعیت هــای 

سرمایه گذاری خارجی اعمال نمی شود.
به گفته وی از آمریکا و اروپا هم سرمایه گذار 
خارجــی داریم کــه به صورت اشــخاص 

حقوقی فعالیت می کنند.
معاون وزیر اقتصاد درمورد سرمایه گذاری 
کشورهای همســایه در حوزه مسکن اظهار 
کرد: کشورهای همســایه در حوزه مسکن 
سرمایه گذاری کرده اند که ناچیز بوده است. 
موانعی بــرای ورود ســرمایه گذار خارجی 
به بخش مســکن وجود دارد کــه درحال 
رفع آن هســتیم.فکری همچنین درمورد 
سرمایه گذاری روســیه در طرح های نفتی 
عنوان کرد: یکی از طرح ها توســعه میادین 
نفتی در ایلام بوده که ســرمایه گذار وارد و 
عملیات اغاز شده اســت. روس ها امدند که 
بمانند نیامدند که بروند و قرارداد با روس ها 

به راحتی اسیب نمی بیند و پایدار است.

تصمیمات شورای رقابت برای سازمان بورس الزام آور نیست

و در بورس بهترین نسخه در شرایط فعلی  عرضه خودر
رئیس سازمان بورس اعلام کرد

 سه شاخص  جدید
 به فرابورس اضافه می شود
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خانه  هنر   میرا

 بازدید سه ساعته رهبر انقلاب اسلامی 
از نمایشگاه توانمندی های تولید داخل

با توجه به تشدید آلودگی هوا در سال های اخیر
زخم کاری تغییر استانداردهای شاخص 

آلودگی هوا بر پیکر آدم و هوا
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غافلگیری جدید در ایران؟
فروزان آصف نخعی  مســئولان به گونه ای عمل می کنند که گویی در ســه ماهه 
اخیر در کشور اتفاقی رخ نداده اســت، مرحله ای که به زعم کارشناسان زمینه ای 
شد برای افزایش فشارهای بیشتر غرب به ایران. اکنون سوال این است که شرایط 
کنونی چه اقتضائاتی دارد، که این گونه فشــارهای جهانی از همه سو متوجه ایران 

کرده است؟

یادداشت

هیس؛ سینماگران فریاد نمی زنند...
علی رضایی  سینمای ایران در ســال های اخیر و با اوج همه گیری کرونا در کشور 
عملًا به سینمایی ورشکسته تبدیل شــده اســت. حال با وقوع اتفاقات چهار ماه 
گذشته اگر قرار باشــد ســینمای ایران تنها نماینده تفکر غالب حاکمیت باشد و 
مانند مســئولان مملکت مدام دســت به انکار واقعیتی که در جامعه جریان دارد، 

بزند بیشتر از گذشته از مخاطبانش دور و از دُور خارج خواهد شد.

دیدگاه

دبیر انجمــن شــرکت های هواپیمایی با بیــان اینکه 
اگر نرخ هــا تابع عرضــه و تقاضا باشــد، شــرکت ها 
 می توانند خود را بازســازی کنند، گفت: این کار باعث 
افزایش ناوگان و افزایش ســهم حمل ونقــل هوایی از 
کل حمل ونقل کشــور خواهد شــد.مقصود اســعدی 

ســامانی در پاســخ به اینکه آیا امکان افزایش ســهم 
حمل ونقل هوایــی وجود دارد، گفت: اگر فشــاری که 
روی قیمت گذاری وجود دارد برداشــته شده و نرخ ها 
تابع عرضه و تقاضا باشد و شــرکت ها بتوانند خودشان 
را بازســازی کنند، باعث افزایش ناوگان و افزایش سهم 

حمل ونقــل هوایــی از کل حمل ونقل کشــور خواهد 
شد.اسعدی سامانی با بیان اینکه در حال حاضر حدود 
۵۰ درصد نــاوگان به دلیل کمبود ســرمایه در گردش 
زمین گیر است، گفته بود: اکنون از ۳۳۰ هواپیما  ۱۷۵ 
فروند عملیاتی است. شرکت ها تلاش می کنند ناوگان 

را افزایش دهند اما بیشــتر شــرکت ها توان این کار را 
ندارند و عمدتا زیان ده هستند. عدم متعادل سازی نرخ 
بلیت باعث می شود که شرکت ها امکان سرمایه گذاری 
و نوســازی نداشــته باشــند و  اگر این روند ادامه یابد، 

تابستان آینده همین ناوگان را نخواهیم داشت.  

هواپیما

قیمت بلیت هواپیما آزاد شود، ناوگان نوسازی می شود

شناسه آگهی:1447250

آگهی مزایده عمومی
نوبت اول

نظر  در  شهر  اسلامی  شورای  مصوبه  استناد  به  فولادشهر  شهرداری 
 دارد نسبت به انجام مزایده های خود به شرح ذیل اقدام نماید. متقاضیان

  می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت اسناد و بازدید حداکثر تا روز 
 سه شنبه مورخ 1401/11/25 به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نشانی

 www.setadiran.ir مراجعه نمایند. 
)لازم به ذکر است کلیه متقاضیان در صورت شرکت در مزایده باید تا قبل از 
روز بازگشایی پاکت ها نسبت به ارائه ضمانتنامه بانکی بصورت حضوری به 

دبیرخانه شهرداری اقدام نمایند(
1-مزایده اجاره غرفه  اغذیه فروشی واقع در محله فاز 1 پارک 22 بهمن فولاد شهر

2-مزایده اجاره مکان یورو بانجی واقع در محوطه پارک پرنیان فولاد شهر
در  واقع  فلزی  کانکس  نصب  فروشی جهت  مکان گل  اجاره  3-مزایده 

آرامستان فولادشهر
4-مزایده اجاره مکان حجاری جهت نصب کانکس فلزی واقع در آرامستان 

فولادشهر
5-مزایده اجاره سالن چند منظوره ورزشگاه شهید کشیری واقع در محله 

)ب5( آیت اله کاشانی فولادشهر
6-اجاره غرفه گل فروشی محله A2 روبروی مصلی امام خمینی )ره( فولادشهر

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/11/09
 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/11/16

حسین ایزدی- شهردار فولادشهر
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غافلگیری جدید در ایران؟
فروزان آصف نخعی  مســئولان به گونه ای عمل می کنند که گویی 
در سه ماهه اخیر در کشــور اتفاقی رخ نداده است، مرحله ای که به زعم 
کارشناسان زمینه ای شد برای افزایش فشارهای بیشتر غرب به ایران. 
اکنون سوال این اســت که شــرایط کنونی چه اقتضائاتی دارد، که این 

گونه فشارهای جهانی از همه سو متوجه ایران کرده است؟
بدون هیچ مقدمه ای، باید بگویم، شــرایط ســکون اعتراضات، ایران را 
بسیار متفاوت از شرایط قبل از اعتراضات قرار داده است. شرایط سکون 
اعتراضاتی از سه موقعیت گاه متناقض در حوزه جنبش برخوردار است. 
ابتدا ویژگی خود جنبش است، که دارای وضعیت روانشناختی، انتخاب 
فردی، و هویــت یابی جدید برخــوردار است.زیســت جهان جنبش 
جوانان، جهان مجازی، و وب است، از دیوارهای عقیدتی و ایدئولوژیک 
در این جهان خبری نیســت. ولی ایدئولوژی مصرف آنگونه که بودریار 
از آن به عنوان بحرانی جهانی یاد می کند، در آنان مشــاهده می شود. 
بحران های اقتصادی به عنوان عوامل ریشه ای به صورت غیرمستقیم، و 
عوامل هویت یابی جدید به عنوان عوامل مستقیم و تاثیرگذار برآنان در 
رفتارشان قابل مشاهده اســت. آنان خواهان به رسمیت شناخته شدن 
هســتند و برای این امر، هر کاری می کنند. ترتیبات ســنی آنان تا ۳۰ 
سالگی است. این جنبش در نهایت نتوانســت در کف خیابان دو بخش 
فرودستان و طبقه متوسط در ســنین ۳۰ تا ۷۰ سالگی را به خود جذب 

کند، ضمن این که در اغلب موارد همدلی آنان را با خود همراه داشت.
بحران جنبش در شــرایط کنونی، پس از فروکش کردن آن، بحران 
جایگزینی اســت. به عبارت دیگر، در شرایطی که جنبش در خیابان 
ها فروکش کرده اســت، افــکار عمومی دنبال راه حــل های جدید 
اســت. در این باره ســه راه حل قابل مشــاهده اســت. ابتدا ایجاد 
وضعیت بناپارتی اســت. در این وضعیت جنبش با نرمالیزاســیون 
نوینی خارج از اهدافش مواجه خواهد شــد به گونه ای که جز عقب 

گرد نمی تان نامی دیگر بر آن نهاد. 
در چنین شــرایطی امتیازهای فــردی و اجتماعی خــارج از قواعد 
اهداف سیاســی جنبش، به لایه های موجــود در جنبش اعطا می 
شــود که خود در باطن شکســت را معنا می دهد. با این همه معنای 
دیگر پیروزی بناپارتیســم، نمــی تواند حتی پایــداری میان مدت 
باشــد. خشــونت ناشــی از چنین وضعیتی، عمر کوتاه مدت آن را 
نیز با خطر مواجه می کند. درعین حال نباپارتیســم موفق می شود 
وضعیت ایران را از وضعیت تفکیک ســاختی نیم بند به وجود آمده، 
وارد فضای پوپولیســتی نوینی کند که پیــروزی آن خود فاجعه ای 

دیگر خواهد بود.
در محوری بســیار مهمتر، می توانــد رخداد فاجعه، با عــدم توجه به 
گرایش های موجود در هیــات حاکمه، و حوزه اجتماعــی رخ بدهد. 
در فقدان چنین رویکــردی، تندروها نگاه به خــارج را ترویج کرده، در 
عمل راه آشفتگی های بیشتر که انتهای آن هرج و مرج افسارگسیخته 
باشد، در چشم انداز و افق صحنه سیاسی ایران نمایان می شود. در این 
بخش نیز پوپولیســم در انتظار همه خواهد بود. عــدم توجه به چنین 
وضعیتی به ویژه در اصلاح طلبان میانــه رو، و همچنین اعتدالگرایان 
میانه رو، برای اعلام مواضع، رایزنی و ظهور و بروز مطبوعاتی و رسانه ای 
اجتماعی، به ویژه در شبکه های اجتماعی، نابخشودنی است. همچنین 
عدم توجه به چنین رویکردی به ویژه در تندروها، به معنای رســاندن 
جامعه به نقطه جوشی اســت که این بار میزان غافلگیری در آن زمین 
تا آســمان با غافلگیری در حوادث اخیر متفاوت است. از این رو ضعف 
تاریخی تندروها برای موازنه سازی جدید و به ویژه توجه به نقش میانه 
روها در داخل، و پیامد ناخواســته آن، یعنی زمینه سازی و شکل دهی 
به »ترجیحات« جامعه برای ظهور رخداد فاجعه بــار نگاه به خارج در 

داخل است.
باید تاکید کرد نقــش محیط بین المللــی با توجه به سیاســت های 
تندروها، از نقش »بســیار مهم« در برخورد با ایــران به نقش »تعیین 
کننده« دارد گذر می کند. راه جلوگیری از این وضعیت نگاه به درون، و 

موازنه سازی با اتکاء به حمایت مردم، در حوزه داخلی است.

 بازدید سه ساعته رهبر انقلاب اسلامی 
از نمایشگاه توانمندی های تولید داخل

حضرت آیــت الله خامنه ای رهبــر معظم انقلاب اســلامی صبح امروز 
)شنبه( به مدت سه ساعت از نمایشــگاه توانمندی های داخلی که در 

حوزه های مختلف برپا شده بود بازدید کردند.
 این نمایشگاه به مناسبت شــعار سال که ســال »تولید؛ دانش بنیان، 

اشتغال آفرین« نامگذاری شده بود، برگزار شد.
در این نمایشــگاه توانمندی های داخلی در حوزه های صنایع معدنی 
و اکتشــافی، الکترونیکــی و مخابــرات، هوافضا و ماهــواره، خودرو، 
کشاورزی و غذایی، حمل و نقل ریلی، جاده ای، دریایی و هوایی، بخش 
مسکن، نفت و پتروشیمی، لوازم خانگی، نساجی، صنایع آبزی پروری، 
آبخیزداری، صنایع برق و نیروگاهی و سدســازی و طرح های مدیریت 

آب، فناوری اطلاعات و ارتباطات به نمایش گذاشته شده بودند.

 تاکید مجدد امیرعبداللهیان  بر آمادگی 
 ایران برای روشن شدن ابعاد حمله 

به سفارت آذربایجان
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران بر آمادگی تهران برای روشن 
شدن ابعاد حمله مسلحانه به ســفارت آذربایجان در ایران تاکید مجدد 

کرد. 
حسین امیر عبداللهیان در صفحه توییتر خود در این ارتباط نوشت:

»باحضور در بیمارســتان از روند درمانی کارکنان ســفارت جمهوری   
آذربایجان مطلع شدم.

همچنین در تماس تلفنی با همکارم  وزیر امور خارجه آذربایجان ،پیام 
تسلیت دکتر رئیسی را منتقل کردم.

جمهوری اســلامی ایران آماده  همکاری برای روشن شدن ابعاد حادثه 
است.

 به دولت و ملت برادر و همسایه، این حادثه تلخ را تسلیت می گویم.«
صبح روز جمعــه وزارت خارجــه آذربایجان در بیانیــه ای از حمله به 
ســفارت این کشــور خبر داد و اعلام کرد که در این حادثــه یک نفر با 
اسلحه کلاشــینکف حمله کرد و رییس حراست سفارت باکو  را کشت، 

دو محافظ سفارت نیز در جلوگیری از  این حمله زخمی شدند.
بعد از این حادثه، ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 
با محکومیت این حادثه ضمن تسلیت و ابراز همدردی عمیق با خانواده 
این عضو ســفارت و نیز دولت و ملت آذربایجان، اظهار داشت: نیروهای 
انتظامی و امنیتی بلافاصله وارد عمل شــده و فرد ضارب را دســتگیر 

کردند که هم اکنون تحت بازجویی قرار دارد.
همچنین حســین امیرعبداللهیان و احمد وحیــدی وزرای خارجه و 
کشــور با توجه به حادثه پیش آمده در سفارت جمهوری آذربایجان در 

تهران اهداف و انگیزه مهاجم مسلح را مورد بررسی قرار دادند.
رئیس جمهور نیز دستور بررسی همه جانبه موضوع را صادر کرد.

حسین امیرعبداللهیان همچنین جمعه شــب با حضور در بیمارستان  
شهدای تجریش تهران از مجروحان این حمله مسلحانه عیادت کرد.

امیرعبداللهیان همچنین در گفتگو با وزیــر خارجه آذربایجان، ضمن 
محکوم کردن این حادثه با اشاره به ســوء استفاده دشمنان دو کشور از 
این حادثه تأکید کرد، نباید اجازه دهیم که این حادثه بر مناســبات دو 

کشور تأثیر منفی بگذارد.

یادداشت

تریبون

خریدار   وزیر کشــور با اظهار تاســف از 
وقوع حادثه ســفارت جمهوری آذربایجان 
در تهران گفت: انگیــزه عامل حادثه حمله 
یک فرد به سفارت باکو در تهران یک مسئله 

شخصی بود.
احمد وحیدی در حاشــیه دومین شورای 
معاونین، مدیران ســتادی اســتانداری و 
فرمانــداران و بخشــداران اســتان تهران 
در جمــع خبرنــگاران افــزود: بر اســاس 
گزارش هایی که تاکنون به دست ما رسیده 
و اعترافات فرد ضارب، این اتفاق کاملا یک 
حادثه شخصی بوده و باید در این ردیف نیز 

رسیدگی شود.
وزیر کشــور در ادامه با ابراز تاســف از وقوع 
ایــن حادثه، به خانــواده تبعــه جمهوری 
آذربایجان که در ایــن حادثه جان خود را از 

دست داد، تسلیت گفت.
وزیر کشــور در ادامه به مباحث مطرح شده 

در شورای معاونان، فرمانداران و بخشداران 
استان تهران اظهار داشت: برای شهرستان 
های بزرگ تهــران مباحث متعددی مطرح 
است که در این جلســه مطرح شد که یکی 

آنها ساخت و ساز غیر مجاز بود.
وحیدی با تاکید بر اینکه مقابله با ســاخت 
و ســازهای غیرمجاز در اســتان تهران در 
این جلسه مطرح و مورد تاکید قرار گرفت، 
افزود: در این نشســت درخواســت هایی 
مطرح شــد که بتوان بــا این پدیــده بهتر 
برخورد کرد؛ در این زینــه نیاز به اختیارات 
بیشتر و حضور بهتر دیگر دستگاهها نیز نیاز 

است که باید دنبال شود.
وزیر کشــور همچنین درباره وضعیت اتباع 
خارجی در این اســتان نیز با یادآوری اینکه 
برخــی از این افــراد فاقد مجوز هســتند، 
گفــت: افراد بــدون مجــوز کــه در طرح 
سرشماری وزارت کشــور شرکت نکردند از 

نظر ما حضورشــان غیر مجاز تلقی می شود 
و به کارگیری آنان تا زمانــی که بدون برگه 
شناسایی هســتند، غیر مجاز است و نباید 

اتفاق بیفتد.
وحیدی اظهار داشت: مسئولیت ساماندهی 
این اتباع با نهادهای مربوطه اســت و اگر با 
چنین مواردی مواجه شدند این اتباع طرد 

می شــوند و کارفرمایان نیــز در این زمینه 
باید از افراد دارای کارت شناسایی استفاده 

کنند.
وزیر کشور ادامه داد: از دیگر مباحث مطرح 
شده در جلســه، صفوف طولانی مردم برای 
نان بود که باید با افزایش ســهمیه آرد آن را 
حل و فصل کرد و نظارت بیشــتر داشت تا 
آردهای تحویلی در مسیر تعیین شده خود 

استفاده شود.
وحیــدی در خصوص جمعیــت مهاجر به 
اســتان تهران نیز با تاکید بــر اینکه حجم 
مهاجرت به تهران یک مســئله جدی است 
که باید برای آن برنامــه جامعی پیش بینی 
شــود، سیاســت اصلی برای مقابله با آن را 
مهاجرت معکــوس و توجه به روســتاها و 

شهرهای کوچک دانست.
وزیر کشــور ادامه داد: برخی مواقع شهرک 
های اقماری بناست بخشی از جمعیت را در 

خود جای دهند در هر حال مســئله ای که 
مهم است اینکه ممکن است با ظرفیت های 
زیستی استان تهران این حجم از مهاجرت 

خوانش ندارد.
وی با تاکیــد بر اجرای طرح هــای آمایش 
ســرزمین برای امکان ســنجی و ظرفیت 
ســنجی جمعیت هر منطقه اظهار داشت: 
باید سیاست هایی را در نظر گرفت که نیاز به 
مهاجرت مردم نباشد که از جمله آن ایجاد 
اشتغال در نقاط دیگر اســت تا مردم جذب 

مناطق دیگر شوند.
وزیر کشور در خصوص برنامه های دهه فجر 
نیز یادآور شد: خود دهه فجر بزرگترین خبر 
خوش و دهه نشاط حرکت رو به جلو است، 
نیروی جدیدی هر ســال به این مناســبت 
انرژی جدیدی به مردم و مســئولان تزریق 
می شــود تا ســال جدیدی را برای خدمت 

رسانی شروع کنند.

خریــدار  ســخنگوی شــورای نگهبان 
توضیحاتی پیرامون بودجه ســال ۱۴۰٢، 
اصلاح قانون انتخابات و الکترونیکی شدن 

انتخابات ارائه کرد.
هادی طحان نظیف در گفت وگوی تفصیلی 
درباره بحــث بودجه ســال ۱۴۰٢، گفت: 
بودجه اهمیت زیادی دارد چرا که مهمترین 
سند مالی کشور و برنامه کشور در یک سال 
آینده اســت و اینکه برای ما چه چیزهایی 
اولویــت دارد، در بودجه تعیین می شــود. 
بودجه آنقدر اهمیــت دارد که چند اصل از 
قانون اساســی ما از اصول ۵٢ تا ۵۵ به این 
موضوع اختصاص پیدا کرده اســت. شورای 
نگهبان هم به عنوان مفسر قانون اساسی به 
خاطر همین اهمیت تاکنون چندین بار این 

اصول را تفسیر کرده است.

بودجه نقشه راه کشور در یک سال 
آینده است

وی با بیان اینکه بودجه نقشــه راه کشور در 
یک ســال آینده اســت و از جهات انضباط 
مالی و اولویت بندی اهمیت دارد، گفت: ما 
باید برای اظهارنظر نسبت به بودجه بررسی 
هــای مختلفی انجــام دهیــم و در صورت 
لزوم نظرات نخبگان و کارشناسان دولت و 
مجلس را اخذ کنیم تا بتوانیم نسبت به عدم 
مغایرت با شــرع و قانون اساسی اعلام نظر 

نماییم.
طحان نظیــف ادامه داد: اینکــه بودجه به 
ابتدای سال آینده برسد، مهم است چرا که 
اجرای قانون بودجه از ابتدای هر ســال آغاز 
می شود و در انتهای هر ســال به اتمام می 
رسد؛ لذا شــورای نگهبان معمولاً در ادوار 
مختلف این همکاری را داشــته است که به 
نحوی اظهارنظر کند تا بودجه هر ســال از 
ابتدای سال جدید لازم الاجرا و مبنای عمل 

باشد.
ســخنگوی شــورای نگهبان افزود: طبق 
قانون اساســی، شــورای نگهبان ۱۰ روز 
فرصت دارد نســبت به مصوبات اظهارنظر 
کند و ۱۰ روز هم به صــورت تمدید فرصت 
دارد اما در مــورد بودجه معمــولا زودتر از 
۱۰ روزی که فرصت قانونی برای اعلام نظر 
دارد، نظر خود را اعــلام و بودجه را به اتمام 
می رســاند؛ کما اینکه در ســال گذشته از 
زمانی که بودجه را دریافت کردیم  تا زمانی 
که به مجلس اعلام کردیم عملا اعلام نظر ما 
در مورد بودجه پنج روز بود و اگر جلســات 
فوق العاده و چند نوبته در صبح، ظهر و شب 
برگزار نمی شــد، بودجه به ابتدای سال بعد 

نمی رسید.

باید زمان بندی شورای نگهبان
 در بررسی بودجه لحاظ شود

طحان نظیف ادامه داد: واقعیت این اســت 
که دولت و مجلس باید زمان بندی شورای 
نگهبان را در بررســی بودجــه لحاظ کنند. 
گرچه امســال بررســی بودجه با مقداری 
تاخیر آغاز شــد. اما طبق روال سالهای قبل 
ما این همراهی را داریــم تا بتوانیم بودجه را 
به ابتدای سال آینده برســانیم و با جلسات 
غیررســمی و فوق العاده تــلاش می کنیم 
این کار را بــه موقع و با دقــت انجام دهیم؛ 
البته با توجه بــه اصلاح قانون، ســاز و کار 
بررسی بودجه از ســال آینده تغییر می کند 
و طبق مصوبه مجلس، ســال آینده بودجه 
به صورت دو قســمتی بررســی می شــود 
زیرا امســال فرصت زمانی برای اجرای این 

مصوبه که تازه تصویب شده وجود نداشت.
وی افزود: طبق قانــون جدید، لایحه احکام 
بودجه ابتدای آبان از سوی دولت به مجلس 
تقدیم می شــود و بعد از تصویب توســط 
مجلس و تایید شورای نگهبان به دولت ابلاغ 
می شود و پس از آن بخش دوم بودجه نیز بر 
اساس احکام تنظیم و به مجلس تقدیم می 

شــود؛ البته همان طور که اشاره شد امسال 
بررســی بودجه طبق قوانینی است که در 
ســال های قبل انجام می شــود؛ لذا تلاش 
می کنیم که انشــاالله بودجه سال ۱۴۰٢ به 

موقع به نتیجه برسد.
طحان نظیف در پاســخ به این ســوال که 
با توجه بــه برگزاری انتخابات ســال آینده 
مجلس شــورای اســلامی و خبرگان، آیا 
بودجه ای که بــرای انتخابات در شــورای 
نگهبان در نظر گرفته شده کفایت می کند یا 
خیر؟ گفت: طبق روال، دولت آن را پیشنهاد 
می دهد و ممکن اســت که در مجلس کم و 
زیاد شــود و این یک روال مشخص است که 

انشاالله طی خواهد شد.

اساس بودجه، ارقام و جداول است
سخنگوی شورای نگهبان ادامه داد: بودجه 
ای که تصویب می شود شامل دو بخش است 
قســمت اول احکام و قســمت دوم ارقام و 
جداول است که قســمت دوم مهمتر است. 
اساســا بودجه یعنی بــرآورد، پیش بینی 
درآمدها و هزینه ها و منابع و مصارف؛ البته 
گاهی اوقــات در عمل همه بیشــتر درگیر 
احکام می شــویم. در ســال های اخیر هم 
داشــتیم که ذیل جداول بودجه، احکامی 
نوشــته می شود. ما در شــورای نگهبان در 
ســال های اخیر ســعی کرده ایم نسبت به 
جداول و احکامی که ذیل آن می آید، توجه 
بیشتری داشــته باشــیم؛ لذا باید اهتمام 
بیشتری نســبت به جداول بودجه صورت 
گیرد زیــرا بودجه اصلی و اســاس بودجه، 

ارقام است.

20 درصد افزایش حقوق ها در بودجه 
سال آینده

وی درباره افزایش حقوق ها در بودجه سال 
آینده گفت: در این زمینه درصدی را دولت 
در لایحه خود پیش بینی می کند و امســال 
هم ظاهرا دولت حــدود ٢۰ درصد افزایش 
حقوق ها را پیشنهاد کرده ولی تا زمانی که 
در مجلس تصویب نشود لازم الاجرا نیست 
چون ممکن اســت کمتر یا بیشتر شود؛ لذا 
باید روال قانونی آن طی شود و زمانی که به 
شــورای نگهبان آمد در مورد آن اظهارنظر 

خواهیم کرد.

اجرای سیاست های کلی انتخابات، 
هنوز به نتیجه مطلوبی نرسیده است

ســخنگوی شــورای نگهبان درباره طرح 
اصلاح قانــون انتخابات گفــت: همانطور 
که می دانید سیاســت های کلی انتخابات 
شــش ســال قبل یعنی )مهرماه سال ٩۵( 
براساس دســتور مقام معظم رهبری ابلاغ 
شــد و این سیاست ها هم آســیب شناسی 
نظام انتخاباتی است و هم راهکارهایی را در 

این زمینه بیان کرده است. این سیاست ها 
کلی اســت و باید به زبان قانون ترجمه شود 
و در آیین نامه ها و دســتورالعمل ها انعکاس 
آن را ببینیــم. ضمن تقدیــر از زحماتی که 
در این چند سال کشیده شده ولی واقعیت 
این اســت که تاکنون خروج مطلوبی را در 
این زمینه شــاهد نبوده ایم و بعد از ۶ سال 
هنوز اتفاقــی در این زمینه نیفتاده اســت. 
امیدواریم انتخابات ســال آینــده با قانون 

جدید برگزار شود.
وی افزود: درباره شــرایط انتخابات ریاست 
جمهوری، شــورای نگهبان اقدامی را برای 
ثبت نــام کاندیداها انجام داد ولی نســبت 
به بقیه موارد اتفاق روشــنی رخ نداده و به 
نتیجه ملموســی نرسیده اســت. مجلس 
شــورای اســلامی مصوبه مربوط به اصلاح 
قانــون انتخابــات را در دســتور کار دارد و 
اخیراً هم به صحــن مجلس آمد و کلیات آن 
رد شــد. البته گویا امضاهایی جمع شده و 
دوبــاره مصوبه مربــوط به اصــلاح قانون 
انتخابات در دستور کار کمیسیون مجلس 
برگشته و فکر می کنم در روزهای آینده در 
مجلس مورد بررسی قرار گیرد. اگر مصوبه 
در مجلس تصویب شــود به شورای نگهبان 
ارســال می شــود و بعد از آن مــا مصوبه را 

بررسی خواهیم کرد.
وی دربــاره اینکه طبق اعلام وزیر کشــور، 
ستاد انتخابات وزارت کشــور فعالیت خود 
را درباره انتخابات ســال آینده مجلس آغاز 
کرده است، آیا شورای نگهبان در این زمینه 
ورودی داشته اســت؟ گفت: وزارت کشور 
مستقل از شورای نگهبان است البته درباره 
تاریخ برگزاری انتخابــات هماهنگی هایی 
صورت گرفت که اعلام شــد. ما در شورای 
نگهبان راجع به انتخابات هنوز کاری را آغاز 

نکرده ایم.

طرح یا لایحه فرقی ندارد؛ اصلاح 
قانون انتخابات مهم است

طحان نظیف درباره لایحه جامع انتخابات 
نیز گفت: طــرح اصلاح قانــون انتخابات را 
مجلس زودتــر از دولت داده اســت. دولت 
هم پیگیر لایحه جامع انتخابات است. برای 
ما فرقی ندارد که قانــون انتخابات از طریق 
طرح باشــد یا لایحه؛ برای ما مهم این است 
که اصلاح قانون انتخابات به نتیجه برســد. 
زمانی که سیاســت های کلــی انتخابات را 
نگاه کنیم، از ثبت نام کاندیداها تا شــرایط 
و تبلیغات و تخلفات و... موضوعاتی اســت 
که نیاز به روزرسانی دارد. به عنوان مثال در 
انتخابات قبلی دیدیم که تبلیغات از فضای 
حقیقی و واقعی بیشــتر بــه فضای مجازی 
ورود پیدا کرد. در حالی که نسبت به فضای 
حقیقی دستورالعمل هایی وجود دارد ولی 
در مورد فضای مجازی احکام کمی نســبت 

به موضوعات داریم به همین دلیل است که 
می گوییم قانون نیاز به روزرسانی دارد.

سخنگوی شــورای نگهبان افزود: شما در 
نظــر بگیرید قانون انتخابات مصوب ســال 
۷۸ اســت و ٢۱ ســال از آن می گذرد و در 
برخی موارد اقتضائات تغییر کرده اســت. 
در سال ٩۶، ۱۶۳۶ نفر در انتخابات ریاست 
جمهوری ثبت نــام کردنــد و در انتخابات 
قبلی مجلس در ســال ٩۸ حــدود ۱۶ هزار 
نفر ثبت نام کردند در حالی که در ادوار قبل 
تعداد خیلی کمتر بود. بــا این تفاوت تعداد 
ثبت نام کنندگان در انتخابات مختلف، می 
بینید که زمان و مهلت رســیدگی ما به این 
تعداد تفاوتــی نکرده که منطقی نیســت. 
برای ما مهم اســت کــه هــم کار به دقت 
انجام شــود و هم کار در بازه زمانی مشخص 
به نتیجه برســد ولی همواره با این نگرانی 
مواجهیم که حقــی از افراد ضایع نشــود و 
بتوانیم توضیحات کاندیداها را بشنویم و در 

نهایت تصمیم بگیریم.

باید مباحث مربوط به بررسی 
صلاحیت کاندیداها روشن تر شود

وی در پاســخ به ســوالی درباره نقدهای 
وارده بــه عملکــرد شــورای نگهبــان 
درخصوص بررســی صلاحیت کاندیداها 
گفت: به نظــرم برای انتخابــات فعلا زود 
اســت که صحبت کنیــم و ســال آینده 
بیشــتر راجع به ایــن موضــوع صحبت 
خواهیم کــرد ولی واقعیت این اســت که 
مبنــای شــورای نگهبان قانون اســت و 
تلاش شــورای نگهبان بر این اســت که 
طبق قانون عمل کند. اگر قانون انتخابات 
اصلاح شــود برخی موارد روشن تر، جزئی 
تر و شفاف تر خواهد شــد و راحت تر می 
شــود راجع به موضوعات اظهارنظر کرد. 
بهتر اســت که فعلا ما و شما اصلاح قانون 
انتخابات را در راســتای سیاستهای کلی 

انتخابات مطالبه کنیم.
طحان نظیــف گفت: ۴۴ ســال از پیروزی 
انقلاب می گذرد و در این ســالها طیف ها و 
گروه های مختلف در ریاســت جمهوری و 
مجلس به قدرت رسیدند. اگر دوره ریاست 
جمهوری فعلی را با قبلی مقایسه کنید می 
بینید که دیدگاه ها و خاستگاه های سیاسی 
شان با هم متفاوت بوده است. اگر در اصلاح 
قوانین انتخابات در راســتای سیاست های 
کلی انتخابــات که مقام معظــم رهبری ۶ 
ســال گذشــته ابلاغ کردند توجه بیشتری 
کنیم خیلــی از موضوعــات در مقام عمل 

راحت تر حل خواهد شد.
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
ســوالی درباره چالش بین شورای نگهبان و 
وزارت کشور در انتخابات ریاست جمهوری 
قبلی در خصوص تعــداد ثبت نام کاندیداها 

گفت: در آن مقطع بحــث یک اختلاف نظر 
کارشناسی بود. 

وی افــزود: در ســال ۱۴۰۰ ، معیارهــا 
و شــاخص های شــورای نگهبــان برای 
رجل سیاســی و مذهبی و مدیــر و مدبر در 
انتخابــات ریاســت جمهوری اعلام شــد 
که در اجرای جزء ۵ بند ۱۰ سیاســت های 
کلی انتخابات ابلاغی مقــام معظم رهبری 
»مدظله العالــی« بود کــه »تعریف و اعلام 
معیارها و شرایط لازم برای تشخیص رجل 
سیاســی، مذهبــی و مدیر و مدبــر بودن 
نامزدهای ریاســت جمهــوری« بر عهده 
شــورای نگهبان قرار داده شده بود. این کار 

در جهت ساماندهی ثبت نام کاندیداها بود.
طحان نظیــف درباره نظارت اســتصوابی 
شــورای نگهبان گفت: منظــور از نظارت 
اســتصوابی این اســت که نظارت همراه با 
ضمانت اجرا باشــد و این یعنی یک نظارت 

مؤثر.

 در بررسی صلاحیت ها تفاوتی بین 
کاندیداها وجود ندارد

در بررســی صلاحیــت هــا تفاوتــی بین 
کاندیداها وجود ندارد/اهمیت زمان بندی 

شورای نگهبان در بررسی بودجه
طحان نظیف در پاسخ به سوالی درباره اینکه 
اگر آقایان لاریجانی، روحانی و احمدی نژاد 
بخواهند بــرای انتخابات آتــی وارد عرصه 
شــوند، نگاه شــورای نگهبان برای بررسی 
صلاحیت آنها چگونه است؟ گفت: معمول 
این است که شــورا هر دوره صلاحیت افراد 
را بررسی می کند و در بررسی صلاحیت ها 
هم تفاوتی بین کاندیداها وجود ندارد. البته 
تاکنون هیچ بحثی در این زمینه در شورای 
نگهبان نداشــته ایم چون هنوز بیش از یک 
ســال تا انتخابات زمان باقی مانده اســت و 
اکنون شورا بر روی رســیدگی به مصوبات 

تمرکز دارد.
وی دربــاره ثبــت نــام کاندیداهایــی که 
محکومیت های قضایی دارند، گفت: مبنای 
شــورای نگهبان قانون اســت طبیعتا اگر 
قانون اصلاح شــد، قانون جدید مبنا خواهد 

بود.

 با انتخابات الکترونیکی 
مشکلی نداریم

طحان نظیــف درباره الکترونیکی شــدن 
انتخابــات گفــت: بحث جدیدی نســبت 
بــه انتخابات ســال گذشــته در خصوص 
انتخابات الکترونیکی مطرح نشــده است. 
ما با انتخابات الکترونیکی مشــکلی نداریم 
مشــروط بر اینکه برای حصــول اطمینان 
از امنیــت آرای مردم، زیرســاختهای لازم 

فراهم شود.

هیات نظارت بر اجرای سیاست های 
کلی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 

جایگاه قانونی دارد
وی در پایان درباره جایگاه هیات نظارت بر 
اجرای سیاست های کلی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و اینکــه عده ای بر این باورند 
که شــورای نگهبان دوم است؟  گفت: طبق 
بند یک اصــل ۱۱۰ قانون اساســی، زمانی 
که سیاستی در کشــور ابلاغ می شود، باید 
مبنای عمل قــرار گیرد. نظارت بر حســن 
سیاســت های کلی نظام جمهوری اسلامی 
ایــران نیــز از ســالها قبل توســط مجمع 
تشــخیص مصلحت نظــام و در ســالهای 
اخیر توســط هیات عالی نظارت بر اجرای 
سیاســت های کلــی مجمع تشــخیص 
مصلحت نظــام انجام می شــود. این هیات 
عالــی، جایگاه قانونــی دارد. البتــه ظاهرا 
مقــررات نظارت بــر اجرای سیاســت ها 
در حال اصلاح اســت که امیــدوارم برخی 

ابهامات در این باره رفع گردد.
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رئیس سازمان بورس اعلام کرد
سه شاخص  جدید به فرابورس اضافه می شود

 

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: به دلیــل تمرکز و ناهمگن 
بودن ارزش بازار ناشــران حاضــر در فرابــورس، نیاز دسترســی به 
شاخص های متنوع تر از جنس شــاخص های هم وزن وجود داشت که 
با تصمیم کمیته شــاخص، این اتفاق رخ داد و طی روزهای آتی این سه 

شاخص جدید به فرابورس اضافه می شود.
به گزارش ســازمان بورس و اوراق بهادار، »مجید عشقی« با بیان اینکه 
ســه شــاخص  جدید به فرابورس اضافه می شــود، اظهار کرد: مطابق 
برنامه ریزی صورت گرفته، مصوبه لازم برای محاســبه و انتشــار سه 

شاخص جدید در بازار فرابورس، از کمیته شاخص اخذ شد.
وی تشریح کرد: مطابق آخرین تصمیماتی که در کمیته شاخص اتخاذ 
شده، مقرر شد، محاســبه و انتشار سه شــاخص هم وزن، کل قیمت و 

هم وزن قیمت در بازار فرابورس اجرایی شود.
عشقی اظهار داشت: با توجه به لزوم تمهیدات فنی، این تصمیم به طور 
تقریبی طی روزهای آتی عملیاتی شده و سه شاخص مذکور به صورت 
عمومی در وب سایت مدیریت فناوری )tsetmc.ir( منعکس و منتشر 

خواهد شد.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به ضرورت تنوع شاخص ها 
در بازار سرمایه، بیان کرد: در بازار فرابورس تنها یک شاخص )شاخص 
کل فرابورس( وجود داشت اما با محاسبه و انتشار شاخص های جدید، 
فعالان می توانند با سنجه های بیشتری بازار فرابورس را مورد تحلیل و 

ارزیابی قرار دهند.
وی افزود: به دلیل تمرکز و ناهمگن بودن ارزش بازار ناشــران حاضر در 
فرابورس، نیاز دسترسی به شاخص های متنوع تر از جنس شاخص های 

هم وزن وجود داشت که با تصمیم کمیته شاخص، این اتفاق رخ داد.
عشــقی مطرح کرد: فرمول و مفهوم شــاخص های جدیــد فرابورس، 

مشابه شاخص های نظیر خود در بورس تهران است.

 آیا عده ای دنبال توقف کاهش قیمت سکه هستند
واقعی در خرید ربع سکه بورسی قیمت های غیر

تعدادی از خریداران ربع ســکه بورســی در دومین مرحله عرضه این 
سکه ها، قیمت های نجومی را پیشــنهاد دادند  و سکه خریدند؛ گمان 
می رود این افراد برای جلوگیری از کاهش بیشــتر قیمت سکه، با درج 

قیمت های بالا به دنبال افزایش قیمت متوسط هستند. 
فروش دومین مرحله ربع ســکه در بورس کالا از روز ســه شنبه هفته 

گذشته آغاز شده است.
در اولین مرحله که ســه روز کاری معاملات انجام شد، تعداد ۵۰ هزار 

سکه با قیمت میانگین ۷ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان به فروش رسید.
اما در اولیــن روز مرحله دوم، تعداد ۴۵۴۵ ربع ســکه بــا قیمت های 
مختلف به فروش رســیده اســت. نکته جالب ماجــرا قیمت گذاری 
عحیب عده ای با قیمت ۱۴ میلیون تومان اســت. این عده با این قیمت 

خواسته اند ربع سکه خریداری کنند.
البته قیمت میانگین ربع سکه در این روز ۸ میلیون و ۸۱۳ هزار و ۵۰۰ 
تومان بوده اســت. افرادی که به پایین ترین قیمــت یعنی ۷ میلیون و 
٩٢۰ هزار تومان پیشــنهاد داده اند نیز توانســته اند سکه را خریداری 
کنند.ماجرا وقتی جالب تر می شود که در روز دوم عرضه تعداد دیگری 
قیمت ۱۶ میلیون و ۳۶۶ هــزار و ۳۰۰ تومان را قیمت گذاری کرده اند. 
قیمت میانگین در این روز ۷ میلیون و ٩٩٩ هــزار و ۶۶۰ تومان بوده و 
کمترین قیمت که به وی نیز ســکه تعلق گرفته است، ۷ میلیون و ۷۳۰ 
هزار تومان بوده است.در دومین روز مرحله دوم نیز ۱۷ هزار و ۴۰۰ ربع 

سکه به فروش رفته است.
در همین زمینه، مصطفی قمری وفا، مدیر روابط عمومی بانک مرکزی 
در واکنش به این اتفاق اعلام کرده اســت: طبق اطلاعیه بانک مرکزی، 
عرضه ربع سکه طلای بهار آزادی در بورس کالا در این مرحله به صورت 
گواهی ســپرده ناپیوسته بوده و فرآیند کشــف قیمت جدید در عرضه 
مربوطه هم به صورت »ثبت سفارش دفتری با قیمت های مختلف« به 
منظور از بین بردن حباب ســکه و تعدیل انتظارات تورمی غیر واقعی و 

حذف دلالی است.
توضیحاتی که نشــان می دهــد افراد خــود مجاز به انتخــاب قیمت 
پیشــنهادی برای خرید ربع ســکه بوده اند و به نظر می رســد انگیزه 
این افراد برای خرید ربع ســکه بورســی با قیمتی بالاتر از قیمت بازار 
آزاد چندان مشخص نیســت و شــاید با هدف برهم زدن تعادل بازار و 
جلوگیری از ســقوط قیمت ســکه و طلا صورت گرفته باشد امری که 

پیش از این و در سنوات قبل از سوی مافیای سکه اجرا می شد .

و از مرز یک میلیون دستگاه گذشت تولید خودر
مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صنعت، معدن و تجارت از تولید 

یک میلیون و ۵۰ هزار دستگاه خودرو در کشور تا بهمن ماه خبر داد.

عبداله توکلی لاهیجانی اظهار کرد: تا بهمن امســال، یک میلیون و ۵۰ 
هزار دستگاه خودرو در کشور تولید شده اســت که در مقایسه با مدت 

مشابه سال گذشته رشدی ۳۰ درصدی را نشان می دهد.
مدیرکل دفتر صنایع خودرویــی وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: 
سال گذشــته از نظر میزان )تیراژ( تولید خودرو در جهان رتبه نوزدهم 
را داشتیم که با توجه به رشــد تولید، می توانیم تا پایان امسال به رتبه 

چهاردهم ارتقاء یابیم.
وی ادامه داد: در ســال ٩۶، یک میلیون و ۴۰۰ هزار دســتگاه خودرو 
در کشور تولید شد اما بعد از آن در ســال های ۱۳٩۷ تا ۱۴۰۰ سالانه 
حدود ۸۰۰ هزار دستگاه تولید می کردیم و عملًا میزان تولید خودور به 
نصف کاهش یافت، از همان میزان هم سالانه حدود ٢۰۰ هزار دستگاه 

بصورت ناقص تولید می شد و در پارکینگ خودروسازان باقی می ماند.
توکلی گفت: امسال موفق شدیم رکورد تولید ماهانه را نیز بشکنیم و در 
دی ماه حجم تولید ماهانه به ۱٢۷ هزار دستگاه رسید که همه خودروها 
به صورت عبور مستقیم تولید می شــوند و در پارکینگ خودروسازان 

باقی نمی مانند.

بازار

 رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روســیه گفت: 
اجرای موافقت نامه تجارت آزاد ایران و اوراسیا با تاثیر 
بر بخش هــای مختلف تجاری کشــور می تواند تحول 

اقتصادی چشمگیری را به دنبال داشته باشد.
»هادی تیزهوش تابان« با اشاره به امضای موافقت نامه 
تجارت آزاد ایران و اتحادیه اقتصادی اوراســیا، اظهار 
داشــت: انجام چنین توافقاتی تاثیر به سزایی به طور 
خاص بر فضای تجــاری و به طور عمومــی بر اقتصاد 
می گذارد که با اســتفاده مناســب از این فرصت مهم، 
می تواند منجر به جهش و تحول در بخش های مختلف 

کشور شود.
وی تصریح کرد: تولیدکننــدگان ایرانی در حوزه های 
صنعتی و کشــاورزی محصولاتی را تولید می کنند که 
مورد نیاز کشــورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
است و از سوی دیگر کالاهایی وارداتی از این کشورها به 

ایران شامل مواد اولیه و مایحتاج حوزه تولید 
می شــود که این موضوع بسیار مورد اهمیت 
بوده و می تواند بهره وری این موافقت نامه را 

افزایش دهد.
تیزهوش تابان با بیان اینکه برای اجرای این 
موافقت نامه به نیازمند اقداماتی است، تاکید 
کرد: فراهم آوردن پیــش نیازها برای اجرای 

این توافق به تنهایی می تواند زمینه ســاز بهبود و رشد 
اقتصادی در کشــور شــود، به عنوان مثــال مبادلات 
پولی و زیرساخت ها و لجســتیک، موضوعاتی هستند 
که باید به آنها پرداخته شــود که در صورت بی توجهی 
نه تنها این موافقت نامه بلکه توافقاتی از این دســت نیز 

نتیجه ای در بر نخواهد داشت.
وی با اشــاره به تحریم ها در حوزه مبادلات پولی علیه 
ایران و فدراســیون روســیه، تاکید کرد: در این زمینه 

باید ســازوکارهایی برای اســتفاده مناسب 
از دوگانــه ریال و روبل اندیشــیده شــود تا 
شــرایط برای تجارت این دو کشور تسهیل 
شود؛ از سوی دیگر این موضوع می تواند نیاز 
و تقاضای موجود برای دلار و یــورو را تا حد 
معناداری کاهش دهد و به تصمیم ســازان 
و سیاســت گذاران برای مدیریــت این بازار 

کمک خواهد کرد.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه با تاکید بر 
اینکه شرایط موجود در حوزه زیرساخت ها و لجستیک 
پاســخگوی حجم تجارت کشور نیســت،  خاطرنشان 
کرد: بر همین اســاس هرگونه تحول و توسعه در حجم 
تجارت ایران با کشــورهای عضو اتحادیــه اقتصادی 
اوراسیا مشروط به توسعه زیرساخت های تجاری است 
زیرا از ســوی دیگر می تواند حوزه ســرمایه گذاری و 

جذب سرمایه گذاران خارجی را متحول کند.
وی افزود: طی کردن این مسیر می تواند تاثیر مطلوبی 
بر توسعه عمرانی کشور بگذارد و به تبع آن،  حوزه دیگر 
اقتصادی را متحول کنــد که نتایج مطلوبــی را برای 

کشور به همراه خواهد داشت.
تیزهوش تابــان اظهار داشــت: با توجه بــه رویکرد 
ســازمان توســعه تجــارت ایــران و پیگیری های 
سایر مقامات و مســئولان کشــور، امیدواریم تا این 
موافقت نامه بــه نحو مطلوبی اجرایی شــود و اهداف 

ناشی از آن تحقق یابد.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روســیه گفت: 
بخش خصوصی نیز تــلاش خواهد کرد تــا به عنوان 
بــازوان اجرایــی و مشــورتی در کنار بخــش دولتی 
ایفای نقش کنــد و در تحقق این موضــوع مهم ملی و 

دستاوردهای مطلوب ناشی از آن سهیم باشد.

اتاق

محمدحسین ســیف اللهی مقدم  یک 
مقام ســازمان بــورس گفت: بــورس کالا 
صرفاً تابــع ضوابط و مقررات تدوین شــده 
توسط شــورای عالی بورس است؛ بنابراین 
تصمیمات و سیاست های شــورای رقابت 

برای سازمان بورس الزام آور نیست.
از تیرماه امســال و بعد از ناکارآمدی طرح 
فــروش خــودرو از طریــق قرعه کشــی، 
سیاســت گذار برای مدیریت عرضه و تقاضا 
در بازار خودرو، عرضه در بــورس کالا را به 
اجرا درآورد. فروش خودرو در بازار سرمایه 
اظهــارات موافــق و مخالــف از طیف های 
مختلف کارشناســان، نمایندگان مجلس و 

دولت را به همراه داشت.
تقابل نظــرات موافقــان و مخالفان عرضه 
خودرو در بورس کالا با نامه رئیس شــورای 
رقابت به ســازمان بــورس، وارد فاز تازه ای 
شده است. اخیراً رئیس شــورای رقابت در 
نامه ای به رئیس ســازمان بــورس، عرضه 
خودرو در بــورس کالا به جــز خودروهای 
هایمــا و تــارا را غیرقانونی اعــلام و تأکید 
کرد که عرضه خــودرو باید طبق روال قبلی 
صورت گیــرد. از طرفی ســخنگوی وزارت 
صمت اعــلام کــرده اســت؛ ایران خودرو 
و ســایپا مکلــف بــه عرضــه ۳۰ درصد 

خودروهای خود در بازار سرمایه هستند.
احســان خاندوزی وزیــر اقتصــاد نیز در 
واکنش بــه نامه رئیــس شــورای رقابت 
پاسخ داد: نامه شــورای رقابت را ندیدم، اما 
باتوجه به اینکه اجازه از ســوی شورای عالی 
بورس بوده است، حتماً در این شورا مطرح 
می شود و شورای عالی بورس در این زمینه 
تصمیم گیــری می کند. با رئیس شــورای 
رقابت هــم در ایــن زمینه صحبت شــده 
است. به جهت اینکه تعارض تصمیم گیری 
بین نهادهای مختلف ایجاد نشــود، پیش از 
آنکه جلسه نهایی شورای عالی بورس برگزار 
شود، باید از نظر شــورای رقابت نیز مطلع 

شویم.
بررســی اظهارات مخالفــان عرضه خودرو 
در بورس کالا نشان می دهد، یکی از دلایل 
مخالفت بــا فروش خــودرو در بورس کالا، 
غیرقانونی بودن آن و عدم وجود مصوبه ای 

مبنی بر عرضه خــودرو در بــورس کالا از 
سوی مجلس شورای اسلامی است.

در همین رابطه امیرمهــدی صبایی، مدیر 
نظارت بر بورس هــا در ســازمان بورس و 
اوراق بهادار در خصوص اینکه عرضه خودرو 
در بورس قانونی یا غیرقانونی اســت، گفت: 
مجموعه بورس و به طور خاص، بورس کالا 
صرفاً تابــع ضوابط و مقررات تدوین شــده 
توسط شورای عالی بورس و سازمان بورس 
اســت؛ بنابراین تصمیمات و سیاست های 
شورای رقابت برای سازمان بورس الزام آور 

نیست.
مدیر نظارت بــر بورس هــا در ادامه گفت: 
تصمیم عرضه خــودرو در بــورس کالا در 
شــورای عالی بورس اتخاذ شــده اســت؛ 
بنابرایــن مادامی که این تصمیــم ملغی یا 
اصلاح نشود؛ فرایند عرضه خودرو در بورس 

به مانند گذشته ادامه خواهد یافت.
وی افزود: وضعیتی که مردم به آن معترض 
هســتند کاهش قدرت خریــد و بالابودن 
قیمت ها است. این موضوع نه فقط در زمینه 
خودرو بلکه در خصوص کالاهای اساسی و 

مسکن نیز به همین شکل است.

بورس کالا باعث کاهش قیمت خودرو 
شده است یا افزایش آن؟

صبایی با اشاره به اینکه خودروهای زیادی 
در بورس کالا معامله شــده اســت؛ گفت: 
قیمت های کشــف شــده در بــورس کالا 
برای خودرو باتوجه بــه قیمت پایه، تعادلی 
بوده اســت؛ باید گفت کــه قیمت هایی که 
به صورت سرســام آور توسط ســایت ها و 
مراجع غیررسمی بالا می رود قیمت واقعی 

نیستند.
این مقام مسئول در سازمان بورس در ادامه 
افزود: وقتی مصرف کننــده بخواهد یکی از 
خودروهایی که در بورس کالا پذیرفته شده 
را بدون هیــچ واســطه و هزینه های اضافه 
خریداری کند؛ ایــن معامله به ســود وی 
خواهد بود؛ چرا که بــرای مثال متقاضیان 
می توانند برخی از خودروهای عرضه شــده 
را ٢۰۰ میلیون تومان کمتــر از قیمت بازار 

آزاد خریداری کنند.

روش قیمت گذاری دستوری در بازار 
خودرو کارساز نبوده است

وی با اشــاره به نارضایتی مردم نســبت به 

وضعیت بازار خودرو گفت: شــهروندانی که 
به حق معترض گرانی ها هستند باید به این 
مســئله توجه کنند که بــورس کالا عاملی 
برای تعدیل قیمت خودروها اســت. البته 
روند کاهشی قیمت خودرو زمانی ادامه دار 
خواهد بود که حجم عرضه خودرو را به اندازه 
نیاز بازار تنظیم کنیم آنــگاه قیمت تعادلی 

متناسب با شرایط اقتصادی خواهد شد.
مدیر نظارت بر بورس ها بــا انتقاد از فرایند 
قیمت گذاری دســتوری در بــازار خودرو 
گفــت: قیمت گــذاری دســتوری باعث 
زیان بیــش از ۱۰۰ هــزار میلیاردتومانی 
به صنعت خودرو و زیان انباشــته ۸۰ هزار 
میلیاردتومانی به چند شرکت خودروسازی 
کشور شــده اســت. به عنوان مثال سومین 
خودروســاز بزرگ کشــور به علــت زیان 
انباشــته ســنگین از بورس اخراج شــد و 

بایستی به بازار پایه فرابورس منتقل شود.

فعلًا راهکاری بهتر از عرضه خودرو 
در بورس کالا وجود ندارد

صبایی در پایــان با بیان اینکه در شــرایط 
فعلی بــورس کالا کارکــرد بیشــتری از 

قرعه کشــی دارد، افزود: اکثــر متقاضیان 
خرید خــودرو در حال حاضــر نمی توانند 
خودرو را به قیمت درب کارخانه خریداری 
کنند؛ چــرا که بنــا بر نظــر بســیاری از 
کارشناســان حجم زیــادی از خودروهای 
عرضه شــده از طریق قرعه کشــی توسط 
دلالان و افراد با نیــاز غیرمصرفی خریداری 

می شود.
وی در ادامــه گفــت: بنابراین مســئولان 
شــورای رقابت بهتر اســت آثار تصمیمات 
گذشته خود را بررسی کنند و اگر جاگزینی 
بهتر از بــورس کالا وجــود دارد آن را ارائه 
کنند. در حال حاضر بورس بهترین راهکار 
برای عرضه خودرو نیســت؛ اما با شــرایط 
موجود راهــکاری بهتر از بــورس کالا پیدا 

نشده است.

تنظیم بازار با عرضه خودرو در بورس
گفتنی اســت بررســی روند قیمتــی بازار 
خودرو و قیمت کشف شده در بازار سرمایه، 
نشــان می دهد بازار آزاد تحت تأثیر شدید 
شــوک های ارزی قــرار دارد؛ به طوری که 
با افزایــش ۱۰-۱۵ درصــدی قیمت دلار، 
قیمت خودرو در بــازار آزاد تــا ٢۵ درصد 
افزایش یافتــه اســت. امــا بازار ســرمایه 
آن چنان تحت تأثیــر تکانه های ارزی نبوده 
و از جهت تنظیــم بازار اثر بهتــری بر بازار 

خودرو داشته است.
از طرفــی، ناکارآمدی قرعه کشــی خودرو 
به جایی رســیده اســت که در طرح اخیر 
ایران خودرو، بیــش از ۱۱ میلیون نفر برای 
تنها ٢۰ هزار خودرو ثبت نــام کرده اند. این 
مسئله حکایت از یک توزیع رانت بی هدف و 
انگیزه ای برای نوسان گیری سوداگران بازار 

خودرو دارد.
بر اساس آنچه گفته شــد، در شرایط فعلی 
که بــازار تحت تأثیر تکانه هــای ارزی قرار 
دارد، عرضه خودرو در بورس کالا، روشــی 
کارآمدتــر از سیاســت های دیگــر فروش 
خودرو به نظر می رســد. البته خودروسازان 
برای نشان دادن حســن نیت خود در تلاش 
باشند عرضه ای منظم و به مرور زمان بیش 

از تقاضا در بازار سرمایه داشته باشند.

وسیه: اجرای موافقت نامه تجارت آزاد ایران و اوراسیا می تواند اقتصاد را متحول کند رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و ر

رئیس سازمان خصوصی سازی:

مصوبه مولدسازی محرمانه نیست
خریدار  رئیس ســازمان خصوصی سازی 
با تشــریح فرآیند تصویــب و تأیید مصوبه 
مولدسازی دارایی های دولت، با رد ادعاهای 
مطرح شــده مبنی بر محرمانه بودن مصوبه 
از انتشــار آن در هفتــه گذشــته خبر داد 
و تأکیــد کرد مصوبه در ســایت ســازمان 

خصوصی سازی نیز منتشر شده است.
 حســین قربــان زاده این مصوبــه را فصل 
جدیدی از خارج کردن اموال راکد و منجمد 
دولتی دانســت و بــا ردّ مطالبــی از قبیل 
غیرشــفاف بودن فرآیند مولدسازی گفت: 
همه امورات مولدسازی از مرحله شناسایی 
دارایی ها، تشــخیص دارایی مــازاد، ارزش 
افزایــی دارایی ها، قیمت گــذاری و روش 
واگذاری و مولدســازی آنها بصورت شفاف 

زیر ذره بین رسانه ها و مردم خواهد بود.
رئیس ســازمان خصوصی ســازی در بیان 
مصادیقــی از گره  گشــایی واگــذاری و 
مولدســازی دارایی هــا به مــواردی از این 
قبیل اشــاره کرد: بانکهای دولتی که توان 
تســهیلات دهی ندارند اما املاک رفاهی و 
تفریحــی زیادی در بهترین نقــاط تهران و 
کشور دارند، پروژه های نیمه تمام که تأمین 
مالی آنهــا از طریق واگــذاری املاک مازاد 
دولت ممکن است، شــرکتهای دولتی که 
زیانهای انباشته دارند اما همزمان هکتارها 
زمین مــازاد نیز دارنــد اما توان اســتفاده 

درست از آنها را ندارند.
قربان زاده معتقد اســت: ایــن مصوبه گره 

گشایی از قفل دارایی های دولت است برای 
حکمرانی بر پایه دارایی ها. دولت ثروتمند ما 
نمی داند چه دارایی هایــی دارد و این ثروت 

عظیم باید به نحو شایسته مولد شود.
رئیس ســازمان خصوصی ســازی درباره 
مصوبه مولدسازی دارایی های دولت گفت: 
مصوبه مولدســازی دارایی هــای دولت، 
تصویب شــده در جلســه شــصت و هفتم 
شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران 
قوا، ٢۱ آبان امســال به تاییــد مقام معظم 
رهبری رســید و بر اســاس آن هیئت عالی 
مولدســازی دارایی های دولــت مرکب از 
هفت عضو: معــاون اول رئیس جمهور، وزیر 
امور اقتصادی و دارایی، وزیر کشــور، وزیر 
راه و شهرسازی، رئیس ســازمان بودجه و 
برنامه، یک نماینده از طرف رئیس مجلس 
و یــک نماینده از طرف رئیــس قوه قضائیه 
تشکیل شــد. دبیرخانه و مجری مصوبات 
این هیئت، وزارت امــور اقتصادی و دارایی 
است که با تفویض وزیر محترم امور اقتصاد 
و دارایی، سازمان خصوصی سازی مسئول 
تشکیل دبیرخانه شــد و بلافاصله دبیرخانه 
کار خود را آغاز کرد و ده کارگروه تشــکیل 
داد. ابتدا متن آییــن نامه اجرایی مصوبه در 
۱۸ ماده تنظیم و در دو جلســه هیئت عالی 

مولدسازی مطرح شد و به تصویب رسید.
وی در پاســخ به اینکه مصوبه مولدســازی 
دارایی های دولــت محرمانه اســت؟ چرا 
مردم حــق ندارند از مفاد آن مطلع شــوند 

تصریح کرد: اینطور نیســت. متن بندهای 
مصوبه مولدسازی دارایی های دولت بعد از 
لازم الاجرا شــدن محرمانه نیست و متن به 
صورت شفاف در ســایت سازمان خصوصی 
ســازی در بخش قوانین و مقررات منتشر 
شــده اســت. پیش نویس مصوبات شورای 
عالــی هماهنگی اقتصادی به علت ســطح 
اهمیــت تصمیم گیری محرمانه اســت اما 
وقتی متــن، نهایی و مصــوب و لازم الاجرا 
شــود و برای اشــخاص ثالث حق و تکلیف 
ایجاد کند، باید منتشــر شود و در دسترس 
عموم قرار گیــرد همچنانکه این مصوبه نیز 
در سایت سازمان در اختیار عموم مردم قرار 
گرفت و هفته گذشــته در قالب کتابچه نیز 

منتشر شد.
قربان زاده در پاســخ به این ســوال که چرا 
چنین مصوبه ای در ســطح شــورای عالی 
هماهنگی اقتصادی بررســی شــده است؟ 

برخی منتقدان درباره مرجع تصمیم گیری 
درباره مولدســازی دارایی ها ابهــام دارند 
گفت: دلیــل طرح این موضوع در شــورای 
عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا تکلیف 
و تأکید مقــام معظم رهبری اســت که در 
تاریخ چهارم آذر ۱۳٩٩ در دیدار شــورای 
عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا فرمودند 
که ایــن شــورا، هیئتی را تشــکیل دهد تا 
برای بهره وری بیشــتر از دارایی های دولت 
تصمیم گیری کند و تأکید کردند که هیئت 
مورد اعتماد سه قوه که عازم و جازم باشد و 
قاطعیت حکومتی و اســلامی داشته باشد. 
تقریباً دو ســال، کارشناســان متعدد روی 
این موضوع کار کردند و در چندین جلســه 
شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران 
قوا، موضوع مطرح و بررســی شــد و نهایتاً 
در جلسه شــصت و هفتم مورد تصویب قرار 

گرفت.
رئیس سازمان خصوصی سازی در پاسخ به 
اینکه دایره شــمول این مصوبه چه مواردی 
اســت؟ تصریــح کــرد: این مصوبــه همه 
دارایی های غیرمنقول مازاد دســتگاههای 
دولتی، شــرکت های دولتــی و بانک های 
دولتــی و پروژه هــای نیمه تمام را شــامل 
می شــود. منظور از مازاد یعنی اموالی که یا 
خود دســتگاه اجرایی آن را مازاد تشخیص 
دهد یا دبیرخانه با بررســی کارشناســی با 
معیارهایی همچــون راکد و بلا اســتفاده 
بودن، در راســتای وظایف ذاتی دســتگاه 

استفاده نشــدن، عدم تناسب بدلیل ارزش 
اقتصــادی منطقه و موقعیــت جغرافیایی، 
دارایی هایی با کاربری تجاری، مســکونی، 
اقامتــی و تفریحــی و... مازاد بــودن آن را 
تشــخیص دهد و در کارگروهــی مرکّب از 
نماینده دســتگاه بررســی کرده و سپس 
برای تصمیم گیری نهایی در جلســه هیئت 
عالی مطرح کند.نکته دیگــر آنکه برخی از 
این املاک که دارایی های بــا درآمد پایدار 
هستند در قالب صندوق املاک و مستغلات 
به عموم مردم عرضه خواهد شــد تا مردم با 
خرید واحدهای سرمایه گذاری )یونیت( به 
نسبت مالک شــوند هم خود را از تورم ملک 
مصون کنند و هم از منافع پایدار آن املاک 
بهره منــد شــوند.وی در بــاره اینکه بحث 
دارایی های راکد دولتــی و مولد کردن آنها 
سالها است که مطرح است درباره هدف این 
مصوبه و مصادیقــی از دارایی های منجمد 
دولتی قرار اســت قفلشــان باز شود گفت: 
این مصوبه و اختیــارات مندرج در آن فصل 
نوینی از تحرک و تحــول در اقتصاد ایران را 
رقم زد. بســیاری از دارایی هــای منجمد و 
حبس شــده دولت را از رکود و حبس خارج 
خواهد کرد. چرا بایــد بانک های دولتی که 
توان تسهیلات دهی ندارند، املاک رفاهی 
و تفریحی در بهترین نقاط تهران و سواحل 
شمالی و جنوبی داشــته باشند؟ همچنین 
بســیاری از ادارات و وزارتخانه ها. اینها باید 

به مردم واگذار شود. 



مشکلات اجرای بند فضای سبز در قانون هوای پاک چیست؟

با توجه به تشدید آلودگی هوا در سال های اخیر
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محمودزاده مطرح کرد
ماجرای هیئت امنایی شدن مدارس کشور

رئیس ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی توضیحاتی درباره ماجرای 
هیئت امنایی شدن مدارس کشــور ارائه داد.احمد محمودزاده رئیس 
ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشــارکت های مردمی 
وزارت آمــوزش و پــرورش در خصوص شــائبه های مطــرح در مورد 
مدارس هیئت امنایی گفت: رویکرد جدیدی کــه در وزارت آموزش و 
پرورش وجود دارد اســتفاده از ظرفیت خیرین، خانــواده ها، واقفین و 
گروههای جهادی جهت کمــک به مدارس دولتی اســت. برای اینکه 
حضور این افراد و کمک این گروه ها به مدارس دولتی رسمیت پیدا کند 
و نمایندگانــی از اولیا، خیرین و گروه های جهادی بتوانند در مدرســه 
برای امر آموزش و پرورش تصمیم بگیرند نگاه هیئت امنایی به این امر 

اطلاق شده است.
محمودزاده با بیان اینکه مشارکتی که در این طرح شده است مشارکتی 
چند وجهی بوده و مشــارکت مالی نیســت، گفت: کسانی که احساس 
می کنند در مدارس هیئت امنایی از خانواده ها وجهی گرفته میشــود 
اشــتباه فکر می کنند. هیئت امنایی شــدن مدارس برای تغییر در نوع 
مدیریت این مدارس در جهت اجرایی شــدن ســند تحــول بنیادین 
است. موضوعی که برخی رســانه ها در مورد پولی شدن مدارس دولتی 
مطرح می کنند اشــتباه اســت. کمک گروه ها، خانواده ها، گروه های 
جهادی و خیرین از نوع کمک مالی نیســت که بگوییم مدارس دولتی 
به سمت پولی شــدن حرکت می کنند.رئیس سازمان مدارس و مراکز 
غیردولتی افزود: گروه های جهادی و خیرین قرار است در تدوین و ارائه 
برنامه های درسی مشارکت داشته باشند؛ برخی از خیرین مدرسه ساز 

حتی علاقه دارند در امر مدرسه داری هم فعالیت داشته باشند.
وی با بیان اینکه برنامه داریم برای ســال های آتــی ٢۵ درصد مدارس 
دولتی به صــورت هیئت امنایی اداره شــوند، گفت: تــلاش می کنیم 
طی سالهای آتی به این عدد برســیم. مدارس دولتی در تمامی مقاطع 
تحصیلی هیات امنایی می شــوند ظرفیت مدارس در ابتدا ســنجیده 
می شود و همچنین بیشــتر توجه ما به مدارس حاشیه شهرها و مناطق 
محروم و روستاهاســت که همین موضوع نشــان می دهــد نگاه ما در 

هیئت امنایی شدن مدارس دولتی مشارکت مالی خانواده ها نیست.

 شیر مدرسه در لایحه بودجه اعتباری ندارد
ورش جای خالی شیر در سفره آموزش و پر

در روزهای آلودگی هوا، بر نوشیدن شیر تأکید شده است و در شرایطی 
که مدارس هم در این روزها قرار اســت به فعالیت حضوری خود ادامه 
دهند، جای خالی شــیر در ســفره آموزش و پرورش به خوبی مشهود 
است.مهم ترین سرمایه در هر جامعه ای، نیروی انسانی آن جامعه است 
و دانش  آموزان درصد شــایان توجهی از این نیروی انســانی را تشکیل 
می دهند؛ تغذیه ســالم از مهم ترین عوامل تعیین کننده ســلامت این 
گروه است.دانش  آموزان علاوه بر وعده های اصلی غذا، نیاز به میان وعده 
غذایی نیز دارند؛ مصرف میان وعده های مغذی موجب افزایش تمرکز 
حواس دانش  آموزان می شــود و شــیر به عنوان یک میان وعده دارای 

ارزش غذایی بالایی است.

شیر دارای پروتئین، اســیدهای آمینه ضروری، سرشــار از کلسیم و 
فســفر، منبع خوب ویتامین گروه B و همچنین تأمین کننده بخشی 
از نیاز بدن به ویتامین A است؛ همچنین دارای چربی و لاکتوز بوده  که 

بخشی از انرژی بدن را تامین می کند. 

 شیر مدرسه از 13۷9 تا 1401
با توجه بــه اهمیــت و حساســیت این موضــوع، طرح توزیع شــیر 
مدرســه با هــدف افزایش فرهنــگ مصرف شــیر و ارتقای ســطح 
سلامت دانش  آموزان از ســال ۱۳۷٩ آغاز شــد و در آن سال، ۱۰ هزار 
دانش آموز تحت پوشــش این طرح بودند.از آثار عدم مصرف مســتمر 
شیر و فرآورده های شیری در بزرگســالی می توان به پوکی استخوان، 
پوسیدگی دندان، کوتاه شدن قد، کاهش میزان بهره هوشی، مشکلات 

گوارشی و…اشاره کرد که قابل جبران نیست.
این طرح گســترش یافــت و در ســال های بعد، تمــام دانش  آموزان 
تحت پوشــش قرار گرفتند. بر اســاس این طرح مقرر شده بود که بین 
دانش آموزان ۷۰ نوبت شیر در طول سال تحصیلی توزیع شود. هرچند 
سرعت اجرای طرح خوب بود اما به دلیل مشکلات بودجه ای، میزان در 

نظر گرفته شده کم شد و کم کم قطع شد. 

 از توزیع شیر در 8 استان تا تغذیه رایگان
در مهر ماه سال ۱۳٩۸ بعد از دو سال قطع شــدن شیر مدرسه، معاون 
وقت وزیر صنعت، معدن و تجارت طی ابلاغیه ای، نحوه اجرای این طرح 

در آن سال را به انجمن صنایع فرآورده های لبنی ابلاغ کرد.
بر اساس این ابلاغیه، ۸ استان کمتر برخوردار بوشهر، خراسان جنوبی، 
سیستان و بلوچستان،کرمان، ایلام، خوزستان، کهگیلویه و بویراحمد و 

هرمزگان برای توزیع رایگان شیر مدرسه در نظر گرفته شدند.
شــیر مدارس با ورود کرونا و تعطیلی مدارس به فراموشی سپرده شد تا 
آنکه برای مهر ۱۴۰۱ وزارت آموزش و پــرورش از اجرای برنامه تغذیه 
رایگان برای حداقل ۳ تــا ۵ میلیون دانش آموز خبــر داد. در این طرح 
اعلام شــده بود که برنامه تغذیه ای رایگان شامل شیر رایگان، نان غنی 
شــده با ویتامین دی و روی اســت و در کنار آن، توزیع ریزمغذی ها و 

مکمل یاری و آهن یاری را نیز به خصوص برای دختران دنبال می شود.
یوسف نوری وزیر آموزش و پرورش ۵ مهرماه در آیین افتتاح مدرسه ۱٢ 
کلاســه برکت در آبادان از ابلاغ اعتبار ۱۱۵۰ میلیارد تومانی به منظور 
تغذیه رایگان دانش آموزان به اســتان ها خبر داد و گفــت که از هفته 
آینده تعدادی از استان ها توزیع تغذیه رایگان را آغاز خواهند کرد.البته 
اعتباری که قرار بود به آموزش و پرورش بدهند، محقق نشد و در نهایت 

فعلا چند استان به صورت محدود در حال اجرای این طرح هستند. 
اما آیا موضوع با اهمیت شــیر مدارس به فراموشــی سپرده شده است. 
صادق ســتاری فرد معاون برنامه ریزی و توســعه منابع وزارت آموزش 
و پرورش دربــاره اعتبار برای طرح شــیر مدارس بــه خبرنگار  فارس 
گفت: در قانون بودجه برای شــیر مدارس اعتباری پیش بینی شــد اما 
سازمان برنامه و بودجه هیچ تخصیصی نداد و از محل اعتبارات و منابع 

اختصاصی استان ها، این موضوع به صورت حداقلی انجام شد.
وی با بیان اینکه در لایحه بودجه ۱۴۰٢ بودجه ای برای شــیر مدارس 
پیش بینی نشده اســت، گفت: این در حالیست که نهاد متولی سلامت 
مکاتباتی با ما دارند و عنوان می کنند که بــا توجه به حجم آلودگی هوا 

برای ارتقای سلامت دانش آموزان نسبت به توزیع شیر اقدام شود. 
 در روزهای آلودگی هوا، بر نوشیدن شیر تأکید شده است و در شرایطی 
که مدارس هم در این روزها قرار اســت به فعالیت حضوری خود ادامه 
دهد، جای خالی شیر در سفره آموزش و پرورش به خوبی مشهود است 

و ضروری است در این خصوص هرچه سریعتر تدبیری شود.

دیوار

رئیس کمیســیون حمل ونقل شورای شــهر تهران از 
نصب بی رویه سرعت گیر در تهران انتقاد کرد و گفت: 
امیدواریم شــهرداری تهران سرعت گیرهای مزاحم را 

جمع آوری کند.
جعفر تشکری هاشمی، با بیان اینکه متأسفانه سرعت 
گیرهایی که در معابر تهران نصب شــده باعث کاهش 
ایمنی می شود، در مورد حذف سرعت گیرها گفت: به 

دلیل ترمزهای ناگهانی این ترمزگیرها به خصوص در 
شب که دیده نمی شــوند باعث بروز تصادف شده و هم 

چهره شهر را نازیبا کرده است.
وی با بیان اینکه سرعت گیرها باید در محل هایی نصب 
شــود که دیگر هیچ راهی جز نصب سرعت گیر وجود 
ندارد، اظهارکرد: تا جایی که امــکان دارد باید به جای 
نصب ســرعت گیر از روش های دیگری همچون نصب 

علائم افقی و عمودی، تابلوهای هوشــمند و تابلوهای 
اطلاع رســان اســتفاده کرد تا هوشــیاری راننده در 
مورد سرعت جمع شود و سرعت در معبر از یک حدی 
بیشتر نشــود؛ اما اینکه در هر معبر و تقاطعی سرعت 
گیر آسفالتی یا پلاســتیکی نصب شده، جز باعث بروز 

حوادث قابلیت دیگری ندارد.
تشــکری هاشــمی با بیان اینکه در بازدید از مناطق 

تهران بــه آنها تذکــر داده ایم که ســرعت گیرها باید 
بر اســاس مقررات و دســتورالعمل باشــد و صرفا در 
مکان هایی نصب شود که هیچ راه حل دیگری جز نصب 
ســرعت گیر وجود ندارد، گفت: به شــهرداری در این 
مورد تذکر داده ایم و امیدواریــم این تذکرات منجر به 
تدوین دستورالعمل شود و سرعت گیرهایی که مزاحم 

هستند، جمع آوری شوند.

شورا

خریــدار  در شــرایطی که بر اســاس 
اطلاعات شــرکت کنتــرل کیفیت هوای 
تهران آلودگی هــوای پایتخت تشــدید 
شــده ، ارائه طرح تغییر اســتانداردهای 
آلودگی هوا برای جلوگیــری از تعطیلات 
مدارس واکنش های زیــادی را برانگیخته 
اســت چراکه اجــرا و تصویــب این طرح 
هم می تواند ســلامت شــهروندان به ویژه 
دانش آموزان را تحت تاثیــر قرار دهد هم 
تشــدید آلودگی هوا را طی روزهای آلوده 

در پی داشته باشد.
 اطلاعات شــرکت کنتــرل کیفیت هوای 
تهران نشــان می دهد در ســال های اخیر 
آلودگی هوا تشدید شــده است.  براساس 
این اطلاعــات، در کل ســال ۱۴۰۰ تنها 
شش روز هوای تهران برای تمامی گروه ها 
ناسالم شد این در حالیســت که از ابتدای 
ســال جاری تا کنون ۳٢ روز این شرایط را 
تجربه کرده ایم. همچنین ســال گذشــته 
هیج روزی شرایط بسیار ناسالم وخطرناک 
ثبت نشده که در ســال جاری دو روز هوای 
بســیار ناســالم و دو روز هوای خطرناک 

داشته ایم.
کاهش قابل ملاحظه کیفیت هوا طی سال 
جاری باعث شده اســت که مدارس به علت 
آلودگی هوا ناشــی از ذرات معلــق کمتر از 
٢.۵ میکرون و گردوغبار همچنین به علت 
بارش برف و باران، کاهش دما و سرمای هوا 
در مهرماه یک روز، در آبان مــاه چهار روز، 
در آذرمــاه ۱۶ روز - ۱۰ روز آن بــه صورت 
متوالی - و در دی ماه ۱۴ روز - شش روز آن 
به صورت متوالی - تعطیل شــوند. در واقع 
افزایش آلودگی هوای کلانشهرهایی مانند 
تهران موجب شد که  مدارس براساس مفاد 
آیین نامه اضطرار آلودگی هوا، در شــاخص 
۱۵۰ -شرایط ناســالم برای تمامی گروه ها 

- تعطیل شوند.
تعطیلات متوالی مــدارس باعث اعتراض 
وزارت آموزش و پرورش شد و کار آنقدر بالا 
گرفت که در پــی آلودگی طولانی مدت هوا 
زمانی که قرار بود کمیتــه اضطرار آلودگی 
هوا مدارس را دوباره تعطیل کند، یوســف 
نــوری - وزیر آموزش و پــرورش - ٢ بهمن 
بر صفحــه تلویزیون ظاهر شــد و گفت که 

مدارس از ۳ بهمن دیگر تعطیل نیست! 
او روز بعد )۳ بهمن ماه( از پیشنهاد آموزش 

و پــرورش به دولــت بــرای تعلیق ملاک 
شــاخص های کیفیــت هــوا در تعطیلی 
مدارس خبر داد و گفت: اگر شــاخص های 
جهانی کیفیت هوا را ببینید، در کشورهای 
دیگر شــاخص کمتر از ۳۰۰ باشد تعطیل 
نمی کننــد، اما شــاخص بــرای تعطیلی 
مــدارس را برای مــا روی ۱۵۰ بســتند و 
تعطیلی ها طوری بود که شــبیه دوره کرونا 
شدیم؛ درحالی که شاخص های آلایندگی 

ما زیر ٢۰۰ هستند. 
پــس از صحبت های نــوری و در حالی که 
منتظــر واکنش ســازمان حیط زیســت 
به تغییر شــاخص های کیفیــت هوا برای 
جلوگیری از تعطیلی مدارس بودیم،  احمد 
وحیدی - وزیر کشور - اعلام کرد: سازمانی 
که طــرح تغییــر شــاخص ها را ارایه داده 
سازمان حفاظت محیط زیست است، یعنی 
ســازمان که خود باید دغدغه اصلی اجرای 
قوانین مربوط به کاهش آلودگی هوا مانند 
آیین نامه های شــرایط اضطرار آلودگی هوا 
را داشته باشــد، خواســتار تغییر آن شده 

است!
پس از گذشــت چند روز  علی ســلاجقه - 
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت 
- ضمن واکنــش به این طرح پیشــنهادی 
صحبت هایی مشــابه بــا وزیــر آموزش و 

پرورش مبنی بــر اینکه در دنیــا در بحث 
شــاخص های آلودگی هوا بــرای تعطیلی 
مدارس، بالاتر از ما عمــل می کنند مثلا با 
شــاخص ۳۰۰-٢۰۰ فقط مدارس ابتدایی 
را تعطیل می کنند، مطرح کــرد و گفت: ما 
شــاخص های آلودگی را تعیین می کنیم و 
تعطیلی بر عهده هیات وزیران اســت. قبلا 
هیات وزیران شــاخص ۱۵۰ گذاشته است 
و اکنون می خواهد تصمیــم خود را عوض 
کند.این در حالیســت که این پیشــنهاد و 
صحبت ها از جانب وزیر کشور، وزیر آموزش 
و پرورش و رییس ســازمان حفاظت محیط 
زیســت بــا مخالفت هایی از ســوی برخی 
مسئولان و کارشناسان آلودگی هوا مواجه 

شده است.
 دکتــر عباس شاهســونی - رییــس گروه 
ســلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت 
- ضمن اشاره به عوارض شدید آلودگی هوا 
بر ســلامت کودکان در واکنش به این طرح 
می گوید: هر چه که در راســتای ســلامت 
مردم باشــد، وزارت بهداشــت با آن موافق 
اســت و هرچه که به ســلامت مردم آسیب 
برساند، وزارت بهداشــت به عنوان متولی 

سلامت مردم با آن مخالف خواهد بود. 
حتی ســحر تاج بخش - رئیس ســازمان 
هواشناسی کشور -  نیزمی گوید: نمی توان 

استانداردها را تغییر داد چراکه در تمام دنیا 
شــاخص ها و تعاریف آن ها به همین شکل 
است و تنها می توان نحوه برخورد و واکنش 
نســبت به آن را تغییر داد. به طور مثال اگر 
در حــال حاضر در شــاخص ۱۵۰ مدارس 
تعطیل می شــوند از شــاخص ٢۰۰ به بعد 

مدارس تعطیل شوند. 
نکته مهم این اســت که ایــن تغییرات در 
ســلامت مردم تاثیرات منفی دارد. چراکه 
آلاینده هــا در ضریب هــوش و تنفس آنها 
تاثیرگذار اســت. امــا دائما هــم نمی توان 
مــدارس و ادارات را تعطیل کــرد چراکه 
با تعطیلی های پــی در پی در امور کشــور 
مشــکل ایجاد می شــود بنابرایــن اقدام 

مناسب کنترل آلاینده ها است.
همچنیــن کارشناســانی مانند یوســف 
رشیدی - معاون اسبق ســازمان حفاظت 
محیط زیســت - نیز تغییر این استانداردها 
را نوعی پاک کردن صورت مســئله به جای 
انجام اقدامــات لازم بــر کاهش انتشــار 

آلودگی هوا توصیف  کرد.
محمدعلی محســنی بندپــی - یک عضو 
کمیســیون بهداشــت و درمــان مجلس 
شورای اســلامی - نظری مشــابه معاون 
اسبق سازمان حفاظت محیط زیست دارد 
و می گوید: تغییر اســتانداردهای شاخص 

آلودگی هوا بــرای جلوگیــری از تعطیلی 
مدارس پاک کردن صورت مســاله است که 
دولت به جای این کارهــا، باید قانون هوای 

پاک را اجرا کند.
همچنیــن بهزاد اشــجعی -  عضو ســابق 
کارگروه ملی کاهــش آلودگی هــوا - نیز 
انتقاداتی نســبت بــه این طــرح محیط 
زیســت مطرح و اظهار می کند: پیشــنهاد 
این طرح راه حــل غیرمنطقی و غیرعقلانی 
اســت. براســاس دســتورالعمل کارگروه 
اضطرار آلودگی هوا، تصمیماتی براســاس 
شاخص های مختلف کیفیت هوا باید اتخاذ 
شود. برای نشــان دادن اینکه خلاف قانون 
عمل نمی کنند و هنگام آلودگی هوا مدارس 
هم باز باشند، قصد تغییر دســتورالعمل و 
قانون و پاک کردن صورت مســئله را دارند. 
هدف این طرح اصــلاح قانــون باتوجه به 

آلودگی هوا است.
 بدین ترتیب با وجــود آلودگی هوا مدارس 
نیز تعطیل نخواهند شد. در صورت اجرایی 
شــدن این طرح تناقض موجود بــا قانون 
نیــز مرتفع شــده و از بین مــی رود این در 
حالیست که پیشــنهاد دهندگان این طرح 
به دلایــل تعطیلی مــدارس درپی افزایش 
شــاخص های کیفیت هوا و خسارات ناشی 

از  آن توجهی ندارند
 باتوجه بــه مخالفت های صــورت گرفته با 
طرح تغییر اســتاندارهای شاخص آلودگی 
هوا بــرای جلوگیری از تعطیلــی مدارس، 
بهتر است در این طرح بازنگری شود چراکه 
باز بودن مدارس در شــرایط آلودگی علاوه 
بر آنکه می تواند موجب آســیب رسیدن به 
سلامت دانش آموزان شــود برخی دیگر از 
تصمیم های اتخاذ شده در کارگروه اضطرار 
آلودگی هوا را مانند اجرای طرح زوج و فرد از 
در منازل را تحت الشعاع قرار می دهد چراکه 
برخی والدین مسئولیت رفت و آمد فرزندان 
دانش آموز خود را بر عهــده دارند. علاوه بر 
آن با توجــه به آمار قابل توجه فرســودگی 
خودروها در ایران که شــامل سرویس های 
مدارس نیز می شــود، تردد ایــن خودروها 
می تواند موجب تشدید آلودگی هوا شوند. 
در این شرایط تغییر استاندارهای شاخص 
آلودگی هوا بــرای جلوگیــری از تعطیلی 
مدارس ممکن اســت کلاف آلودگی هوا را 

پیچیده تر کند.

خریدار   افزایش ۱۵ متری ســرانه فضای 
سبز در شهرهای با جمعیت بالای ۵۰ هزار 
نفر یکی از بندهای قانون هوای پاک اســت 
که به علت کمبــود بارندگی و کاهش منابع 
آبی اجرای آن با مشــکلاتی مواجه شــده 

است.
 زمانی فضای سبز تهران را باغ ها و درختان 
چنار تشــکیل می داد، درختانی پهن برگ 
که با ســخاوت بســیار چتر خود را بر روی 
رهگذران باز می کرد و موجب تلطیف هوای 
پایتخت می شــد، با گریزی نه چندان دور 
به ســال های گذشــته می بینیم که گونه 
غالب فضای ســبز تهران قدیم را درختان و 
باغ های بزرگی تشکیل می داد که بیشترین 
سهم را در داشــتن هوای پاک و آسمان آبی 
این کلانشهر داشــت، اما امروزه با ساخت و 
سازهای بی حساب و کتاب به هر طرف نگاه 
می کنی انبوهی از ســاختمان را می بینی 
که با غروری نخوت انگیز سر به آسمان بلند 
کرده اند، اما مســاله این است که ضربه این 
غرور را ما انسان ها دریافت می کنیم آنهم با 
از دست دادن هوای پاک، سرسبزی محیط 
زندگــی و شــلوغی خیابان ها کــه نتیجه 

عملکرد خودمان است.
این روزها هر صبح که چشــم را باز می کنی 
با انبوهــی از دود و غبار مواجه می شــوی و 
ناگهان دلت برای سرسبزی و آواز پرندگان 
خوش الحان تنگ می شــود، روحت برای 
رســیدن به این طــراوت پر می کشــد اما 
افســوس که به آن نمی رســی چون دیگر 
باغی و یــا درختی باقی نمانــده تا نیازت به 
سرســبزی و هوای تمیز را برآورده کند، هر 

چه هست دود است و آلودگی و شلوغی.
زمانی تهــران شــهر چنارها بــود ، آنرا به 
چنارستان می شــناختند، خیابان ولیعصر 
که یکی از طولانی ترین و شــناخته شــده 

ترین خیابان ها در دنیا اســت برای داشتن 
چنارهایش معروف اســت، نیازی نیســت 
حتما اهل تهران باشــی تــا از زیبایی این 
درختان قطور و سرســبز بهره مند شــوی، 
اهل هر کجا که باشی فقط کافی است یکبار 
به پایتخــت بیایی تا با قدم زدن زیر ســایه 
ســار این چنارها که مانند تونلی سبز از دو 
طرف به هم رسیده اند؛ حظ آن همه زیبایی 
را ببــری، البته این روزها نــه تنها حال این 
درختان چندان خوب نیست بلکه وضعیت 
فضای ســبز هم چنگی به دل نمــی زند و 

حریف آلودگی هوا نمی شود.
شاید در نگاه اول این ســوال پیش بیاید که 
کلانشهرهای زیادی از جمله تهران بزرگراه 
های سرســبز و پارک های زیادی دارند که 
فضای ســبز خوبی آنها را پوشانده اما مساله 
این است که در گذشــته فضای سبز تهران 
را باغ ها و درختان بزرگ تشــکیل می داد 
که نقش مهمی در کاهــش آلایندگی هوا 
داشتند اما اکنون این فضا به گل، درختچه 
و چمن تبدیل شده اند که کارکرد مقابله با 
آلودگی هوا و کاهش آنرا ندارند. شــاید در 
چند ســال اخیر ســرانه فضای سبز تهران 
افزایش داشــته اما کیفیت آن کاهش یافته 

است.
البته بعد از پیروزی انقلاب اسلامی کارهای 
خوبی برای توسعه فضای سبز شهری انجام 
شد و در برخی بخش ها هم بسیار مفید بود، 
مثلا در تهران پیش از انقلاب اســلامی ۷۵ 
پارک و دو هزار و ٩۳۷ هکتار فضای ســبز 
وجود داشــت، بعد از آن در دوران هشــت 
ســال جنگ تحمیلی حدود ۶۳ پارک دیگر 
در تهران ساخته شــد، با وجود این اقدامات 
اما ســرانه فضای سبز هر شــهروند تهرانی 
تا ســال ۶۴ فقط نیم متر بود اما اکنون این 
ســرانه به ۱۵ تا ۱۶ متر افزایش یافته است، 

اما سوال این است که چرا با این حجم فضای 
ســبز همچنان هوایی آلــوده و غبار گرفته 
داریم.چند سالی است چمن در ایجاد فضای 
ســبز حرف اول را می زند، استفاده از چمن 
در فضای ســبز برای اولین در تاریخ به باغ 
های ایران بر می گردد که بعد از آن به یونان 
و رم رسید و به مرور گسترش یافت، این در 
حالی است که کارشناسان معتقدند چمن 
به آب فراوانی نیاز دارد و با توجه به شــرایط 
آبی فعلی در کشور اســتفاده از آن در ایجاد 
فضای سبز چندان عاقلانه به نظر نمی رسد 
چون ما را به هدفمان از ایجاد فضای ســبز 
که همان تلطیف هواســت نمی رساند اما از 

منظر زیبایی بسیار کارساز است.
بر این اساس شهرداری تهران حدود ۶ سال 
پیش کاشــت چمن را در تهران ممنوع کرد 
که علت آنهم نیاز این گیاه بــه آب فراوان و 
از ســوی دیگر کم آبی و کاهش منابع آبی 
بود، البته با وجود ممنوع شدن کاشت چمن 
اما همچنان شــاهد افزایش فضاهای سبز با 
کاشــت این گیاه در تهران هستیم، با توجه 
به این مســائل اما امروزه توسعه فضای سبز 
به ویژه در کلانشــهرها یک نیاز اصلی است 
چون هم موجب زیبایی مکان زندگی و هم 
کاهش آلودگــی هوا می شــود از این رو در 

قانون هوای پاک هم به توســعه فضای سبز 
تاکید شده است.سرپرست دفتر هوا و اقلیم 
سازمان حفاظت محیط زیست دراین باره به 
خبرنگار محیط زیســت ایرنا گفت: با توجه 
به اهمیت داشــتن فضای ســبز به ویژه در 
کلانشهرها ، ماده ۱۵ و ٢٢ قانون هوای پاک 
به این مســاله اختصاص داده شده، البته با 
توجه به کمبود آب اجرای آن با مشــکلاتی 

مواجه است.
داریوش گل علیزاده افزود: بر اســاس ماده 
۱۵ قانون هوای پاک، شــهرک ها، مراکز و 
واحدهای صنعتی و تولیدی جدید احداث 
شــده مکلفند با توجه به اقلیم، حداقل ۱۰ 
درصد از فضای تخصیص داده شــده برای 
احداث واحــد مربوطه را بــه ایجاد فضای 
ســبز مشــجر و غرس درختان مناســب 
منطقه اختصاص دهنــد و بهره برداری این 
واحدهای منوط به رعایت این ماده و تأیید 
آن توسط ســازمان حفاظت محیط زیست 
اســت.وی ادامه داد: همچنین ماده ٢٢ این 
قانون می گوید باید ســرانه فضای سبز در 
شــهرهای بالای ۵۰ هزار نفــر جمعیت به 
۱۵ متر مربع برســد، البته اجــرای این بند 
ایراداتی دارد چــون تمام شــهرهای ما با 
جمعیت بالای ۵۰ هزار نفر قابلیت ایجاد این 
وسعت فضای سبز را ندارند چون آب کافی 

برای اجرای آن موجود نیست.
گل علیزاده تاکید کــرد: این یک پروژه ۱۰ 
ساله اســت و قرار شــد آب مورد نیاز آن از 
محل پساب ها تامین شود، همچنین منابع 
طبیعی مکلف شد گونه های گیاهی لازم را 
در اختیار شــهرداری ها قرار دهد تا توسعه 

فضای سبز انجام شود.
وی اظهارداشــت: یکی از مشــکلاتی که 
اکنون در زمینه فضای سبز به ویژه در تهران 
وجود دارد، تغییر ســبک ایجاد فضای سبز 

است، شــاید اکنون ســرانه فضای سبز در 
تهران حدود ۱۶ متر مربع باشــد اما بخش 
عمده آنرا چمــن، گل و گیــاه و درختچه 
تشــکیل می دهد که کارکــرد چندانی در 
مقابله با آلودگی هــوا و کاهش آن ندارد، در 
حالی که در گذشته بیشتر این فضا را باغ ها 

و درختان تنومند تشکیل می داد.
سرپرست دفتر هوا و اقلیم سازمان حفاظت 
محیط زیســت ادامه داد: فضای سبز دو کار 
انجام می دهد یکی جــذب ذرات و دیگری 
جلوگیری از بازچرخانی ذرات است، گاهی 
می بینیم که هوا صاف اســت اما شــاخص 
آلایندگی بالا رفته و علت آن به ذرات معلق 
روی زمین برمی گردد که با تردد خودروها 
به هوا بلند و در ارتفاع تنفس انســان ها قرار 
می گیرند و ایســتگاه های پایش هوایی که 
در این مکان هــا قرار دارنــد کیفیت هوا را 

ناسالم نشان می دهند.
وی اظهار داشت: اما زمانی که در سطح شهر 
باغ های زیادی وجود داشت درختان آن به 
راحتی این ذرات را جــذب می کردند و هوا 
ســالم می ماند اما امروز به جــای درخت تا 
توانستیم ســاختمان ســاختیم و مصرف 
انــرژی را بالا بردیــم ، اکنون بیــش از ٩۳ 
درصد تولید برق کشــور از ســوخت های 
فسیلی اســت که آلودگی زیادی به همراه 
دارد، هرجا که ســوخت فســیلی مصرف 
شود چه در نیروگاه ها، کارخانه ها، صنعت 
و موتورخانه ها آلودگی بالا است به ویژه در 
شــهری مانند تهران که در نیمه دوم سال 
هم با پدیده وارونگی دما مواجه می شــود 
؛ باد نمــی وزد تا تهویه هوا صــورت گیرد ، 
کیفیت هوا ناسالم می شــود از این رو باید 
به سمت کاهش وابســتگی به انرژی های 
فسیلی برویم و راهی جز توسعه انرژی های 

تجدیدپذیر نداریم.

وم جمع آوری سرعت گیرهای مزاحم ح کرد؛ لز رئیس کمیسیون حمل ونقل شورای شهر تهران مطر
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هیس؛ سینماگران فریاد نمی زنند...
علی رضایی  سینمای ایران در ســال های اخیر و با اوج همه گیری کرونا 
در کشــور عملًا به سینمایی ورشکســته تبدیل شده اســت. حال با وقوع 
اتفاقات چهار ماه گذشته اگر قرار باشد ســینمای ایران تنها نماینده تفکر 
غالب حاکمیت باشد و مانند مسئولان مملکت مدام دست به انکار واقعیتی 
که در جامعه جریان دارد، بزند بیشــتر از گذشته از مخاطبانش دور و از دُور 

خارج خواهد شد.
سینمای ایران برای ادامه حیات نیازمند یک پوست اندازی است که فارغ از 
جناح بندی های مرسوم، انتقال دهنده واقعیتی باشد که در جامعه جریان 

دارد و مردم نیازمند انتقالش از طریق مدیوم سینما هستند.
در کنار نزول کیفی آثار ســینمایی و تغییر ذائقه مردم شاید یکی از دلائل 
قهر مخاطبان از ســینمای ایران را بتوان به فضای مجازی و نمایش چهره 
عریان تر ســلبریتی ها مرتبط دانست. با گسترش شــبکه های اجتماعی 
در ســال های اخیر مردم توانســتند بی واسطه تر از گذشــته با هنرمندان 
محبوبشــان در ارتباط باشــند و به دنبال آن با دیدگاه و تفکرات آنها آشنا 
شوند. از طرف دیگر فضای مجازی این امکان را به هنرمندان می داد تا آنچه 
را که می خواستند، نه لزوما چهره ای حقیقی از خودشان را در اختیار مردم 

قرار دهند.
گاهی اظهارنظرهای نابجا و غیرکارشناســانه، رفتارهــای خارج از عرف و 
حتی طرفداری از یک جریان فکری باعث شــده که هنرمندی مورد هجمه 
قرار گیرد و تصویری که در طول ســال ها از خود برای طرفدارانش ساخته 
خدشه دار شود.البته باید این مساله را هم در نظر داشت که اکثر چهره های 
هنری و به خصوص ســینمایی مانند همه مردم افرادی عادی با ســواد و 
دانش محدود هستند. بنابراین قرار نیســت آنها تبدیل به الگوی سیاسی و 

اجتماعی دنبال کنندگانشان شوند.
متاسفانه آگاهی سازی درباره چنین مسائلی دشوار است؛ زیرا در همه جای 
دنیا دنبال کنندگان و طرفداران یک هنرمند/ ســلبریتی انتظار دارند که او 
در بزنگاه های مهم سیاســی و اجتماعی کشورشان به عنوان فردی کنشگر 
عمل و اظهارنظرهای باب میــل آنها را بیان کند. همانطور که چندســال 
قبل در جریان انتخابات ریاست جمهوری بسیاری از هنرمندان با حمایت 
از کاندیدای مورد نظرشــان تبدیل به الگویی برای طرفدارانشــان شدند 
اما همین هنرمندان بعد از آنکه ثابت شــد وعده های انتخاباتی کاندیدای 
حالا رئیس جمهور شده شان عملی نمی شــود، یک به یک از رئیس جمهور 
منتخبشــان اعلام برائت کردند اما این کار بیشــتر از اینکه طرفدارانشان 
را راضی کند آنها را خشــمگین کرد، چون احساس می کردند در یک بازی 

سیاسی به عنوان بازیچه به ایفای نقش پرداختند.
البته برخی از ســلبریتی ها از مــردم عذرخواهی کردنــد و برخی دیگر در 
دفاع از خود به بیان این موضوع پرداختند که مانند هر شهروندی تنها نظر 

شخصی خود را به اشتراک گذاشتند.
شــاید مخاطبان ناراضی این افراد در ضمیر ناخودآگاه خود به دنبال مقصر 
بوده و می خواســتند با سلب مسئولیت از عواقب انتخابشــان، بار گناه را بر 
دوش فردی با جایــگاه بالاتر بیندازند. در چنین شــرایطی بیش از هرچیز 
فقدان احزاب سیاسی که نماینده اقشار مختلف جامعه باشد حس می شود. 
زیرا در صورت امکان حیات این احزاب بار مســئولیت برای چنین اتفاقاتی 
تنها روی دوش ســلبریتی ها ســنگینی نمی کرد.این نمونــه تنها یکی از 
برخوردهای مخاطبان با هنرمندان محبوبشــان به شمار می آید. در حالی 
که در چند سال اخیر شــاهد بودیم که مردم از بسیاری از هنرمندان انتظار 
حمایت از خواسته های اجتماعی، اقتصادی، سیاســی و ... دارند که مورد 
تایید اکثریت اســت و در صورتی که هنرمندی خلاف جریان مورد انتظار 
اظهار نظر کند و یــا حتی دیر به نیاز طرفدارانش پاســخ گوید و یا اعلام بی 
طرفی کرده و ســکوت اختیار کند، مورد لعن و نفریــن گروهی خاص قرار 

گرفته و انواع تهمت ها و بی احترامی ها نصیبش می شود.
همانطور که در وقوع اتفاقات اخیر جامعــه، همراهی برخی از هنرمندان با 
مردم معترض و حتی حاکمیت واکنش های ضد و نقیضی به همراه داشت. 
بسیاری از هنرمندان در همراهی با اعتراضات و اتفاقاتی که هر روز در کشور 
به وقوع می پیوســت، واکنش نشــان دادند اما جدا از اینکه این همراهی از 
روی اعتقاد واقعی شــان بود یا برای همرنگ جماعت شدن، از طرف تعداد 
زیادی از طرفدارانشان متهم به ریاکاری و منفعت طلبی شدند و در مواقعی 

مورد هجمه های بسیاری از جانب دنبال کنندگانشان قرار گرفتند.
بازیگرانی مانند الهــام پاوه نژاد، فاطمه معتمدآریا، بــاران کوثری، مهتاب 
نصیرپور، افسانه بایگان، لیلی رشــیدی، شقایق دهقان، الناز شاکردوست، 
طناز طباطبایــی و... بســیاری از بازیگــران خانمی بودند کــه از ابتدای 
اعتراضات تلاش کردند تا صدای مردم را به گوش مسئولان برسانند. حال 
برخی بی پروایی بیشتری به خرج دادند و برخی دیگر تنها به بازنشر مطالب 

دیگران و جملاتی کوتاه بسنده کردند.
اما اکنون جامعه به سمتی رفته که خشــم غالب شده است. به همین دلیل 
در بیشتر مواقع شــاهدیم که تا هنرمندی به زندان نیفتد تردید بخشی از 
مردم نسبت به او تبدیل به یقین نمی شــود. همانطور که شاهد ماجراهای 
اعتراض تا دستگیری افرادی چون کتایون ریاحی، هنگامه قاضیانی،  ترانه 
علیدوستی و دیگرانی بودیم که تا وقتی برایشان قرار بازداشت صادر نشد، 
حسن نیت آنها محل سوظن بود.این روزها بســیاری از سینماگران متهم 
می شوند که باوجود ادعای همراهی با مردم تنها به فکر منافع شخصی شان 
هستند و حاضر نیســتند که از دســتمزدهای کلانی که از طرف نهادهای 
ســرمایه گذار دولتی به جیبشان ســرازیر می شــود، بگذرند. افرادی که 
با پنهان شــدن پشت اســتوری و پســت در فضای مجازی، با مردم اعلام 
همبستگی می کنند اما در واقعیت آن کار دیگر را پیش گرفته و در حال عقد 

قراردادهای پرچرب با پروژه های دولتی هستند.
به قدری عملکرد و رفتــار این افــراد دارای تناقض بوده کــه دیگر جایی 
برای اعتماد مردم باقی نگذاشــته اســت. به همین دلیل مردم هر رفتار و 
حرکت آنها را در جهت منافع شخصی شان در نظر می گیرند. البته می توان 
خوشبین بود و از زاویه ای دیگر نیز به این مســئله نگاه کرد؛ در این صورت 
باید بگوییم اکثر این افراد نیز مانند بسیاری از مردم رفتارهای ضد و نقیص 
و نقصان های شــخصیتی خاص خود را دارند و ممکن است در بزنگاه های 
مهم زندگی شخصی و اجتماعی شــان دچار تردید یا خطا شوند. بنابراین 
می توان آنها را دنبال کــرد اما نباید الگو قرار بگیرند. در این صورت شــاید 

انتظار همراهی آنها در همه مسائل نیز تا حد زیادی کاهش پیدا کند.
با در نظر گرفتــن همــه تناقض هــا و دوقطبی های شــکل گرفته میان 
هنرمندان می دانیم علی رغم ادعای وزیر ارشاد مبنی بر استقبال هنرمندان 
از جشــنواره فجر، این رویداد ســینمایی دوره متفاوتی را سپری خواهد 
کرد. برخلاف نظر وزیر ارشــاد مبنی بر اینکه »هنرمندان مشتاقانه منتظر 
جشنواره فیلم فجر هســتند« خبرهای واقعی از ماجرایی دیگر می گوید. 
آنچه به گوش می رســد امتناع بخش زیادی از سینماگران و دست به دامن 

ترفندهای مختلف شدن برای عدم حضور در جشنواره فجر پیش روست.
حتی اگر مساله تحریم جشــنواره از طرف برخی هنرمندان و سینماگران 
معترض را کنار بگذاریم، بعد از اتفاقات اخیر فصل تازه ای در سینمای ایران 

باز شده که قابل مقایسه با گذشته نیست.
در حقیقت می توان ســینمای بعد از انقلاب ۵۷ ایــران را به قبل از اتفاقات 
این چند ماه و بعد از آن تقسیم کرد. همانطور که در برگزاری جشنواره های 
دولتی فیلم کوتاه تهران و سینماحقیقت شاهد تحریم بخش عمده جامعه 
ســینمای کوتاه و مســتند بودیم، احتمالا در فجر پیــش رو این وضعیت 

تشدید می شود.
بر مبنای اخبار منتشر شــده، چهل و یکمین دوره جشــنواره فیلم فجر با 
منحل کردن جشنواره جهانی که به اعتبار خوبی دست پیدا کرده بود، قرار 
است مانند چند ســال قبل و با حضور فیلم هایی از روسیه و سوریه به شکل 

بین المللی برگزار شود.
امسال حضور یا عدم حضور هر سینماگر و ســلبریتی در جشنواره عواقبی 
به همراه دارد و با موجــی از واکنش جامعه هنری، مدیران ارشــاد و حتی 
طرفدارانشــان روبرو خواهد بود. ســینماگرانی که از قبل اعلام کرده اند، 
قرار نیست در جشنواره حضور یابند تکلیفشان با خودشان و عملکردشان 
روشن است اما بسیاری هستند که در شــش و بش »بودن یا نبودن« قرار 
دارند و به فکر عواقب احتمالی عملی هســتند که قرار اســت انجام دهند؛ 
همان عواقبی که ممکن است در آینده آنها را به خودی یا غیرخودی تبدیل 
کند. در هر حال باید منتظر ماند و دید که جشــنواره فیلــم فجر و در ادامه 

سینمای ایران قرار است راه به کدام سو برد.

دیدگاه

عبدالحمیــد قدیریان بیان کرد هرگونــه اجتماع بین 
مؤمنان همچون برگزاری جشــنواره تجســمی فجر 
برکت دارد و خدا دوســت دارد مؤمنــان دورهم جمع 

شوند و در مورد ارزش هایشان صحبت کنند.
عبدالحمیــد قدیریــان هنرمند پیشکســوت نقاش، 
طراح صحنه ســینما و چهره هنر انقلاب ۱۴۰۰ درباره 
برگزاری پانزدهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر 
گفت: هرگونه اجتماع بیــن مؤمنان همچون برگزاری 
جشنواره تجســمی فجر برکت دارد و خدا دوست دارد 
مؤمنان دورهم جمع شــوند و در مورد ارزش هایشان 
صحبت کننــد، بنابراین به هــر بهانه ای ایــن اتفاق 
روی دهــد، زیباســت؛ به ویــژه در فضاهــای هنری 
که با احساســات و ایمانیات شــرکت کننده ها روبرو 
خواهیم بود. به همین دلیــل اینچنین اجتماعات اگر 
در مسیر درســتش قرار بگیرد، بســیار پربرکت است. 
به نظر می رســد فضا برای بهره برداری بیشتر از این با 

برنامه ریزی دقیق تر می تواند بیشتر شود.
وی در پاســخ بــه ایــن پرســش کــه آیا 
تحریم هایی کــه علیه هنــر و هنرمندان در 
چند ماه اخیر اتفــاق افتاده اســت، جلوی 
خلق هنــر را می گیرد؟ بیان کــرد: در بحث 
فرهنگی و هنری در کشــور بــه دلیل اینکه 
متأســفانه فرهنگ را زیرمجموعه سیاست 

در نظر گرفتیم، هر زمان مباحــث فرهنگی و هنری به 
میان می آید همزمان سیاست نیز وسط می آید و فضای 
فرهنگی و هنری را از اصالت دور می کند و از مســیری 
که باید درست حرکت کند و در جامعه، تفکرات مردم 
را راهنما باشــد، دور شــده و درگیر سیاست می شود. 
هنرمندانی که در دایره سیاســت نبودند، وســط قرار 
می گیرند که این موضوع تقصیر کســی نیست چراکه 
رویکرد کلــی فرهنگی جامعه اســت که در شــرایط 
مختلف امنیتی سیاسی که مدام با آن درگیر هستیم، 

به طور عجیبی فرهنــگ و هنر زیرمجموعه 
سیاست شــده اســت که تأثیرات و تبعات 

خودش را دارد.
قدیریــان تصریح کرد: بــرای هنرمندی که 
اصلاح گر اســت و قصدش خودنمایی نیست 
و دلش برای کشــورش می تپد و می سوزد، 
طبیعتاً باید تلاش کنــد از این فضاها فاصله 
بگیرد و تــا آنجایی که ممکــن اســت از توانایی ها و 
نیروهای فرهنگــی اش برای اصلاح جامعه اســتفاده 
کند. البته این هدف، قدم به قدم و به تدریج رخ خواهد 
داد چراکه ما نیاز به زمان زیادی بــرای اصلاح داریم و 
کاش هنرمندان آلوده سیاست نمی شدند و در حیطه 
فرهنگ و هنر به اهداف خود آزادانــه فکر می کردند و 

کارشان را انجام می دادند.
وی در پاسخ به این پرسش که وقتی هنرمند تجسمی 
یا فیلمسازی می گوید کارهایش متأثر از جامعه است 

و همه ارکان زندگی درگیر سیاســت است، پس ما هم 
همین موارد را در آثارمان می آفرینیم، چه فکری باید 
کرد؟ گفت: متأســفانه فرهنگ و هنر همانند مباحث 
دیگــر در جامعه، به غلط رو به نزول رفته اســت؛ اوایل 
انقلاب، فرهنگ و کســانی که داعیه فرهنگی داشتند، 
داعیه پیشرو بودن بودند و پیشرو نیز بودند و بحث شان 
این نبود که با جامعه همراه باشــند بلکه قصد داشتند 
از جامعه ســبقت بگیرند و برای جامعه راه ایجاد کنند 
و درصدد اصلاح ضعف های جامعه بــر می آمدند.این 
هنرمند پیشکســوت در پایان تصریح کرد: قد جامعه 
هر چقدر اســت، فرهنگ و هنر وظیفــه دارد این قد را 
ارتقا دهد؛ فیلم یا آهنگ درخواستی نیست که فرهنگ 
و هنر بخواهد آن را اجرا کند. اینکه هر چه مردم بگویند 
همان را انجام دهند، طبیعتاً مســیر درستی نیست و 
هنرمنــد نیز با این روش در مســیر درســتی حرکت 

نمی کند و باید مسیر را تعیین یا ارتقا دهد.

هنر

خریــدار  دنیــای بچه هــا درکودکی با 
اســباب بازی و عروسک هایشــان رنــگ و 
رو می گیــرد. دوره کودکی بیشــترمان به 
عروسکی گره خورده که اسمش را خودمان 
انتخــاب می کردیــم، دوســت مان بود و 

همیشه و همه جا همراه مان.
همان طور که عروسک ها در ماقبل تاریخ هم 
بخشی از زندگی انسان بوده اند و بازمانده ای 
از یک عروســک مرمــری با دســت هایی 
متحــرک از دوره بابلی و عروســک هایی 
در مقبره های اهرام مصر هم کشــف شــده 
اســت. برخی بر این باورند که قــرار دادن 
عروســک ها درون مقبره به این معناســت 
که عروسک برای آن فرد، شیء عزیزی بوده 
است. به هر حال، عروســک ها به شکلی در 
زندگی هر فرد وجود داشــته و دارند. برای 
کودکان تصور دنیای بدون عروسک سخت 
است. آن ها با عروســک ها حرف می زنند، 
همبازی می شوند و رویا می ســازند. برای 
بزرگ ترها، عروســک ها خاطــره روزهای 
دور از دسترس کودکی است و برای ملت ها 
نشــانه و چکیده ای هنری از باور، فرهنگ 
و ســنت های کشورشــان. عروسک های 
کشورهای مختلف داســتان های متفاوتی 
دارند. در بعضی کشــورها این عروسک ها 
هنــوز همبــازی کــودکان هســتند و 
در کشــورهای دیگــری بعضــی از ایــن 
عروسک هابه یک شــیء تزیینی یا سوغات 
و سفیر هنری شان تبدیل شــده است. در 
این مطلب قرار اســت دربــاره تاریخچه و 
عروســک های ســنتی قوم ها و کشورهای 

مختلف جهان بیشتر بخوانیم.

»لعبتک« ها در طول تاریخ
دهخــدا در لغت نامــه اش تعبیــر جالبی 
از عروســک ها دارد و آن هــا را »لعبــت و 
آدمک« خوانده اســت. تاکیدش هم بر این 
بوده که بیشــتر دختران ایــن لعبتکان را 
می ســازند و با آن بازی می کنند. رومیان و 
یونانیان باستان این عروسک ها را در مقبره 
کودکان خود دفن می کردنــد و جالب این 
که دختران رومــی و یونانــی وقتی بزرگ 
می شدند و دیگر با عروسک های خود بازی 
نمی کردند آن ها را بــه الهه های خود تقدیم 
می کردند. بیشتر عروسک هایی که از درون 
مقبره های قدیمی پیدا شده اند، سر و شکلی 
ساده دارند و بیشترشان از گل، تکه پارچه، 
چوب یا استخوان ساخته شــده اند. بعضی 
عروســک ها هم که از بقیه بهتر هســتند از 
عاج یا موم درست شــده اند. هدف اصلی در 
ساخت این عروســک ها این بوده است که 
آن ها را به واقعیت نزدیــک کنند، به همین 
دلیل ۶۰۰ ســال پیش از تولد مسیح باعث 
پیدایش عروســک هایی با دســت و پاهای 
متحرک و لباس های قابل تعویض شــد. با 
پایان دوران عروسک های باســتانی، اروپا 
تبدیل به بزرگ ترین قطب تولید عروسک 
شد. بیشتر عروســک های اروپایی از چوب 
ســاخته می شــدند. تعــداد ابتدایی ترین 

عروسک های چوبی ســاخت انگلستان در 
قرن ۱۶ و ۱۷ که تا امروز بــه جا مانده اند به 
۳۰ عدد هم نمی رسد. بعد از این در منطقه 
گرادنرتــال آمــان عروســک های میخی 
تولید شــد. عروســک هایی که دو پایشان 
میخ ســاده و شــبیه گیره لباس است. بعد 
از آن شکل وشــمایل عروســک ها هربــار 
تغییراتی کرد و کامل تر شــد و چرخه تولید 
عروســک آن قدر چرخید تا کمتر عروسک 
تکراری ببینیــم و به ایــن ترتیب صنعت 
عروسک ســازی به یکی از پول ســازترین 

صنعت های جهان تبدیل شد.

کوکشی| کوچولوهای دست ساز کدام 
کشور؟ ژاپن

نام کوکشــی، عروســک های دست ســاز 
چوبی، از دو قســمت »Ko« به معنی چوب 
کوچــک و »keshi« به معنای عروســک 
گرفته شده است. ســاخت این عروسک ها 
در ابتدا منحصر به صنعت گــران زائو بود و 
بعد به دیگر شــهرهای ژاپن منتقل شــد. 
کوکشــی ها در هیبت های مختلف با چوب 
درخت  گیلاس و یــک درخت محلی ژاپنی 
ساخته می شــود، بدون دســت و پاست و 
این اعضــا و لباس های ژاپنــی روی آن ها 
نقاشی یا کنده کاری می شــود و وقتی سر 
آن هــا را می چرخانید جیرجیــر می کند. 
امروزه این عروســک های جذاب بیشتر به 
عروســک های کلکســیونی تبدیل شده  و 
طرح های متفاوت و بامزه کوکشی ها آن ها 
را به عنوان یــک هدیه و ســوغات ایده آل 

ژاپنی تبدیل کرده است.

کچینا | بومی های بامزه کدام کشور؟ 
قبیله هوپی

کچینا عروسک هایی با لباس های رنگارنگ 
و روشــن هســتند که معمولا با طرح های 
نمادین پوشیده می شــوند، سر حیوانات را 

دارند و تزیینات خاص قبیله سرخ پوســتان 
هوپــی در جنوب غربی آمریــکا را به همراه 
دارند. این عروسک ها را هم به دختران قبیله 
می دهند و هم از آن ها برای آموزش باورهای 
خود دربــاره موجودات ماورائی اســتفاده 
می کنند. این باورها در فرهنگ قبیله هوپی 
بسیار مهم اســت. آن ها معتقدند کچیناها 
در ابتدا آدمیــزاد نبوده اند و وقتی رنج مردم 
هوپی را دیدند تصمیم گرفتند برای کمک 
به آن ها به شکل انســان دربیایند و از طریق 
رقص، دعا و آواز به مــردم برای بارش باران، 
رویاندن گیاهان خوراکی و درمان بیماران 

کمک کنند.

ماتریوشکا | تودرتوهای چوبی کدام 
کشور؟ روسیه

تولــد »ماتریوشــکا« به ۱۳٢ ســال پیش 
در روسیه برمی گردد. ســرگئی مالبوتین 
نقاش روســی بعد از دیدن عروســک های 
ژاپنی به فکر ساخت این عروسک ها افتاد و 
آن ها را در کارگاه خود خلق کرد. ماتریوشکا 
عروسک های درون تهی چوبی هستند که 
چهره و پوشش روی آن ها نقاشی شده است. 
بدنه آن ها از وسط باز می شود و هر عروسک 
بعد از بازشــدن نســخه  کوچک تــری از 
عروسک قبلی را درون خود دارد. این اتفاق 
بین ۵ تا ۷بار می افتــد و در نهایت خانواده 
کوچکی از خانم های چوبی روســی شکل 
می گیرد. این ســاختار تودرتو به ســاختار 
پیچیده و درونی انسان  هم، معنی می شود. 
تقریبا بیشــتر مــردم جهان ایــن خانواده 

عروسکی را می شناسند.

مونکاس| گِلی های بی چهره کدام 
کشور؟ جمهوری دومینیکن

در جمهوری دومینیکن، مجسمه ســازان 
گِلــی، عروســک های بی چهــره ای به نام 
»مونکاس« می سازند که لباس های زیبایی 
می پوشــند و گُل، گلدان یا میوه ای را حمل 

می کنند. ترکیبی از مردم آفریقایی، اروپایی 
و بومی جمعیت دومینیکن در حوزه دریای 
کارائیب را تشــکیل داده اند و جمعیت این 
کشور یک چهره مشــخص ندارند. همین 
موضــوع، دلیــل ســاختن مونکاس های 
بدون چهره اســت تا از این  طریق به تقویت 
فرهنــگ دومینیکنی ها کمــک کند. هم 
اکنــون مونکاس هــا دیگر اســباب بازی 
نیســتند و به عروســک های ســنتی که 
هدیه ای متفکرانه هم به حســاب می آیند، 
تبدیل شده اند. در چندسال اخیر، بعضی به 
ساخت این عروسک ها با ابزار و لوازم دیگری 

مانند پارچه و نمد هم روی آورده اند.

اندبله| شیرین و پرکاربرد کدام 
کشور؟ آفریقای جنوبی

عروســک های »اندبلــه« آفریقایــی بدن 
ســاده ای دارنــد کــه بــا مهره کاری های 
پیچیده و رنگارنگ تزیین شــده اند. بعضی 
از این عروسک ها، مخروطی شکل هستند 
و بعضی دیگر روی پاهایی با کف پای صاف 
ایســتاده اند. اندبله ها در آفریقــا کاربردی 
متفاوت با دیگر کشورها دارند. دختران این 
عروسک ها را می سازند تا مهارت مهره کاری 
خود را تمرین  و تقویت کنند. استفاده مردم 
از اندبله هــا هم بامزه اســت. آن هــا از این 
عروسک ها برای پیشــنهاد ازدواج به فردی 
که دوســتش دارنــد، اســتفاده می کنند 
و بعضی هــم آن را بــه عنوان یــک هدیه 

ارزشمند به تازه  ازدواج کرده ها می دهند.

غصه| افسانه بزرگ کدام کشور؟ 
گواتمالا

عروســک های غصه، آدمک هــای کوچکی 
هســتند که از ســیم، پارچه هــای رنگی و 
تکه های پشمی ساخته شــده اند و صورتی 
متعجب دارند. این عروســک برگرفته از یک 
افســانه گواتمالایی است که طبق آن خدای 
خورشــید این عروسک را به شــاهزاده مایا 

داده و به همین دلیل، می تواند هر مشــکلی 
را حل کند. رسم هم بر این است که کودکان 
گواتمالایی مشــکلات و رازهــای خود را به 
این عروسک ها می گویند و شب ها آن را زیر 
بالش خود می گذارند تا وقتی بیدار می شوند 
این عروســک ها بــه آن ها جرئــت مقابله با 
مشــکلات را بدهد. حتی بعضی بزرگ ترها 
این عروســک ها را بــه کلاه، هدبند یا لباس 

خود آویزان می کنند تا از آن انرژی بگیرند.

از مبارک تا دارا و سارا / معرفی 
3 عروسک که هر کدام سرنوشت  

متفاوتی در کشورمان داشتند
با وجود فرهنگ غنی و مســتعد در ایران ما 
هیچ وقت نتوانســته ایم عروسک مشخصی 
را به نمایندگی از کشور خودمان به دیگران 
معرفی کنیم. عروســک های بومی و محلی 
بسیارند و در بیشــتر مراجع تحقیقی، فقط 
به نام چند عروســک که بیشتر مخصوص 
 نمایش گردانی اســت، اشاره شــده است. 
در این مطلب به ســه تجربه ایران در حوزه 

عروسک اشاره خواهیم کرد.
مبارک لباســی قرمز به تن دارد و با پوستی 
تیره با چند ریســمان روی صحنه گردانده 
می شــود. شــوخ و شــیرین زبان اســت و 
بیشتر صدایش را با ســوتک درمی آورند. او 
»مبارک« عروســک خیمه شب بازی است 
که معمولا بی پرده و به طنز با مســائل روز 
جامعه شــوخی می کند. فردی به نام مرشد 
هم کنار او می نشیند که جمله های مبارک 
را واضح تــر به گوش مخاطبان می رســاند 
و با مبارک هم صحبت اســت. در بیشــتر 
مواقع مبارک، مرشــد را بابا صدا می کند و 
بیشــترمان خاطره کوچکــی از این گفت 

وگوها از زمان کودکی داریم.
لیَلــی لیلــی و مجنــون را همــه خــوب 
می شناســیم. افســانه ای لری وجود دارد 
که در آن مجنون شــاعری اســت عاشق و 
دلخسته »لیلی«، پدر دختر با ازدواج آن ها 
مخالفت می کند و مجنون ســر بــه کوه و 
بیابان می گذارد. این نقطه شــروع ساخت 
عروسک لیلی است. این عروسک ها بیشتر 
عروسک های ریسمانی و لولایی هستند. در 
پوشش این عروسک ها بیشتر از لباس های 
پولک دار تزیین شــده با روبان و مهره های 
شیشه ای استفاده شده است و در جهان این 

عروسک را به نوعی نماینده ایران می دانند.
دارا و ســارا حدود٢۰ ســال پیــش کانون 
پــرورش فکــری کــودکان و نوجوانان از 
عروسک  دوقلوی دارا و ســارا رونمایی کرد. 
ایده ســاخت این عروســک ها از سال ۷۵ 
شروع شد تا جایگزینی برای عروسک های 
باربی شــوند اما این طور نشــد و این پروژه 
خیلی زود شکســت خورد، بــه طوری که 
امــروزه کمتر کســی این عروســک ها را 
می شناســد. شــاید یکی از دلایل شکست 
این عروســک ها چهره های معمولی و فاقد 
المان های بومی و تنها توجه به پوشش های 

اقلیم های مختلف ایران بود.

هنرمندان باید از جامعه سبقت بگیرند

»شهباز« با موضوع پلیس سایبری

پخش یک سریال جدید معمایی
خریدار  ســریال جدید پلیسی ـ معمایی 
»شــهباز« به کارگردانی حمیدرضا لوافی 
از دیشــب، هشــتم بهمن ماه از شبکه پنج 
سیما به روی آنتن  رفت.ســریال »شهباز« 
به تهیه کنندگی امیرحســین آشتیانی پور 
و مهدی علی نقی پور هرشــب ســاعت ٢۳ 
پخش می شود.»شــهباز« به نویســندگی 
مینــا خدیوی در ژانــر پلیســی معمایی با 
موضوع فضــای مجازی و پلیس ســایبری 
در ۳۰ قســمت ۴٢ دقیقه ای تهیــه و تولید 
شده اســت.این مجموعه تلویزیونی درباره 
یک گروه سایبری است که به دنبال هکری 
بین المللی هستند. پلیس سایبری با اشراف 

به این فضا با مجرمیــن برخورد می کند و به 
داســتان مردمی هم که از آنها سوء استفاده 
شــده و مورد طعمه افــراد خلافــکار قرار 
گرفته انــد، مــی پردازد.»شــهباز« روایت 
زندگی دختری به نام نجوا دانشجوی نخبه 
در حوزه برنامه نویسی رایانه است. او به دلیل 
کنجکاوی و دانش فوق العاده خود ارتباطات 
گسترده ای در فضای وب پیدا کرده و معتقد 
است مرگ دوست صمیمی اش که به تازگی 
در یک ســانحه از دنیا رفتــه، تصادف نبوده 
و ارتباط مســتقیمی با یک شــبکه مخفی 
خرابکارانــه اینترنتی، به نام ارغــوان دارد. 
نجوا به دنبال پیــدا کــردن مدارکی علیه 

شــبکه ارغوان در فضای دارک وب شــروع 
به برقراری ارتباط می کند. از ســوی دیگر 
گروهی از نیروهای امنیت سایبری با رهبری 
مامور زبده ای به نام حســام در ماموریتی به 
اسم شــهباز، سال ها اســت به دنبال کشف 
هویــت گرداننده اصلــی شــبکه ارغوان 
هستند و ... .آرش مجیدی، علیرضا آرا، رضا 
داودنژاد، میلاد میرزایی، مهدخت مولایی، 
نیما نادری، فاطیما بهارمســت، غزال نظر، 
سیروس همتی، پاوان افســر، مهسا باقری، 
مریم ســرمدی، رحمان باقریان، ســیامک 
اشعریون، ابتسام بغلانی، فیلیپ ساپرکین، 
یوفی تیــان و ... بازیگرانی هســتند که در 

سریال »شهباز« ایفای نقش کرده اند.
تصویربرداری ســریال »شــهباز« از بهمن 
سال گذشته شــروع و اوایل آذر ماه امسال 
به اتمام رسید. این سریال به دلیل محتوای 
ســایبری از جلوه های ویژه رایانه ای زیادی 
برخوردار اســت. حبیب خزائی فر ساخت 
موسیقی متن این ســریال را برعهده داشته 
است.سایر عوامل این ســریال عبارتند از: 
مدیر تولیــد: مقصود میرهاشــمی، مدیر 
تصویربــرداری: فردیــن ناصــری، طراح 
صحنه و لبــاس: مجید علی اســلام، مدیر 
صدابرداری: روح الله جعفربگلو، مدیربرنامه 
ریزی: مهدی آقایی، طــراح چهره پردازی: 

جلال امیری مرند، تدویــن: رضا کردبچه، 
آهنگساز: حبیب خزائی فر، طراح جلوه های 
ویژه رایانه ای: کامیار شفیع پور، صداگذار: 
عرفان ابراهیمی، دســتیار یک کارگردان: 

بهنام جعفرپور، عکاس: پیام نصیری خرم.
مجموعه تلویزیونی »شــهباز« هر شــب 
ساعت ٢۳ از شــبکه پنج پخش می شود و 

تکرار آن ساعت ۱۱ و ۱٩ خواهد بود.
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وضعیت نامشخص برگزاری انتخابات جودو
 کدام کاندیداها تایید صلاحیت شدند؟

در شرایطی که انتخابات بسیاری از فدراســیون های ورزشی در موعد 
مقرر و تا پایان ســال برگزار می شــود، بر خلاف وعده مسئولان وزارت 
ورزش هنوز اسامی کاندیداهای تایید صلاحیت شده جودو اعلام نشده 

است!
 در شــرایطی که وزارت ورزش تاریخ برگزاری فدراسیون های ورزشی 
تا پایان سال را اعلام کرده است، مشخص نیســت چرا تاریخ برگزاری 

انتخابات فدراسیون جودو اعلام نشده است؟
این اتفاق در حالیســت که ثبت نام از ۱۳ کاندیدای ریاست فدراسیون 
جودو تقریبا به صــورت همزمان بــا برخی از فدراســیون های دیگر 
همچون کاراتــه اواخر آبان انجام شــد و در شــرایطی کــه انتخابات 
فدراسیون کاراته ۱۶ اســفند برگزار می شــود، هنوز تایید صلاحیت 

کاندیداهای ریاست فدراسیون جودو مشخص نشده است!
در این میان  فدراســیون جودو ۱٩ آذر با انتشار یک خبر بر روی سایت 
رسمی فدراسیون مدعی شد از میان ۱۳ کاندیدای ریاست فدراسیون 
تنها ۳ نفر تایید صلاحیت شده اند؛ اقدامی که با انتقاد مسئولان وزارت 

ورزش مواجه شد.
آرش فرهادیان مدیرکل امور مشترک فدراسیون های ورزشی ۱۸ دی 
در گفتگو با ایسنا ضمن انتقاد از این اقدام فدراسیون جودو، تاکید کرد  
اســامی نهایی کاندیداهای نهایی انتخابات فدراســیون جودو بزودی 

اعلام خواهد شد.
اما با وجود گذشت ۱۷ روز از وعده فرهادیان، هنوز اسامی کاندیداهای 
تایید صلاحیت شده از ســوی وزارت ورزش منتشر نشــده است و در 
شرایطی که انتخابات بســیاری از فدراســیون ها تا پایان سال برگزار 
می شــود، به دلایل نامشــخص خبری از انتخابات فدراســیون جودو 

نیست!
طبق اعلام وزارت ورزش، مجمع انتخابات فدراسیون شمشیربازی ٢۶ 
بهمن، دوچرخه سواری ســواری ۳۰ بهمن، قایقرانی ۴ اسفند، هندبال 
۱۰ اسفند، هاکی ۱۴ اسفند، وزنه برداری ۱۵ اسفند، کاراته ۱۶ اسفند، 
ناشنوایان ٢۳ اسفند و ژیمناســتیک در تاریخ ٢۴ اسفند برگزار خواهد 

شد.
دوره قانونی ۴ ســاله ریاست فدراسیون جودو ٢۷ اســفند به پایان می 
رســد. فدراســیون جودوی ایران در حال حاضر از ســوی فدراسیون 
جهانی جودو در محرومیت ۴ ســاله به ســر می برد و لازم است وزارت 
ورزش با جدیت نســبت بــه تعیین تکلیــف برگــزاری انتخابات این 

فدراسیون اقدام کند.

شلیک ستاره لالیگایی به قلب پرسپولیس
خرید جدید فولاد شروع موفقی در لباس این تیم داشت.

 روبرتو تورس، خرید لالیگایی تیم فولا که در نقل و انتقالات زمســتانی 
راهی این تیم شــده در همین بازی اول کیفیت خود را نشان داد. وینگر 
۳۳ ساله سابق اوساسونا دیروز برای اولین بار در ترکیب فولاد به میدان 
رفت و با زدن یک گل تماشــایی باعث برد تیمش مقابل پرســپولیس 

صدرنشین شد.

تورس با یک ضربه والی گلی را به ثمر رســاند که مشابه آن در لیگ برتر 
ایران کمتر دیده شــده و البته از پاس تماشایی احسان پهلوان هم نباید 
به سادگی گذاشت. درخشــش تورس در بازی دیروز جواد نکونام را هم 
امیدوار کرد تا در ادامه فصل لیگ برتر و هم چنین لیگ قهرمانان آســیا 

یک ستاره آماده را در ترکیب خود دارد.
عملکرد ضعیف ایبای گومز در فصل گذشــته باعث شده بود خیلی ها 
نگرانی هایی در خصوص شــرایط آمادگی تورس هم داشته باشند اما 

عملکرد دیروز او خلاف این مسئله را نشان داد.

مربی فولاد:
 اینجا قاچاقی کار نمی کنیم

کعبی گفت: اگــر با فوتبال کثیــف نتیجه می گیریم چگونه دو ســال 
قهرمان شده و سهمیه آسیا گرفیتم؟ اینجا قاچاقی کار نمی کنیم.

حســین کعبی در مورد اظهارات بازیکنان پرســپولیس پس از دیدار 
مقابل فولاد، و اینکه آن ها اعلام کردند حریف شــرایط را سخت کرد تا 
نتیجه بگیرد و بازی بدون تماشاگر برنامه ریزی شده بود، اظهار داشت: 
این برد را به هواداران خوب و متعصب و واقعی فولاد خوزستان تبریک 

می گویم. 
ما اکنون برای کســب ۳ امتیاز خوشحال هســتیم. حرف و حدیث در 
فوتبال زیاد اســت. اصلا انتظار شــنیدن این بی احترامی از یحیی گل 
محمدی و همکارانش را بعد از بازی نداشــتیم. در آن لحظه به وســط 

زمین رفتیم و جدا کردیم.
وی افزود: اگر مدعی هســتند یــک فرد توپ را بدون دلیل وســط 
زمین انداخته دوربین روی او زوم کند تا مشــخص شود از کجا این 
کار را انجام داده است. ۴ ســال اســت که در فولاد حضور داریم، و 
اگر با فوتبال کثیف نتیجه می گیریم چگونه دو ســال قهرمان شــده 
و ســهمیه آســیا گرفیتم. اینجا قاچاقی کار نمی کنیــم. من خودم 

خوزستانی هستم.
مربی تیم فولاد اظهار داشــت: چرا بایــد بازی امروز بدون تماشــاگر 
باشد. دلیل این اقدام چیســت؟ چرا باید این اقدام را انجام بدهیم؟ مگر 
مردم خوزســتان چه گناهی کرده اند؟ آیا اگر پرسپولیس و استقلال به 
خوزستان می آیند هرطور که دلشان می خواهد ما را ببرند و بروند؟ این 
صحبت ها نیست. اگر قرار اســت من خراب و بدنام شوم، اجازه بدهید با 
این مصاحبه بدنام شوم. حسین کعبی در این فوتبال بدنام است؟ اجازه 

بدهید بیش تر بدنام شوم.
کعبی اضافه کرد: اگر فردا جواد نکونام مــن را از کادر فنی فولاد اخراج 
کند، به آدم هایی که اینجا می آیند و پرسپولیســی ها و استقلالی ها را 
تشــویق می کنند، برایشان تاســف می خورم. به خصوص آن هایی که 
خوزستانی هستند. خوزستانی ها باید پشت هم باشیم. افرادی که این 
حرف ها را می زنند به مربی و بازیکنانشــان احترام می گذارند، اما باید با 
این فوتبالی که فولاد بازی می کند به همه بازیکنان و مربیانش احترام 

بگذارند.
وی افــزود: به عنــوان مربی دســت بازیکنانــم را به خاطــر غیرت و 
مردانگی شان می بوسم. اگر قرار است شــیک درون زمین بایستیم و ما 
را ببرند، هر وقت گفتند ایــن کار را انجام می دهیم. فوتبال اســت، ما 
فوتبال بازی کردیم و بردیم. همه به فولاد احترام گذاشتند، اما به هیچ 
بنی بشری اجازه نمی دهیم به مربی، هوادار و بازیکن فولاد بی احترامی 

کند. 
هر کــس می خواهــد ایــن کار را انجام بدهــد من طرفش هســتم. 
صحبت های من با افرادی است که هر وقت استقلال و پرسپولیس اینجا 
آمدند، توهین کردند. برای برخی ها متاسف هســتم. این چه فوتبالی 

است.

میدان

 باشــگاه فولاد در مورد اتفاقات بازی با پرســپولیس 
بیانیه ای را صادر کرد. دیدار تیم های فولاد خوزستان 
و پرســپولیس عصر جمعه در اهواز برگزار شــد که در 
نهایت این دیدار جنجالی با برتــری یک بر صفر فولاد 
به پایان رسید.باشــگاه پرســپولیس پس از این دیدار 
بیانیه ای را پس از دیدار با فولاد منتشــر کرد و نسبت 

به حضور لیدرهای حریف و نحوه داوری اعتراض کرد.
بلافاصله باشگاه فولاد خوزستان به این بیانیه  واکنش 
نشــان داد و در خصوص این دیدار نوشت: ظاهرا گناه 
فولاد این است که پرســپولیس را شکسته داده و یکی 
از مهمترین بازی های فصل را بــه نفع خود تمام کرده 
اســت. اگر بازنده بودیم، حتما فولاد بهترین تیم دنیا 

بود و موعود بنیادی فر بهترین داور روی زمین!
متاســفانه بعد از دیدار، شــاهد انواع بــی اخلاقی ها و 

توهین ها بودیم.
ســرمربی محترم باشــگاه پرســپولیس که همواره 
مجموعه فــولاد و طرفدارانش بــرای او احترام قایل 

بوده اند، در کمال ناباوری، بعد از سوت پایان 
مسابقه الفاظی را به کار برد که نشان می داد 
کاملا مســتاصل و درمانده است. او در حالی 
که قدم مــی زد، رو به فولادی هــا با توهین 
مستقیم به مردم خوزستان، کلیه بازیکنان، 
مربیان و مجموعه فولاد نشــان داد آدم ها از 

چهره شان قابل قضاوت نیستند!
ســرمربی پرســپولیس دقایقی بعــد از توهین هایی 
زننده به فولاد خوزســتان، در کنفرانــس مطبوعاتی 
نیز نتوانســت عصبانیت خود را از این شکست پنهان 
کند و چیزهایی گفت که اتفاقــا برای هواداران فوتبال 
ایران کاملا آشناست. آدرس هایی که او داد، طرفداران 
فوتبال را سریعا به یاد اتفاقات بازی رفت پرسپولیس و 

فولاد خوزستان انداخت،
وقتی بیش از ۶۰ هزار تماشاگر، انواع و اقسام فحاشی ها 
را به جواد نکونام و مهدی هاشمی نســب کردند. آنها 
حتی به بازیکنان ســابق خود رحم نداشــتند و به دو 

بازیکن محترم و مودب فــولاد یعنی مهدی 
شیری و احســان پهلوان به شــدت توهین 
کردند.پرســپولیس در حالــی حضور چند 
تماشــاگر را دســتمایه قرار داد و فراموش 
نمی کنیم بیش از ۱۰۰ لیدر این تیم به بهانه 
طرح موزاییکی وارد ورزشــگاه می شــوند و 
پشــت دیوارهای بتنی پنهان شده و به وقت 

مقتضی گلو پاره می کنند.
برد و باخت در فوتبال وجود دارد ولی مشکل اینجاست 
بعضی ها باخت را باور ندارند و برای فرار از آن، دست به 
دامن چیزهای خنده داری می شوند. درست مثل رفتار 
امشب پرسپولیســی ها. آنها که به محض مطلع شدن 
از خروج اعضای تیم فولاد از ورزشــگاه، میدان را خالی 
 دیدند تا چند بازیکن به صف شده در پشت در رختکن 
را تک تک بیرون بفرســتند و پشــت حرف هایشان، 
باخت را پنهــان کنند. برای آدم های کــم حافظه روز 
دهم مهرماه ســال ۱۴۰۱ را یادآوری می کنیم تا خوب 

یادشــان بیاید مقابل تراکتور چه پنالتی بادآورده ای 
نصیب شــان شــد!فولاد خوزســتان »فوتبالــی« 
پرسپولیس را شکست داد. آنها تلاش کردند بازی فنی 
و کم اشــتباه فولاد و در مقابل عملکرد پرسپولیس را، 

پشت بهانه های واهی پنهان کنند.
فوتبال شفاف و روشن اســت. درباره فوتبال نمی توان 
دروغ گفت. بیائید امشــب درباره مســایل فنی حرف 
بزنید. درباره شکســت در زمین فوتبــال. درباره بازی 
منســجم و کم اشــتباه بازیکنان فولاد خوزستان که 
یک بار دیگر ثابت کردند بهترین هستند. بیائید درباره 
طرفداران فولاد صحبت کنیم که مظلوم ترین هستند. 
بدون شک با آنها نتیجه دیگری رقم می خورد.در پایان، 
باشــگاه فولاد خوزستان شــکایت نامه ای را به کمیته 
اخلاق و دیگر ارکان قضایی فدراسیون خواهد فرستاد 
تا ســرمربی تیم پرســپولیس در خصوص توهین ها و 
اتهاماتی که به کادرفنــی، بازیکنان و همچنین هوادار 

بزرگ باشگاه فولاد خوزستان زده، جوابگو باشد.

نماینــدگان یخنوردی کشــورمان در جــام جهانی 
سوئیس مدال های طلا و نقره را از آن خود کردند.

 در رقابت هــای جام جهانــی یخنوردی ساســفی 

سوئیس، نمایندگان کشــورمان به مصاف حریفان 
خود رفتند کــه در پایان صاحب  ٢ مدال ارزشــمند 

شدند.

محســن بهشــتی که در جام جهانی کــره جنوبی 
دوم شــده بود، در این مســابقات با رکورد ۷ ثانیه 
و ۶۰ صدم ثانیه در ماده سرعت صاحب مدال طلا 

شــد.همچنین محمدرضا صفدریان با ثبت زمان ۸ 
ثانیه و ۷ صــدم ثانیه در جایگاه دوم ایســتاد و نقره 

گرفت.

فولاد

یخنوردی

خریــدار   در روزهایی هســتیم که تیم 
ملی فوتبــال ایران، ســکان دار اصلی خود 
را نمی شناســد و اگر کــی روش هم به قطر 
برود، در این صورت گمانه زنی برای انتخاب 
ســرمربی آینده تیم ملی هم کار ســختی 

خواهد بود.
 با اتمام جام جهانی و پابرجاماندن طلســم 
حذف شــدن در دور گروهی این مسابقات، 
فوتبــال ایــران بــاز هم بــه نقطــه صفر 
بازگشــته و فدراســیون فوتبال باید یکی 
از سرنوشت ســازترین تصمیمــات خود را 

بگیرد.
وقتی سیســتم و زیرســاخت های پایدار و 
مشــخصی وجود ندارد و مولفه هایی مانند 
شــخصیت یک مدیر یا سرمربی می تواند بر 
نتایج سالیان آینده و حتی یک تغییر بزرگ 
تاثیر بگذارد، پس پر بیراه نیست اگر بگوییم 
که در ایران، مربیــان فوتبال ملی می توانند 
بر سبک فوتبال و حتی شــرایط اجتماعی 

حاکم بر این رشته تاثیر بگذارند.
گاهی اهمیت انتخاب ســرمربی تیم ملی، 
با مطرح شــدن برخی گزینه ها - که حتی 
شایستگی عبور از مقابل نیمکت تیم ملی را 
هم ندارند - زیر سوال می رود. از سوی دیگر 
در گذشته شــاهد بودیم که گاهی مقامات 
رده بالای ورزش و کشــور بــرای انتخاب 

سرمربی تیم ملی تصمیم گیری کرده اند.
اگر قرار باشــد برای این روزهــای فوتبال 
ایران شعاری طراحی شــود، باید به شعار 
یک سرمربی، یک کشــور و هزاران گزینه 
فکر کرد. در کشــوری کــه انتخاب ها نه بر 
مبنای نیاز و برنامه از پیش تدوین شــده، 
بلکه بر اســاس ســلایق مدیــران صورت 
می گیــرد، باید هم شــاهد اختلاف نظرها 

بود.
هنوز گزینه های رســمی اعلام نشده اند 
اما چندی قبل، وزیــر ورزش و جوانان به 
طور تلویحی از توافق فدراســیون فوتبال 
با کارلوس کی روش خبــر داده بود اما به 
نظر می رسد قطری ها که به دنبال کسب 
موفقیت در جــام ملت های ســال آینده 
هســتند، کی روش را گزینه عمل گرایی 
یافته اند و شاید ســرمربی پرتغالی پیوند 
تازه ای را با ســران متمــول فوتبال قطر 

ایجاد کند.
اگر کی روش راهش را به ســمت دوحه کج 
کند، فدراســیون فوتبال ایران باید به خانه 
اول برگــردد و گزینه های خــود را با توجه 
به اختلاف نظرها - که می تواند فشــار را بر 
ســرمربی تیم ملی افزایش دهد - بررســی 
کند؛ به خصــوص که تجربه تلــخ انتخاب 
ویلموتس بعد از کــی روش، هنوز از خاطره 
جمعی فراموش نشــده و همه از هر گزینه 
جدیدی می ترســند و بعد از دو، سه ناکامی 
باید بــه انتظار افزایش فشــارها روی مربی 

تیم ملی بود.
گزینه هــای هدایت تیم ملــی در نگاه کلی 
به دو دســته ایرانی و خارجی امــا در یک 
نگاه موشــکافانه، به چندین بخش مختلف 

تقسیم می شوند.

مربی خارجی؟
نگاه غالب کارشناسان، مربی خارجی است. 
عده ای به شــدت به دنبــال مربی خارجی 
هستند اما مسائل مالی و مشکلات تحریمی 
و کمبود ارز را در نظــر نمی گیرند که منجر 
به پیدا کردن یک گزینه ارزان و شــاید کم 
طرفــدار بــا توانایی های محدود شــود اما 

همین انتخــاب هم، اختلاف هایی بر ســر 
جزییات دارد.

تا به حال به جــز کــی روش و برانکو که به 
طور ســنتی جزو گزینه ها هســتند، نام به 
خصوصی به طــور جدی مطرح نشــده اما 
نام هایی ماننــد پتکوویچ، برت فن مارویک، 
هکتور کوپــر، فلیکیس مــاگات، لوئیس 
انریکه، دونــگا، دونادونی، مارچلو بیلســا، 
کلینزمن، خــراردو مارتینــو، پائولو بنتو و 
اســلوان بیلیچ هم باب میل کارشناسان و 
مردم هستند که شــاید چندان به واقعیت 

نزدیک نباشد.
علت این اختلاف به خواســته های متفاوت 

برمی گردد.
۱- طرفــداران مربــی خارجــی در موارد 
مختلــف اختــلاف دارند. گروهــی مربی 
خارجی جوان و شاید کم تجربه تر را به یک 
مربی خارجی پا به ســن گذاشــته ترجیح 

می دهند و برعکس.
٢- گروهــی معتقدند مربــی خارجی اهل 
اروپای غربی از نظر فوتبالــی مدرن تر و به 
روزتر اســت اما تجربه ثابت کــرده مربیان 
شرق اروپا سازگاری بیشــتری با فوتبال نه 

چندان توسعه یافته ایران دارند. 

۳- شــناخت مربیان از فوتبــال ایران هم 
بحث دیگری است. اگر به سراغ این شاخص 
برویم، انتخاب ها محدود به مربیانی می شود 
که قبلا در ایــران کار کرده اند و در ســوی 
مقابل، مربیانی هستند که شاید توانمندتر 
باشــند اما شــناخت اندک میان طرفین، 

ریسک موفقیت را کاهش می دهد.

مربی ایرانی؟
ایده بازگشــت به مربی ایرانی نیز با قدرت 
جریــان دارد. موافقان و مخالفــان، مزایا و 
معایبی را در این انتخــاب می بینند. به طور 
کلی گزینه های زیادی به عنوان ســرمربی 
احتمالی مطرح نیستند و انتخاب ها محدود 
به امیر قلعه نویی، یحیی گل محمدی، جواد 

نکونام و فرهاد مجیدی است.
۱- اولین مســاله، ضریب نفوذ مربی ایرانی 
در جامعه است. معمولا تاب آوری ایرانی ها 
به عنوان سرمربی تیم ملی برابر انتقادهای 
افکار عمومی زیاد نیســت و گاهی مدیران 
فوتبــال و حتی مدیران ارشــد خــارج از 
فدراســیون، دســتور برکناری سرمربی را 
صادر می کنند که نمونه های این اتفاق هم 

کم نیست.

٢- مربیــان ایرانــی دســتمزد کمتــری 
می گیرند و شناخت بیشتری از فوتبال ایران 
دارند و همین مساله سازگاری با محیط تیم 
ملی را برایشان راحت تر می کند اما نکته ای 
که مطــرح می شــود، بحث فنــی و میزان 
موفقیت ایــن مربیان اســت و تردیدهایی 
درباره ســطح فنی مربیان با توجه به حضور 

تیم ملی در جام جهانی ٢۰٢۶ وجود دارد.

زمان انتخاب سرمربی؟
اگر از ایــن دو دیــدگاه عبور کنیــم، با دو 
دیدگاه درباره زمان انتخاب سرمربی مواجه 
هســتیم. گروهی معتقدند که ســرمربی 
تیم ملــی باید به ســرعت انتخاب شــود و 
گروه دوم که شــامل مدیران فدراسیون و 
وزارت ورزش می شــود، بــر اجتناب از یک 
انتخاب عجولانه تاکید دارند. دســته اول به 
فاصله کوتاه و یک ســاله باقی مانده بر جام 
ملت ها بــرای اجرای اهــداف فوتبال ایران 
اشــاره می کنند اما گروه دوم می گویند که 
می توان تا پایان فصل جــاری فوتبال ایران 
و اروپا صبور بود تا قــرارداد مربیان داخلی 
و خارجی به پایان برســد و سر حوصله یک 

سرمربی انتخاب شود.

توانمندی مربیان؟
مهم ترین بحث این اســت کــه پیدا کردن 
یک مربی بــا خواســته های جامعه فوتبال 
ایران راحت نیســت چون به طور مشخص، 
برنامه ای وجود ندارد و همه چیز حول محور 
ســلیقه می چرخد و نمی توان از یک هدف 
کوتاه یا بلند مدت مشخص نام برد. از تغییر 
نسل، تغییر ســبک، ارائه فوتبال هجومی، 
موفقیت در جــام ملت ها، قــرار گرفتن در 
بین برترین های جام جهانی، زمینه ســازی 
برای رشــد فوتبال ایران در ســالیان آینده 
چیزهایی اســت که گاهی با دایره اختیارها 
و توانمندی هــا و همینطور زیرســاخت ها 

همخوانی ندارد.
در نهایــت در کنار تمــام ایــن گزینه ها و 
مدعیانی مانند ژاپن، کره جنوبی، استرالیا، 
عربســتان و حتی قطر، ســال آینده همه 
چشــم انتظار قهرمانی هستند و هر لغزشی 

ترکش هایی را به دنبال خواهد داشت.

واکنش فولاد خوزستان به بی احترامی پرسپولیسی ها؛ از گل محمدی شکایت می کنیم

سکوی اول و دوم جهان زیر پای مردان یخی ایران

حلالی: 
بازی فولاد و پرسپولیس بار فنی نداشت

خریدار  پیشکســوت باشگاه پرسپولیس 
گفت: هم دوره هــای من با صحبت هایی که 
در کنفرانس های خبری انجــام می دهند 

گذشته خود را هم زیر سوال می برند.
اســماعیل حلالــی، در خصــوص دیدار 
تیم های فولاد و پرسپولیس که روز گذشته 
با بــرد فولادی ها بــه پایان رســید، اظهار 
داشت: متاسفانه بازی از نظر فنی چنگی به 
دل نزد و چیزی وجود ندارد که ما در باره آن 
صحبت کنیم جز اینکــه از دقیقه  اول بازی 
شــاهد درگیری و اعتراض بودیم. اتفاقاتی 
که دیروز در بازی رخ داد، باعث می شود که 
فوتبال ما راه به جایی نبرد. من به عنوان یک 
مربی می خواستم از این بازی نکات فنی یاد 
بگیرم؛ چراکه بازی پرسپولیس و فولاد جزو 
مهم ترین بازی های فوتبال ماســت اما این 
بازی هیچ نکته فنی نداشت و فقط درگیری 
دیدیم. اینقدر فشــار زیاد بــود که داور هم 
دچار اشتباه می شــد و توپ های معمولی را 

هم درست ســوت نمی زد. نمی دانم دلیل 
این اتفاقات چه بود، اما دوســت ندارم دیگر 

در خصوص این بازی حرف بزنم.
پیشکســوت باشگاه پرســپولیس در مورد 
اینکــه با ایــن شکســت اختــلاف امتیاز 
سرخ پوشان با تیم دوم جدول ٢ امتیاز شده 
و این مســئله برای پرســپولیس خطرناک 
اســت، افزود: کادر فنی باید همــه چیز را 
در نظر بگیرد. بچه های مــا زمانی که تحت 
فشار بودند، به هم ریخته ظاهر شدند و حتی 
از یک ســانتر عادی هم عاجــز بودند. این 
نشــان می دهد که وقتی بچه های ما تحت 
فشار هســتند، تصمیم گیری اشتباه انجام 
می دهند و این مســئله باعث شد تا بخش 
عمده زمان بازی را از دســت بدهیم. با این 
همه با حرف شــما موافقم؛ چراکه اختلاف 
امتیاز کم شد و تیم های رقیب به ما نزدیک 
شــدند، اما کادر فنــی پرســپولیس باید 

پیش بینی این مسائل را می کرد.

حلالی درباره عملکرد ضعیف چند بازیکن 
پرســپولیس در بازی با فولاد گفت: برخی 
از بازیکنان کــه اسمشــان را نمی برم، در 
حد خودشــان بازی نکردند و شــاید فشار 
تیم مقابل باعث شــده بود تــا بازیکنان ما 
روز خوبــی نداشــته باشــند. در این بازی 
موقعیــت زیادی بــرای دو تیم به دســت 
نیامد و به جز ۵ دقیقه  آخر که ما دو موقعیت 
داشــتیم، موقعیت دیگری را ندیدیم. من 
به فولاد تبریک می گویم، امــا این بازی در 

بدبینانه ترین حالت باید مساوی می شد.
وی ادامه داد: پرســپولیس در یکی دو بازی 
قبل عملکرد خوبی داشت، اما در بازی دیروز 
یکهو عملکرد تیم پایین آمد. کادر فنی باید 
همه این مسائل را رصد کند؛ چراکه در ادامه 
شــاید باز هم تیم هایی مقابل مــا به زمین 
بیایند که همین اتفاقات را رقــم بزنند. در 
کل به نظرم این باخت بــه موقع بود و باعث 

می شود بازیکنان به خودشان بیایند.

حلالی دربــاره اینکــه دیدار هفتــه آینده 
پرســپولیس مقابل آلومینیوم اراک را چطو 
را ارزیابی می کنید، تصریح کرد: آلومینیوم 
همیشه تیم خوبی است و من آنها را تیم چغر 
و گردن کلفتــی می بینم. این تیم همیشــه 
با برنامه بــازی می کند و شــاید زیاد روی 
دروازه حریفان حاضر نشــود اما حملاتشان 
خطرناک است. در کل معتقدم که باید همه 
این مسائل مدیریت شــود و داورها هم نباید 
تحت فشــار قرار بگیرند. به نظــر من دیروز 
ناظر بازی به صورت عجیبی تحت فشار بود 
و اگر قرار باشد هر بازی این طور روی ناظران 
فشــار وارد شــود، آنها بعد از بازی مریض 
خواهند. اداره کردن فوتبال در این شــرایط 
سخت اســت؛ چراکه برای هر ســوت داور 
٢۰ نفر اعتــراض می کنند و به ســمت داور 
حمله ور می شوند.پیشکســوت پرسپولیس 
در خصــوص مصاحبه های مربیــان دو تیم 
پس از بازی و ادبیاتی که در این کنفرانس ها 

استفاده شــده خاطرنشــان کرد: همه این 
افراد دوســتان و همبازیان مــن بودند، اما 
این صحبت ها برای من مهم نیســت، بلکه 
توانمندی و قدرت فنی برای من ملاک است. 
اگر من مربی بودم به نیمکتم اجازه نمی دادم 
که این طور اعتراض کنند حتی اگر حق ما را 
بخورند. فوتبال ما تمام شــده و عمری از ما 
گذشته و اگر خدا به ما فرصت دهد یک مدت 
دیگر زندگی می کنیم. گاهــی حرف هایی 
ردوبدل می شــود که حتی گذشته خود را 
هم زیر ســوال می بریم، اما ما به عنوان مربی 
باید به بازیکنان جوان کمک کنیم تا فوتبال 

پیشرفت کند.



از سوی شرکت گار استان صورت گرفت؛

فراخوان همگانی دستگاه های اجرایی اصفهان برای بهینه سازی مصرف گاز
 و مدیریت مصرف انرژی

استان

اصفهان-مریــم مومنی  شــرکت گاز اســتان 
اصفهــان، در راســتای بهینه ســازی مصــرف گاز 
و مدیریت مصــرف انــرژی و ضــرورت کاهش 10 
درصدی مصرف گاز دســتگاه های اجرایی نســبت 
به مدت مشابه ســال قبل، با 21 اداره و نهاد در سطح 

استان تفاهم نامه همکاری منعقد کرد.
 ابوالقاســم عســکری مدیرعامــل این شــرکت، از 
انعقــاد 21 تفاهم نامــه همکاری بــا ادارات مختلف 
اســتان خبر داد و گفت: با انجام این تفاهم نامه های 
همکاری، شــاهد صرفه جویی مناسب گاز در ادارات 

و دستگاه های اجرایی هستیم.
وی، همچنین با اشــاره بــه پایش20 هــزار و770 
اداره، فضاهــای عمومی، گردشــگری و آموزشــی 
و … در ســطح اســتان از نیمــه آبان مــاه تاکنون، 
بیان داشــت: انجام این اقدامــات در صرفه جویی و 

مدیریت مصرف گاز بسیار موثر بوده است.
عســکری، همچنیــن، مکاتبــه با ســازمان اوقاف و 
امور خیریه، امور مساجد، ســازمان میراث فرهنگی 
و گردشــگری، اداره کل ورزش و جوانــان، اداره کل 

صمت، شرکت شــهرک های صنعتی …در خصوص 
رعایــت مصرف بهینــه و ایمــن گاز طبیعــی انجام 

گردیده است.
مدیرعامــل شــرکت گاز اســتان اصفهــان، افزود: 
اعضای ســتاد مدیریت بحــران گاز اســتان روزانه 
)حتی روزهای جمعه و تعطیل( با برگزاری جلســات 
تخصصی به بررســی اقدامــات، مصوبــات جدید و 
پایش و ارزیابی اثربخشــی اقدامات مــی پردازد و تا 

کنون 44جلسه برگزار شده است.
عســکری، همچنین با اشــاره به اقدامــات متنوع 
در راســتای فرهنگ ســازی مصرف بهینــه گاز و 
صرفه جویی از جمله ارســال پیامک به مشــترکین 
خانگی،اداری،تجــاری، صنعتــی و … بــه منظور 
کاهــش مصرف،اخطــار و اعــام محدودیــت ها 
گفت: تولید و پخــش 12 نمایشــنامه اختصاصی، 
پادکســت و پیام های رادیویی، پخــش زیرنویس 
از برنامه هــای پرمخاطب تلویزیونــی، چاپ بنر و 
تراکت های آگاهی رســانی تعرفه هــای جدید گاز 
و روش های مصرف بهینه از دیگــر اقدامات انجام 

شده در این حوزه بوده است.
وی، گفــت: بهینــه ســازی بیــش از 7هــزار واحد 
موتورخانــه و 1200 فضــای آموزشــی مــدارس 

نیز انجام شــده که در این راستا شــاهد کاهش 32 
درصدی مصرف گاز واحدهای موتورخانه نســبت به 

قبل از اجرای طرح هستیم.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اهواز - محمــد مجدم  مدیرکل نوســازی مدارس گلســتان 
گفت: از ابتدای امســال تاکنون 27 مدرســه در اســتان با 1۶0 

کاس درس نوسازی شده است.
وحید فراهی گفت: مســاحت این مدارس 2۸ هزار متر مربع بوده و 

برای آن ها 230 میلیارد تومان هزینه صرف شده است.
فراهی با بیان اینکه از این تعداد 10 مدرســه با اعتبار ۸2 میلیارد 
تومان در دهه فجر به بهره برداری می رســد افزود:این تعداد طرح 
نســبت به دهه فجر سال گذشــته هم از لحاظ تعداد و هم از لحاظ 

اعتبار، بیش از 2 برابر افزایش دارد.
او گفت:برنامــه ریزی شــده 3 طرح دیگــر تا پایان ســال به بهره 
برداری برســد کــه در مجمــوع تا پایان ســال تعــداد طرح های 

نوسازی شده در استان به 30 طرح خواهد رسید.
مدیرکل نوسازی مدارس گلســتان گفت: همچنین کلنگ احداث 
۵ طرح دیگر هم در دهه فجر امســال در شهرستان های مراوه تپه، 
گرگان، گالیکــش و بندرترکمن بر زمین زده می شــود که خیرین 

در این طرح ها مشارکت دارند.
او افزود: برای این طرح هــا 33 میلیارد تومان هزینــه پیش بینی 

شده است.
او در مورد مدارس نیازمند بازســازی یا مقاوم سازی استان گفت: 
1۸ درصد از مدارس اســتان معادل 430 مدرســه به بازسازی و یا 

مقاوم سازی نیاز دارند.
در استان گلستان 2 هزار و 400 مدرسه دولتی وجود دارد.

در دهه فجر امسال صورت می گیرد؛
وژه زیرساختی بهره برداری از ۴۴ پر

 در شهرک های صنعتی مازندران

ساری-امیری فر  44 پروژه زیرســاختی در شهرک های و نواحی 
صنعتی مازندران دهه فجر امسال به بهره برداری می رسد.

یاســر امینی مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی مازندران 
گفت: بمناســبت فرارســیدن چهل و چهارمین سالگرد پیروزی 
انقاب اســامی و همزمــان با دهه مبــارک فجــر، 44 پروژه 
زیرســاختی در شــهرک ها و نواحی صنعتی اســتان بــه بهره 

برداری می رسد.
او افزود: این 44 پــروژه عمرانی با هزینــه 13۵3 میلیارد ریال 
در شــهرک ها و نواحی صنعتی اســتان افتتاح و بــه بهره برداری 

خواهد رسید.
امینی با اشــاره به اقدامات شرکت شــهرک های صنعتی مازندران 
در راســتای اجرا و تکمیل زیرســاخت های شــهرک ها و نواحی 
صنعتی ادامه داد: اجرا و تکمیل پروژه های عمرانی در هر شــهرک 
و ناحیــه صنعتــی، موجب تســهیل در شــرایط حضور مناســب 
ســرمایه گذاران دارای اهلیت کار بــرای فعالیــت در روند تولید 

خواهد شد.

استاندار:
ح های  هزار و ۴۳۰ میلیارد ریال برای تکمیل طر

آبفای لرستان اختصاص یافت

خرم آباد -طولابی   اســتاندار لرســتان گفت: یکهزار و 430 
میلیارد ریال از محل منابع بانک توســعه تعاون برای تکمیل طرح 

های آب و فاضاب استان اختصاص یافت.
 فرهــاد زیویار در دیدار با محمد شــیخ حســینی مدیرعامل بانک 
توســعه تعاون اظهار کرد: از این اعتبار یکهــزار میلیارد ریال برای 
تکمیــل تصفیه خانه فاضــاب دورود و 430 میلیــارد ریال برای 

تکمیل تاسیسات فاضاب الشتر می باشد.
وی همچنین بر پیگیری مســتمر مصوبات ســفر ســال گذشــته 

رییس جمهور به استان تاکید کرد.
همچنیــن نماینده مــردم سلســله و دلفان در مجلس شــورای 
اســامی در ادامه این نشســت گفت: اخذ اعتبارات جهت تکمیل 
تاسیســات فاضاب شــهرهای الشــتر و نورآباد به ترتیب به مبلغ 
یکهزار و ۵00 میلیارد ریال و 2 هــزار و ۵00 میلیارد ریال از محل 

ماده ۵۶ بانک های مشمول در دست اقدام است.
یحیی ابراهیمــی اظهار کرد بــا پیگیری های صــورت گرفته این 

مهم در آینده نزدیک با نتیجه مطلوب همراه خواهد بود.
 براســاس ماده ۵۶، به دســتگاه های اجرایی طرح هــای مندرج 
در پیوســت شــماره)1( قوانین بودجه ســنواتی و طرح های ملی 
استانی شــده، اجازه داده می شــود پس از تایید سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی کشــور نســبت به انعقاد قرارداد تســهیات مالی 
با تامیــن کنندگان منابــع مالی مشــتمل بر پیمانکار یا ســازنده 
طرح، اشــخاص حقیقی یا حقوقی ایرانی، بانکها و ســایر موسسات 
اعتباری مالــی و پولی در قالب عقود اســامی منــدرج در قانون 

عملیات بانکی بدون ربا مصوب 13۶2/۶/۸ اقدام نمایند.

هماهنگی  معــاون  مومنی   اصفهان-مریم 
امــور اقتصــادی اســتانداری اصفهــان گفت: 
پایان هفته جاری شــاهد آغاز عملیات اجرایی 
احداث و بهره برداری از بــزرگ ترین مجموعه 
نیروگاه خورشــیدی کشــور به میــزان یکهزار 
مــگاوات با حضــور معــاون رییــس جمهور و 
معاون وزیــر نیــرو در اصفهــان خواهیم بود. 
دکتــر امیررضا نقش بــا اعام این خبــر، بیان 
کرد: در کشــور هدف گذاری 4 هــزار مگاواتی 
بــرای تولید انــرژی پــاک و تجدیدپذیر انجام 
شــده اســت و با این اقدام یکهزار مــگاوات از 
ایــن هدف گــذاری ملــی در اســتان اصفهان 
محقق خواهد شــد.وی افــزود: امیدواریم در 
فاز نخســت تا ســال آینده 30 درصــد از این 
یکهــزار مــگاوات انــرژی پــاک را به شــبکه 
سراســری انرژی برق بیاوریم و در فاصله ســه 
ســاله تمامی این میزان وارد مدار شود.معاون 
هماهنگــی امور اقتصادی اســتانداری اصفهان 
خاطرنشــان کرد: در اســتان اصفهان در پیک 
مصرف حــدود هزار تا 1۵00 مــگاوات به ویژه 
در فصل تابســتان مصرف انرژی برق داریم. به 
مدار آمــدن این میزان انــرژی تجدیدپذیر می 
تواند کســری موجود را جبران و بــه جلوگیری 

از آلودگی هوا کمــک کند.دکتــر نقش اضافه 
کرد: باتوجــه به اینکه نیروگاه شــهید منتظری 
تقریبــا یــک نیــروگاه 1۶00 مگاواتی اســت 
که معمولا 1200 مــگاوات آن بر مدار اســت 
تولیــد این میزان انــرژی پاک مــی تواند جهت 
مرتفــع کردن نیــاز اســتان موثر باشــد.معاون 
هماهنگی امــور اقتصادی اســتانداری اصفهان 
بیان کــرد: درحــال حاضــر تنها ۵0 مــگاوات 
انرژی خورشــیدی در اســتان تولید می شود و 
بــا احــداث و بهره بــرداری از یکهــزار مگاوات 
انرژی خورشــیدی جهش 20 برابری این حوزه 
را با حضور ســرمایه گذاران بخــش خصوصی و 

حمایت های دولتی شاهد خواهیم بود.

بوشــهر-رضا حیدری  مدیرعامل شــرکت اب 
وفاضاب استان بوشــهر گفت :1۵هزار انشعاب غیر 
مجاز در اســتان بوشــهر وجود دارد و درسال جاری 
تاکنون 2۵00انشــعاب غیر مجازدرشهر بوشهر قطع 

شده است
ابوالحســن عالی درجمــع خبرنگاران بــا اعام این 

مطلب افزود:
برخــی انشــعابات غیر مجــاز در محــات تنگگ و 
سرتل، حاشیه شــهر گناوه و نخل تقی در شهرستان 

عسلویه هستند که هیچ اقدامی نمی توان کرد
وی اظهار داشــت :درحال حاضر 4۵ هزار مترمکعب 
آب از طریق آب شــیرین کــن در این اســتان تولید 
می شــود که تا پایان ســال با توجه به پروژه های در 
دســت اجرا این ظرفیت بــه یکصد هــزار مترمکعب 
افزایش می یابد و تا ســال 1404 به حدود 240 هزار 

مترمکعب می رسد
وی افــزود: با اجــرای پروژه های آب شــیرین کن با 
ســرمایه گذاری پنج تا 10 هزار میلیارد تومان، 100 

درصد ســرانه نیاز آب آشــامیدنی و بهداشتی استان 
در این حوزه تامین می شود.

هیچ یک از آبشــیرین کن های این استان جزء مصوبه 

های سفر هیات دولت به اســتان نیست اما با توجه به 
تاکید دولت، امروز ظرفیت آبشــیرین کن ها در این 

استان به سه برابر ظرفیت خود افزایش یافته است

عالی با اشــاره به صــدور مجوز ماده 23 از ســازمان 
برنامــه و بودجــه برای اجــرای فاضــاب در محله 
های جنوبی شــهر بوشــهر گفت: برای الحاق مناطق 
جنوبی و حاشــیه ای شهر بوشهر به شــبکه فاضاب 
تفاهم نامــه ای به ارزش هزار میلیــارد تومان منعقد 

شده است.
اســتان  وفاضــاب  آب  شــرکت  مدیرعامــل 
بوشــهرمیانگین برخــورداری روســتاها از شــبکه 
آبیاری در جهان ۵0 درصد، در ایران ۸۵ درصد و در 

استان بوشهر ۹۵ درصد ذکر کرد
وی تصریح کرد:

تا پایان ســال آب شــیرین کن وحدتیــه و دالکی با 
ظرفیت ۶۵00 متر مکعب، آب شــیرین کن سعدآباد 
با 2۵00 مترمکعب، آب شــیرین کن اخند عســلویه 
بــا ظرفیــت 1۵00 مترمکعب، مپنا بــا 3۵ هزار متر 
مکعب ظرفیت و فاز اول آب شــیرین کن ســیراف-

جم با ظرفیت 10 هــزار متر مکعب بــه بهره برداری 
خواهند رسید.

مدیرکل بیمه ســامت  ایلام حســن بیگی 
اســتان ایام گفت: 17 هزار ایامــی فاقد بیمه 
در دولــت ســیزدهم بصورت رایــگان زیر چتر 

حمایتی بیمه ســامت قرار گرفتند.
رحیمی، مدیرکل بیمه ســامت اســتان ایام 
گفت: شناســایی و تحت پوشــش قــرار دادن 
افراد فاقد پوشــش بیمه از اقدامات بزرگ است 
و در این طــرح ۹0 درصد هزینه های بســتری، 
70 درصد هزینه های ســرپایی درمــان عموم 

مردم زیر پوشش بیمه ای قرار گرفته است.
وی ادامه داد: افزایش شــمار بیماری های خاص 
و صعب العاج بــرای دریافت خدمــات بیمه ای 
حرکت مناســبی بــرای کاهــش پرداختی ها از 
جیب مــردم در برابر این بیماری هــای پر هزینه 
و کمر شــکن بود کــه از نیمه دوم امســال آغاز 
شــد و تاثیر بالایی در کاهش هزینه درمانی این 

بیماران داشته است.
رحیمــی تصریــح کــرد: در زمــان حاضر 23 
بیمــاری در ســامانه و 107 بیمــاری نیــز در 
کمیته هــای اســتانی شناســایی و ثبت شــده 
اســت که که پــس از بررســی وضعیــت بیمار 
هزینه هــای او زیر پوشــش صنــدوق بیماران 

خارج از ضوابط قرار می گیرد.

مدیر کل بیمــه ســامت ادامــه داد: از ابتدای 
اجرایی شــدن این طــرح تا کنــون ۶۶۶2 هزار 
بیمار از نشان دار و در ســامانه بیمه سامت ثبت 
شــده اند که ارائه خدمات درمانی به آن ها به طور 

کامل زیر پوشش بیمه ای قرار گرفته است.
وی یادآور شــد: تا کنــون بیمــاران پنج گروه 
هموفیلی، دیالیــزی، تالاســمی، پیوندی و ام 
اس به عنوان بیمــاران خاص و صعــب العاج 
تحــت پوشــش حمایت هــای بیمــه ای قــرار 
داشــتند که اکنــون بیماری هــای گروه های 
ســکته مغــزی، ســرطان ها، بیماری های اس 
ام ای )عصبی - عضانــی( و ان تی اس )ژنتیکی 

متابولیکی( نیز به آن افزوده شده است.

ایلام
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری :

اصفهان معادل مصرف استان خود انرژی پاک تولید می کند
 مدیرکل بیمه سلامت استان :

۱۷ هزار ایلامی بصورت رایگان زیر چتر حمایتی بیمه سلامت قرار گرفتند

اهواز-محمدمجــدم  مدیــرکل فرهنــگ و ارشــاد اســامی 
خوزســتان از تشــکیل اولین کارگــروه فرهنگ، هنر و رســانه به 
منظور تدوین برش اســتانی نقشــه مهندســی فرهنگی کشــور به 

دبیری این اداره کل خبر داد.
حجت الاســام رضا کاه کــج مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســامی 
خوزســتان گفت: به منظور تدوین برش اســتانی نقشــه مهندسی 
فرهنگــی هفتــه گذشــته نمایندگانــی از شــورای عالــی انقاب 
فرهنگی و شــورای فرهنگ عمومی کشــور به خوزســتان ســفری 
داشــتند و در خصــوص تدوین این ســند توضیحاتی را در جلســه 

شورای فرهنگ عمومی استان ارائه دادند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اســامی خوزســتان می گوید: برای تدوین 
برش استانی نقشه مهندســی فرهنگی پنج کمیته شــامل کمیته های 
فرهنگ، هنر و رســانه، امور دینی، تعلیم و تربیــت، اجتماعی، زنان و 
خانواده و اقتصاد فرهنگ تشکیل شــده و هر کدام از این کمیته ها باید 

حداکثر پنج اولویت اســتان را مرتبط با حوزه فعالیــت خود تعیین و به 
شورای برنامه ریزی استان تحویل دهند.

او مــی گوید: این پنــج محور اولویــت دار بایــد موضوعاتی مختص 
اســتان باشــد، در این زمینــه از قبــل در مکاتبه با دســتگاه های 
فرهنگــی و مجموعه هــای مختلف در اســتان مســایل اولویت دار 
اســتان و شــهرها را رصد کردیم که 14 دســتگاه فرهنگی مسایل 
فرهنگی اولویت دار اســتان و 21 شهرســتان نیز مســایل فرهنگی 

اولویت دار شهرستان را به ما ارائه دادند.
به گفته او مدت زمــان لازم برای اجــرای طرح 2 ماه اســت که از 
2 دی آغاز شــده و تا نیمه اول اســفند 1401 ادامه دارد و فاز اول 
این طرح در 12 استان کشــور انجام شــد و در حال حاضر فاز دوم 

اجرای طرح است که در 1۹ استان در حال تدوین است.
همچنین عبدالرضا ســیفی گفت: بخشــی از موارد اعامی از سوی 
دســتگاه های فرهنگی اســتان و شهرســتان ها موارد ملی است. در 
حالی که ما به دنبال این هســتیم که پنج مشــکل خاص اســتان را 

بررسی کنیم بخشــی از موارد هم قابل جمع بندی است.

خوزستان

وه فرهنگ، هنر و رسانه در اهواز تشکیل کارگر

مدیرعامل شرکت اب وفاضلاب استان بوشهر: 
وجود دارد ۱۵ هزار انشعاب غیر مجاز در استان بوشهر

بوشهر

کردستان



 بانک قرض الحسنه مهر ایران نزدیک
 به ۱۴ میلیون مشتری جذب کرده است

رئیس اداره کل روابط عمومی و امور مشتریان بانک قرض الحسنه مهر 
ایران گفت: این بانک طی ۱۵ ســال فعالیت توانســته است نزدیک به 

۱۴میلیون مشتری جذب کند.
به گزارش روابط عمومی و امور مشتریان بانک قرض الحسنه مهر ایران، 
دکتر »روح الله قاســمیان« با حضور در برنامه تلویزیونی »عیار« شبکه 
افق گفت: حجم مشــتریان این بانک به خاطر پرداخت وام آسان و ارائه 
خدمات بانکی از طریق پیشخوان مجازی در گستره خدمات بانکداری 

دیجیتال رو به افزایش است.
رئیس اداره کل روابط عمومی و امور مشــتریان بانک قرض الحســنه 
مهر ایران با بیان اینکه کمترین میزان مطالبات معوق در شــبکه بانکی 
مختص به این بانک است، افزود: نســبت مطالبات به مصارف این بانک 
کمتر از نیم درصد اســت که پایین ترین حد در شــبکه بانکی کشور به 

شمار میرود و ریسک نکول بسیار پایینی را ثبت کرده است.
قاسمیان با اشاره به اینکه بانک قرض الحســنه مهر ایران تا کنون بیش 
از ٢۳۴هزار میلیارد تومان وام قرض الحســنه پرداخــت کرده، اظهار 
داشــت: این بانک تا پایان دی ماه ســال جاری بیــش از ۸۵ همت وام 
قرض الحســنه پرداخت کرده که این امر نشــان دهنده سیر صعودی 

پرداخت وام قرض الحسنه در طول چند سال اخیر است.
وی ادامه داد: در سال گذشــته نزدیک به ٢ میلیون و۶۰۰ هزار فقره وام 
قرض الحسنه پرداخت شده و امسال نیز تا کنون ٢ میلیون و ۳۶۰هزار 

فقره وام به حساب مشتریان واریز شده است.

هدف گذاری برای پرداخت 3 میلیون فقره وام  قرض الحسنه
قاسمیان چشم انداز این بانک را تا پایان سال جاری پرداخت ۳ میلیون 
فقره وام عنوان و تصریح کرد: ۱۴٢ همت منابع تا پایان دی ماه امســال 
جذب شده که نسبت به ســال های پیش شیب صعودی چشمگیری را 

طی کرده است.
رئیس اداره کل روابط عمومی و امور مشــتریان بانک قرض الحســنه 
مهر ایران در خصوص مصرف وام قرض الحســنه گفت: بیشترین مبالغ 
وام های تکلیفی پرداختی مربوط به حمایت از اشــتغال و تولید کالا و 

خدمات ایرانی بوده است.
وی اظهار داشت: بیش از ۱٢هزار میلیارد تومان وام در بخش حمایت از 

کالا و خدمات ایرانی توسط این بانک پرداخت شده است.
قاســمیان به منویات مقام معظم رهبری)مد ظله العالی( در خصوص 
نامگذاری سال های اخیر و تأکید ایشــان بر اقتصاد، تولید و کارآفرینی 
اشــاره و تصریح کرد: این بانک در بخش اشــتغال، تولیــد و حمایت 
از کالای ایرانی نقشــی فعال ایفا کرده و هدف نهایی آن آسان ســازی 
روند خرید کالای ایرانی و کمک به ایجاد اشــتغال، کارآفرینی و توسعه 

کسب وکارها است.
وی با بیان اینکــه ۵٢۸هزار فقره وام در بخش اشــتغالزایی با همکاری 
کمیته امداد امام خمینی)ره( پرداخت شــده، افزود: فعالیت های بانک 
قرض الحسنه مهر ایران در ۱۵ سال گذشته نشان می دهد که بانکداری 
قرض الحسنه در مسیر ســاختن جامعه ای قوی گام نهاده و پرسنل این 
بانک با خدمات شــبانه روزی خــود، امید به یک زندگــی بهتر را برای 

مشتریان خود محقق می کنند.

وایت آمار عملکرد بانک دی به ر
بانک دی موفق شــده اســت با تمرکز بر بهداشــت اعتباری، وصول 
مطالبات غیرجــاری و نیز کاهــش هزینه های غیرضرور، رشــد قابل 

توجهی را در کارنامه سه فصل نخست امسال ثبت کند.
 به گزارش روابــط عمومی بانک دی، رشــد ۵۵٢ درصدی درآمدهای 
غیرعملیاتی، رشــد ۳۰ درصدی درآمدهای کارمــزدی و افزایش ٢٢ 
درصدی درآمد تسهیلات و سپرده گذاری در کنار کاهش ۱٩ درصدی 
هزینه های عملیاتی و کاهش ۵۰ درصدی هزینه های کارمزدی، تنها 

بخشی از دستاوردهای بانک دی در این دوره است.
این بانک موفق شده است با تشکیل کارگروه های ویژه به منظور وصول 
مطالبات غیرجاری و تعیین تکلیف آنها در کنار افزایش درآمد ناشــی 
از پرداخت تســهیلات، سپرده گذاری و ســرمایه گذاری فعالیت های 
بانکی، فروش وثایق تملیکــی و مازاد، ترویج بانکــداری الکترونیک و 
استقرار سرویســهای نوین بانکی، همزمان درآمدهای خود را افزایش 

و هزینه ها را کاهش دهد.
درآمد عملیاتی بانک شامل درآمد تسهیلات، سپرده گذاری و سرمایه 
گذاری فعالیــت های بانکــی در دوره ٩ ماهه منتهی به ۳۰ آذر ســال 
جاری بالغ بر ٢٢ هزار و ۸۵٩ میلیارد ریال بوده که که نســبت به دوره 

مالی مشابه سال گذشته ٢٢ درصد رشد نشان می دهد.
هزینه های عملیاتی بانک دی شامل هزینه کارمزد، هزینه های اداری 
و عمومی و هزینه مطالبات مشــکوک الوصــول در دوره مالی ٩ ماهه 
منتهی به پایان آذر ماه ســال جاری حدود هفت هــزار و ۴۵۵ میلیارد 
ریال بوده که با رعایت بهداشــت اعتباری، این رقم در مقایسه با مدت 

مشابه سال گذشته حدود ۱٩ درصد کمتر شده است.
در حوزه درآمدهای غیرعملیاتی شــامل فروش وثایق تملیکی و مازاد، 
در دوره مورد گزارش به دلیل برگزاری شــش مرحلــه مزایده و فروش 
٢۱ فقره ملک، مبلغ یک هزار و ۶۷ میلیارد ریال درآمد ایجاد شــده که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشــدی حدود ۵۵٢ درصد را ثبت 

کرده است.
بانک دی در حــوزه درآمدهای کارمــزدی نیز با نگاه ویــژه به ترویج 
بانکداری الکترونیک، استقرار سرویس های نوین بانکی، توسعه قابلیت 
ماشین های بانکی، توســعه قابلیت ســامانه های دی جت و دی نت و 
همچنین افزایش خدمات در بخش صدور ضمانــت نامه، بیش از یک 
هــزار و ۸۴۱ میلیارد ریال درآمدزایی داشــته که ایــن رقم حدود ۳۰ 

درصد بیش از مدت مشابه سال گذشته است.
از ســوی دیگر، هزینه های کارمزدی بانک در ٩ ماه نخست سال جاری 
به علت داشتن تعداد زیاد خودپرداز در شبکه بانکی مبلغ ٢۶٩ میلیارد 
ریال بوده که این رقم نســبت به دوره مالی مشابه سال ۱۴۰۰، کاهش 

حدود ۵۰ درصدی را تجربه کرده است.

بیمه سرمد؛ جوان ترین شرکت در میان هشت 
شرکت برتر بیمه کشور

بیمه سرمد، در رتبه بندی شــرکت های برتر کشور جایگاه خود را ارتقا 
داد.

به گزارش روابــط عمومی بیمه ســرمد، بیســت و پنجمین همایش 
رتبه بندی شرکت های برتر ایران، به همت ســازمان مدیریت صنعتی 
کشور برگزار شــد و شــرکت های برتر کشــور در حوزه های مختلف 

اقتصادی معرفی شدند.
بر اساس رتبه بندی ســازمان مدیریت صنعتی، بیمه سرمد که در سال 
گذشته یازدهمین شــرکت برتر بیمه کشور بود، امســال رتبه خود را 
ارتقا داده و در میان هشت شــرکت برتر بیمه کشور جای گرفته است. 
سرمد در حالی در میان هشت شــرکت برتر بیمه کشور قرار گرفته که 

جوان ترین شرکت این لیست نیز هست.
این شــرکت در رتبه بندی کلی شــرکت های برتر بیمه کشور در رتبه 

۱۷۱ قرار گرفته است.
سازمان مدیریت صنعتی، هر سال ۵۰۰ شــرکت برتر ایران را بر اساس 
شــاخص اصلی میزان فروش شــرکت ها و ۳٢ شــاخص دیگر معرفی 

می کند.

وگاه های ایران از مرز ۹۰ هزار  ظرفیت نیر
مگاوات عبور کرد

 معاون توسعه طرح های شــرکت برق حرارتی گفت: هم زمان با اتصال 
واحد گاز نیروگاه کلاس F دوکوهه اندیمشک به شبکه سراسری برق، 

ظرفیت نیروگاه های ایران از مرز ٩۰ هزار مگاوات عبور کرد.
»محمــد رمضانی« با اشــاره بــه اینکه نیــروگاه دوکوهــه با حجم 
سرمایه گذاری افزون بر ٢۵۰ میلیون یورو در حال ساخت است، افزود: 
در راستای توســعه تولید نیروی برق و تقویت شبکه ٢۳۰ کیلوولت در 
منطقه شمال خوزستان، شرکت برق حرارتی ساخت نیروگاه راندمان 
بالای دوکوهه را با برخورداری از یک واحــد گازی ۳۰۷ مگاواتی و یک 
واحد بخــار ۱۴۴ مگاواتی در مجموع به ظرفیت اســمی ۴۵۱ مگاوات 
در دســتور کار قرار داده اســت.وی ادامه داد: تأمین بخشی از تقاضای 
شبکه سراسری برق کشور، بهبود پایداری شبکه برق در منطقه شمال 
خوزستان، افزایش متوسط بازدهی نیروگاه های حرارتی، صرفه جویی 
سوخت به ازای هر کیلو وات ســاعت انرژی تولیدی، انتقال دانش فنی و 
ساخت داخل کردن تجهیزات نیروگاه های سیکل ترکیبی راندمان بالا، 
اشتغال زایی، عمر مفید طولانی نیروگاه، کاهش آلایندگی و مصرف آب 

از جمله اهداف و ویژگی های این پروژه است.
معاون توسعه طرح های شــرکت برق حرارتی با تاکید بر اینکه توربین 
این نیروگاه برای نخستین بار در کشور توسط متخصصان داخلی مونتاژ 
شده است، خاطرنشــان کرد: در طول اجرای این طرح علاوه بر استفاده 
از نیروهای بومی، از پیمانــکاران منطقه نیــز در فعالیت های اجرایی 
 GIS استفاده شده است.وی خاطرنشان کرد: پسُت این نیروگاه از نوع
بوده که علاوه بر کم حجم بودن نسبت به سایر پست ها، مقاومت بالاتری 
نســبت به رطوبت و گردوخاک داشــته و نصب و اجرای آن سریع تر و 
ایمنی آن بیشتر است.رمضانی گفت: در دوران ساخت این پروژه ۵۰۰ 
نفر به صورت مســتقیم و یک هزار و ۵۰۰ نفر نیز به صورت غیرمستقیم 

مشغول به فعالیت هستند.
نیــروگاه دوکوهــه در کیلومتر ۱۷ جاده ســد کرخه در شهرســتان 

اندیمشک واقع شده است.

وشنایی تابلوهای تبلیغاتی ۵۰ درصد ر
 کاهش یافت

مدیر دفتر مدیریت مصرف شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ از 
کاهش ۵۰ درصدی روشــنایی تابلوهای تبلیغاتی خبر داد و گفت: به 
منظور مدیریت مصرف برنامه هایی را بــرای کاهش مصرف تابلوهای 
تبلیغی در اتوبان های تهران درنظر گرفته ایم که با جدیت اجرا می شود.

رامین پوریا، با بیــان اینکه  بالغ بــر ۱۰۰۰ تابلــوی تبلیغاتی تعدیل 
روشنایی شــده اســت، اظهار کرد:  تقریبا همه این تابلوها دارای لامپ 
های فوق کــم مصرف ال ای دی هســتند.وی با تاکید بــر اینکه روش 
تعدیل به صورت یکی در میان کردن روشنایی ها بوده است، اظهار کرد: 

بیشترین تعداد این تابلوها در محدوده شمال غرب تهران قرار دارد.

مدیر دفتر مدیریت مصرف شــرکت توزیع نیروی بــرق تهران بزرگ با 
بیان اینکه تمامی این تابلوها مجهز به ساعت های نجومی برای تنظیم 
زمان روشن و خاموش شدن هســتند، تاکید کرد: با نصب ساعت های 
نجومی، از روشــن ماندن تابلوهای تبلیغاتی در طــول روز جلوگیری 
شــده اســت.پوریا افزود: در حال حاضر ۵۰ درصد این تابلوها مجهز به 
کنتورهای هوشمند شــده اند و مابقی نیز تا پیش از آغاز پیک مصرف 

برق سال آینده مجهز به کنتورهای هوشمند خواهند شد.
وی با تاکید بر اینکه با تعدیل انجام شــده معــادل دو مگاوات در لحظه 
مصرف برق شهر تهران کاهش پیدا کرده است، گفت: با توجه به کاهش 
دمای هوا در راســتای تامین آسایش شــهروندان با همکاری سازمان 
زیباسازی شهرداری تهران و شــرکت های تبلیغاتی اکثریت غالب این 

تابلوها در روزهای اخیر به صورت کامل خاموش شده اند.

وژه های نفت   پیشتازی ایران در راه اندازی پر
و گاز خاورمیانه

انتظار می رود خاورمیانه در فاصله ســال ٢۰٢۳ تا ٢۰٢۷، شــاهد آغاز 
فعالیت ۶٢۱ پروژه نفت و گاز باشــد که ایران در این زمینه، نســبت به 

کشورهای دیگر منطقه، پیشتاز است.
 پایگاه خبری آفشور تکنولوژی )offshore-technology( با اشاره به 
آمار شرکت گلوبال انرژی دیتا در گزارشی نوشت: از میان ۶٢۱ پروژه ای 
که قرار است در فاصله سال ٢۰٢۳ تا ٢۰٢۷ فعالیتشان را در خاورمیانه 
آغاز کنند، پروژه های بالادســتی ۸۱ مورد، پروژه های میان دســتی 
۱۴۱ مورد، پالایشــگاه ۸۴ مورد و پتروشــیمی با ۳۱۵ مورد، بالاترین 
تعداد پروژه ها را خواهد داشت.پروژه های پایین دستی )پالایشگاه ها( 
و پتروشــیمی به اتفاق، حدود ۶۴ درصد از کل پروژه هــای نفت و گاز 
آتی در خاورمیانه در فاصله ســال ٢۰٢۳ تا ٢۰٢۷ را تشکیل می دهند. 
پس از آن بخش میان دســتی قرار دارد و بخش خط لوله به تنهایی، ۴۰ 
درصد از کل پروژه ها را تشکیل می دهد و پس از آن ذخیره سازی نفت با 

٢۳ درصد و پالایش گاز با ٢۱ درصد قرار می گیرند.
پروژه های جدید، با سهم ۷۸ درصدی از کل پروژه ها در سراسر زنجیره 
ارزش، بالاترین تعداد پروژه های آتی در خاورمیانه را تشکیل می دهند. 
ســهم پروژه های جدید به خصوص در بخش پتروشــیمی بالا بوده و 
۶۰ درصد از کل پروژه های جدید در سراســر زنجیره ارزش را تشکیل 
می دهد. از ســوی دیگر، بخش اعظم پروژه ها در بخش پایین دســتی 

)پالایشگاه ها(، پروژه های توسعه ای با سهم ۴۳ درصدی هستند.
در خاورمیانــه بیش از نیمــی از ایــن پروژه ها، در مراحل ســاخت و 
راه اندازی هســتند و به احتمال زیاد، فعالیتشــان را در فاصله ســال 
٢۰٢۳ تا ٢۰٢۷ آغاز می کنند. حدود ۳۴ درصد این پروژه ها، در مرحله 

برنامه ریزی هستند و باقی آنها تصویب شده یا در انتظار تائید هستند.
در میان کشــورهای خاورمیانه، ایران در زمینه پروژه های آتی، پیشتاز 
اســت و ۴۵ درصد از کل پروژه هایی که انتظار می رود فعالیتشــان را تا 

سال ٢۰٢۷ آغاز کنند، مربوط به ایران هستند.
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و در شعب منتخب بانکی وش ۵۰۰۰ یور فر

خریدار  طبق اعلام بانک مرکزی از دیروز، علاوه 
بر صرافی های مجاز، شــعب منتخب بانک های 
ملی ایران، ملت، تجارت، ســپه و صادرات ایران 
نسبت به فروش ارز در ســرفصل تأمین نیازهای 
ضروری در ســقف معــادل ۵۰۰۰ یــورو اقدام 

خواهند کرد.
 طبق اعلام بانک مرکزی ازدیروز شــنبه علاوه بر 
صرافی های مجاز، شعب منتخب بانک های ملی 
ایران، ملت، تجارت، سپه و صادرات ایران نسبت 
به فروش ارز در سرفصل تأمین نیازهای ضروری 

در سقف معادل ۵۰۰۰ یورو اقدام خواهند کرد.
در اطلاعیه بانک مرکزی قید شــده؛ در راستای 
تســهیل تأمین تقاضای ارز به صورت اســکناس 
در سرفصل »تأمین نیازهای ضروری )کد ۵۶(«، 
شعب منتخب بانک های فوق با شرایط زیر نسبت 

به فروش ارز به صورت اسکناس اقدام می کنند:
۱- فروش ارز )اســکناس( به متقاضیان، حداکثر 
به مبلغ ۵.۰۰۰ یورو یا معــادل آن به دلار به نرخ  
اعلامی در پایگاه مدیریت بازار متشکل معاملات 
ارز ایــران به نشــانی www.ice.ir تحت عنوان 

»آخرین نرخ« مجاز است.
٢- فروش ارز به صورت اســکناس در ســرفصل 
»تأمین نیازهای ضــروری )کــد ۵۶(« صرفاً به 
اشخاص حقیقی ایرانی بالای ۱۸ سال و اشخاص 
حقوقی مقیم )به اســتثنای بانک ها و صرافی ها( 

امکان پذیر است.
۳- تأمین ارز از محل منابع داخلی آن بانک، بازار 
متشــکل معاملات ارزی و اســکناس خریداری 
شــده بابت »تأمین نیازهای ضروری )کد ۵۶(« 

مجاز است.
تبصره۱: خرید ارز به صورت اسکناس از اشخاص 
حقیقــی و حقوقی پس از احراز هویت مشــتری 
حسب مقررات ابلاغی، تا ســقف ۱۰ هزار یورو یا 
معادل آن بــه دلار با ثبت در ســامانه نظارت ارز 
)سنا( تحت ســرفصل »تأمین نیازهای ضروری 
)کد ۵۶(« با نــرخ توافقی طرفین مجاز اســت. 
مبالغ ارزی بالاتر از ۱۰ هــزار یورو یا معادل آن به 
ســایرارزها با ارایه اظهارنامه در مبادی رسمی به 
شــعب /باجه های ارزی بانک ملی ایران به فروش 

می رسد.

تبصره٢: درصورت نیاز، تأمین ارز مربوطه توسط 
این بانک نیز انجــام خواهد شــد. در این ارتباط 
مقتضی است هماهنگی لازم را با اداره پایش بازار 

ارز این بانک به عمل آورند.
۴- فــروش ارز از تاریــخ ۱۴۰۱/۱۱/۸ تا اطلاع 
ثانوی با ارائه کارت ملی اشــخاص حقیقی /کارت 
بازرگانی اشــخاص حقوقی و کارت ملی نماینده 
اشــخاص حقوقی متقاضی امکان پذیر اســت. 
همچنین شناسایی مشــتری باید حسب ضوابط 
ابلاغی این بانک صــورت پذیرد و علاوه بر ضوابط 
مذکور، فروش ارز صرفاً از طریق پرداخت معادل 
ریالی با کارت بانکی یا از طریق حســاب بانکی به 
نام متقاضی و استعلام شــماره تلفن همراه به نام 

متقاضی از سامانه شاهکار امکان پذیر است.
۵-   آن بانک مکلف است قبل از فروش ارز، نسبت 
به ثبت مشــخصات متقاضی )شــماره ملی( در 
"سامانه نظارت ارز )ســنا(" تحت عنوان »تأمین 
نیازهای ضروری )کد ۵۶(« اقدام نموده و پس از 
اخذ تأییدیه از سامانه سنا، نسبت به فروش ارز به 

متقاضی اقدام کند.

و  تنظیم گــری  رئیس جمهــور  خریــدار  
ایجــاد هماهنگــی بــا دســتگاه های مختلف 
برای اشــتغال زایی، رفــع ناتــرازی در عملکرد 
صندوق هــای بازنشســتگی، ایجــاد پایداری و 
افزایش توان و کارآمــدی صندوق های بیمه ای 
و فعال ســازی بخــش تعــاون را از مهم تریــن 
مأموریت های وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
برشمرد.آیت الله سیدابراهیم رئیسی با حضور در 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ضمن استماع 
گزارش عملکرد بخش های مختلف این وزارتخانه 
رهنمودها و راهکارهــای مهمی در جهت ارتقای 
کمی و کیفــی فعالیت های ایــن وزارتخانه ارائه 

کرد.
رئیس جمهور فعال ســازی بخش تعاون به عنوان 
یکی از سه رکن اقتصاد کشور را از مأموریت های 
مهم وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی دانســت و 
اظهار داشــت: فعالیت تعاونی هــا در عرصه های 
مسکن، کشــاورزی و تولید می تواند منشاء اثرات 

بزرگ اجتماعی و اقتصادی باشد.
رئیس جمهور در این جلســه با اشــاره به ارتباط 
گســترده مجموعــه وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با مــردم و بدنه اجتماعــی، نقش این 
وزارتخانه را در عدالت محوری، عدالت گستری و 

مردم پایه کردن اقتصاد مهم توصیف کرد.
آیت الله رئیســی تنظیم گری و ایجاد هماهنگی 
با دســتگاه های مختلف برای ایجاد اشتغال را از 
مأموریت های اصلــی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی دانســت و از مســئولان این وزارتخانه 
خواســت برای تحقق عدالت در عرصه اشتغال، 
با راه انــدازی و تکمیــل ســامانه های اطلاعاتی 
و نظارتــی در زمینه اشــتغال، بســتری فراهم 
کنند تا اطلاعات مربوط به فرصت های شــغلی و 
همچنین توانمندی  و مهارت  کارجویان بصورت 
شــفاف در آن درج شــود، تا هم کارجویان و هم 

متقاضیــان نیــروی کار نیازهای خــود را از این 
طریق تأمیــن کنند.وی تلاش  مؤثــر و موفق در 
زمینه اشــتغال آفرینی را از شــاخص های اصلی 
ارزیابی عملکرد مدیران دولــت مردمی عنوان و 
خاطرنشان کرد: آنچه در حال حاضر ضرورت دارد 
به ثمر نشســتن مصوبات موجود است، بنابراین 
مســئولان مرتبط با اشــتغال آفرینی در وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی باید توان خود را برای 
اجرای قوانین و مصوبات شــورای عالی اشتغال و 

دستگاه های مرتبط به کار گیرند.
رئیس جمهور، پایداری و افزایش توان و کارآمدی 
صندوق هــای بیمه ای را مأموریــت دیگر وزارت 
تعاون عنــوان و تصریح کرد: وجــود ناترازی در 
عملکرد این صندوق ها موضــوع نگران کننده ای 
است اما خوشبختانه در این دولت گام های عملی 

برای رفع این ناترازی ها برداشته شده است.
ایشــان با تأکید بر ضرورت تکریم اقشــار تحت 
پوشــش بخش های حمایتــی وزارت تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی، از مســئولان ایــن وزارتخانه 
خواســت، بــا ایجــاد ســامانه های اطلاعاتی و 
ارتباطی زمینه شناســایی افراد نیازمند را فراهم 
کنند تا حمایت ها با حفظ شأن، کرامت و احترام 
آ نان صورت گیرد و از ســوی دیگر تلاش شود در 
مورد افرادی که توان کار دارند، توانمندســازی، 

جایگزین پرداخت کمک های مالی شود.
وی با اظهار رضایت  از گزارش های ارائه شــده از 
ســوی مدیران بخش های مختلف وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی از جملــه در زمینه اصلاح و 
تحول در عملکــرد صندوق های بازنشســتگی 
خاطرنشــان کرد: این گزارش های امیدبخش به 
اطلاع مردم رسانده شده و هر جا که رفع مشکلات 
نیاز به مشارکت و همکاری مردم دارد، موضوع با 

آن ها در میان گذاشته شود.
آیت الله رئیسی در ادامه ســخنانش از مسئولان 

وزارت تعــاون خواســت با تبدیل کردن ســهام 
مدیریتی دولت در شــرکت های تحت پوشش به 
ســهام غیرمدیریتی و واگذاری امــور به مدیران 
کارآمد، کیفیــت و بهره وری را در شــرکت های 

تابعه ارتقاء دهند.
»ســیدصولت مرتضوی« وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در ســخنانی با اشــاره به ارائه گزارش 
مدیــران بخش های مختلــف دربــاره گزارش 
عملکرد ایــن وزارتخانــه گفت: خوشــبختانه 
با بســیج همــه کنشــگران عرصــه کارآفرینی 
توانســتیم وعده دولت در زمینه ایجاد اشتغال را 
محقق کنیم که آمار آن با مراجعه به ســامانه های 
اطلاعاتی وزارتخانه به طور دقیق قابل دسترسی 

و اصالت سنجی است.
مرتضوی بــه اهمیــت افزایش ســهم تعاون در 
اقتصاد اشاره و تأکید کرد: تعاونی ها می توانند در 
تحقق وعده ســاخت یک میلیون مسکن، دولت 

مردمی سیزدهم را یاری کنند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین تلاش 
برای متناسب سازی مهارت آموزی ها با نیازهای 
بازار کار، تلاش بــرای رفع فقر مطلــق، افزایش 
سهم تعاونی ها در اقتصاد کشور، کمک به اجرای 
نهضت ملــی مســکن، تأکید بر مردمی ســازی 
اقتصاد، کاهش ناترازی منابع و مصارف و پایداری 
صندوق های بازنشستگی، اســتقرار نظام تأمین 
اجتماعی کارآمد و فراگیر بر اساس سیاست های 
ابلاغی مقام معظم رهبــری، ارتقای بهره وری در 
نظام بازنشستگی، پرداخت بخشی از بدهی های 
ســازمان تامین اجتماعــی، ایجاد شــفافیت و 
هدفمنــد کــردن مســئولیت های اجتماعــی 
شــرکت های تابعه و ارائه تمــام مجوزهای تحت 
نظر این وزارتخانــه در درگاه ملی صدور مجوزها 
را از دیگر اقدامات و دســتاوردهای این وزارتخانه 

در مدت سپری شده از دولت مردمی عنوان کرد.
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